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يادداشت- 1

 ماليات ستاني از رمزارزها
يك بام و دو هوا

1- دول��ت تاكن��ون در 
خص��وص خري��د و فروش 
رمزارز ه��ا و مب��ادلات اين 
حوزه، سياس��ت مشخص 
و صريحي را اتخ��اذ نكرده 
اس��ت. مهم تري��ن مصوبه 
دولت در اين خصوص بيانگر 
نوعي »بي هنجاري« است 
و به عب��ارت ديگر مي توان اين طور برداش��ت كرد 
كه دولت از انج��ام وظايف حاكميتي خود جاخالي 
مي دهد. بر اساس بند )1( مصوبه شماره 58144/
ت55637ه� م��ورخ 1398/5/13 هيات وزيران، 
اس��تفاده از رمزارزه��ا صرف��ا با قبول مس��ووليت 
خطرپذيري )ريسك( از س��وي متعاملين صورت 
مي گيرد و مشمول حمايت و ضمانت دولت و نظام 
بانكي نبوده و استفاده از آن در مبادلات داخل كشور 
مجاز نيست. از سوي ديگر بانك مركزي نيز به دليل 
نزديكي ماهيت مبادلات رمزارز به صلاحيت قانوني 
خود، به چندين »توصيه« اكتفا نموده و بارها بيان 
كرده اس��ت كه موضوع در ح��ال تصميم گيري در 
دولت اس��ت. ادعاي بانك مركزي درس��ت است و 
هيات وزي��ران چندين بار خيز برداش��ته تا در اين 
خصوص مقررات گ��ذاري كند اما نتيجه اي حاصل 
نش��د. آخرين خي��ز دولت ب��ه اوايل س��ال جاري 
بازمي گردد كه دوباره در باند بي حاصلي فرود آمد و 
در نتيجه سياست هاي دولت در اين خصوص علني 

نشد. نتيجه: بر بساطي كه بساطي نيست!
2- اگر چه دولت از شناسايي اين حوزه اقتصادي و 
ايجاد قواعد حقوقي بر آن، جاي خالي داده است اما 
در مواعيد ماليات ستاني، مقتدرانه ظاهر مي شود و 
به سراغ »صرافي«ها و »پلتفرم«هاي خريد و فروشِ 
رمزارز مي رود! توجه به اين نكته ضروري است كه 
از نظ��ر حقوقي هيچ هنجار قانون��ي صريح و داراي 
ضمانت اجرايي، خريد و فروش و واس��طه گري در 
اين حوزه را ممنوع نكرده است. رويه ها و پرونده هاي 
حقوقي و روند فعلي نيز بيانگر آن است كه نهادهاي 
مختلفي مثل پليس فتا، بانك مركزي و س��ازمان 
امور ماليات ها گاهي در م��واردي نيز با آنها تعامل 
و همكاري مي كنند. ب��راي مثال مقام انتظامي )به 
صورت تلفني يا به  وسيله ارسال پيام ايميل( دستور 
انسداد حساب كاربري شخصي را در پلتفرم خريد 
و فروش خاص��ي را صادر مي كند يا س��ازمان امور 
ماليات��ي اين فعالين اقتصادي را مش��مول ماليات 
دانس��ته و براي آنها مواردي را مشخص مي كند يا 
در خصوص اح��راز هويت در پلتفرم هاي معاملاتي 

قواعدي وضع مي شود.
3- ملاك نحوه رس��يدگي هاي ماليات��ي راجع به 
اين بخ��ش از فعاليت اقتصادي به صورت مبهم و تا 
اندازه اي سليقه اي انجام مي شد. با اين وجود رويه ها 
و تصميمات اخيري كه س��ازمان ام��ور مالياتي در 
اين خصوص اتخاذ نم��ود تا حدودي ميزان و نحوه 
ماليات ستاني از آنها را واضح تر كرد. انتشار ضرايب 
مالياتي جديد تحت عنوان س��ود فعاليت به عنوان 
سندي ملاك و راهنما براي سازمان امور مالياتي و 
مؤديان در اواخر خردادماه جاري، اقدامي مثبت در 
اين زمينه بود كه بر اساس الزام ديوان عدالت اداري 
حاصل ش��د. بر اين اس��اس اخذ ماليات بر اين نوع 
بنگاه هاي اقتصادي در سه كد يونيك 3010040، 
3010050 و 3010230 در دفترج��ه ظراي��ب 
مالياتي سال 1400 - بخش خدمات پيش بيني شد. 
بر اين اساس )فارغ از حقيقي يا حقوقي بودن مودي 
مالياتي( ش��اهد سه دس��ته بندي در اين خصوص 
هس��تيم. دسته اول صرافي ها و اش��خاصي را در بر 
مي گي��رد كه داراي مجوز خري��د و فروش انواع ارز 
)اعم از فيزيكي و ديجيتال( از بانك مركزي باشند. 
در محاسبه سود مشمول ماليات اين گروه كه مجوز 
لازم از بانك مركزي هس��تند اين قاعده بيان شده 
كه در صورت داشتن اطلاعات خريد و فروش، 55 
درصد مابه التفاوت خريد و فروش را س��ود مشمول 
مالي��ات در نظر مي گيرند و در غي��ر اين صورت 5. 
درصد مبلغ فروش ملاك اخذ ماليات خواهد بود. با 
اين وجود سوالي كه در اينجا پيش مي آيد اين است 
كه اصولا مگر بانك مركزي مجوز خريد و فروش ارز 
ديجيتال صادر مي كند؟ اگر چنين است بر اساس 
چه مبنا و مستند قانوني اين مجوز ها و تاكنون براي 
چه كس��اني صادر شده اس��ت و در صورتي كه اين 
مجوز ها صادر نمي شود، اصولا چرا اين دسته بندي 

در رديف ارزهاي ديجيتال لحاظ گرديد؟
مشمول ماليات گروه دوم كه در برگيرنده معاملات 
انواع ارز اع��م از فيزيكي و ديجيتال )به اس��تثناي 
صرافي ها و اش��خاص داراي مجوز( هستند به اين 
شكل محاسبه مي شوند كه در صورتي كه اطلاعات 
خريد و فروش موجود باشد 55 درصد مابه التفاوت 
خري��د و فروش لحاظ ش��ود و در غي��ر اين صورت 
يك درصد مبلغ ف��روش ملاك اخذ ماليات خواهد 
بود. دسته س��وم نيز دربرگيرنده سامانه هاي فعال 
در زمينه مبادله ارزهاي ديجيتال مي ش��ود. سود 
مشمول اين دسته به صورت پيش فرض 60 درصد 
ادامه در صفحه 8 از كارمزد دريافتي در...  

حميد قهوه چيان

جديدترينگزارشهاياتاقتهراننشانميدهد

روند  منفي  جذب  سرمايه  در ايران

يادداشت-5يادداشت-3 يادداشت-4

 كمبود نقدينگي 
در بورس

 اين مردم
 تكليف شان چيست؟

آنچ��ه درم��ورد ب��ازار 
س��رمايه ب��راي هفت��ه 
ن  ا مي ت��و ه  ين��د آ
پيش بيني كرد چندان 
خوش بينان��ه نيس��ت، 
بازار بورس ما به ش��دت 
از كمبود نقدينگي رنج 
مي برد، يعني نقدينگي 
در بازار موجود نيس��ت، حجم معاملات بسيار 
پايين است. حجم معاملات امروز مثلا 3588 
ميليارد بوده است. اين هفته هم تقريبا همين 
بوده اس��ت، هر روز همين مقدار بوده است و 
بيشتر از اين نبوده است، هر روز حدود 3500 

تا 4000 ميليارد حجم معاملات بوده است. 
بازار اگر مي خواهد روند بگيرد، الان بازار انگار 
يك ش��ناگر خيلي قوي و وارد به فن ش��نا در 
داخل يك استخري اس��ت كه آب فقط تا مچ 

پاي آن است.
نتيجه اين اس��ت كه نمي تواند ش��نا كند. ما 
هرچقدر هم كه بگوييم بازار ارزش��مند است، 
بازار به لحاظ بنيادي خوب است، بازار از ساير 
بازار ها عقب مانده اس��ت تا آن نقدينگي وارد 
بازار نش��ود، حج��م معاملات بالا ن��رود، بازار 

نمي تواند حركت خاصي كند. 
بازار ما هم الان به خاطر همين مساله وضعيت 

خوبي ندارد. 
چندتا مولفه اس��ت كه بازار منتظر اينها است 
و هر ك��دام از اينها مي تواند روي ب��ازار تأثير 
بگذارد. اولين مورد نرخ دلار و مذاكرات برجام 
است و هر خبري در آن حوزه بر روي بازار تأثير 

خواهد گذاشت. 
دومين م��ورد نرخ بهره بين بانكي اس��ت كه 
بازار به ش��دت واكنش منفي نسبت به بالاتر 
رفتن نرخ بي��ن بانكي نش��ان مي دهد، چون 
هر هفته ش��اهد اين هستيم كه بانك مركزي 
عليرغم اينكه طبق قان��ون بايد ميانگين نرخ 
بهره بين بانك��ي را در س��ال 1401 در روي 
20 درصد ميانگين نرخ را نگه دارد، عملا اين 
از اول سال بالاتر بوده اس��ت و در حال بالاتر 
رفتن هم هس��ت، ب��ازار در كوتاه مدت به اين 
واكنش نش��ان مي دهد، يعني ما هرچقدر هم 
كه بگوييم نرخ بهره حقيقي منفي است و اين 
منفي بيش��تر هم مي ش��ود، چون تورم نقطه 
به نقط��ه به بالاي 52 درصد رف��ت، نرخ بهره 
حقيقي در حال منفي تر شدن هم است، ولي 
در كوتاه م��دت بازار به اينه��ا بها نمي دهد، به 
آن بالا رفتن نرخ بهره به��ا مي دهد و اگر نرخ 
بهره بالاتر برود، بازهم بازار ممكن است حتي 

پله هاي پايين تري هم ببيند.
نكته بعدي بحث اين اس��ت كه دولت عليرغم 
وعده ه��اي انتخاباتي، عليرغ��م صحبت هايي 
كه شده است، عليرغم اينكه فعالين بازار سال 
پيش خيلي ت��لاش كردند، جلس��اتي برگزار 
كردند، عملا ما مي بينيم كه دست آن در جيب 

شركت ها رفته است.
مثلا بحث يوتيليتي پتروشيمي ها، پتروشيمي 
زاگرس الان اصلا ممكن است گزارش 3 ماهه 
زيان شناسايي كند، يعني احتمال است، چون 
بازار به اينها بها مي دهد، منتظر اين گزارشات 
3 ماهه اس��ت ك��ه ببيند مخصوص��ا در بحث 
پتروش��يمي ها چه اتفاقي افتاده است. جالب 
اس��ت مثلا پتروش��يمي زاگرس با 65 درصد 
ريزش بيشترين ريزش تاريخ خود را انجام داده 
است، يعني در تاريخ آن سابقه نداشته است كه 
65 درصد ريزش داشته باشد، همه اينها نتيجه 
اين است كه دولت به نوعي در جيب شركت ها 
دست كرده است و شركت ها از اين قضيه متأثر 
ش��ده اند. اين براي بازار نگران كننده اس��ت، 
براي بازار علامت خوبي نيس��ت و قطع برق از 

ريسك هاي پيش روي بازار است.
 بحث كمبود برق و ش��ايد هم خاموشي ها در 
مرداد و تيرماه ش��روع ش��ود، بازار به اينها بها 
مي دهد. حال چه اتفاقي مي افتد؟ هفته آينده 
مهم تري��ن نكته مذاكرات برج��ام و به تبع آن 
نرخ دلار و نرخ بهره بين بانكي هر كدام از اينها 

مي تواند روند بازار را متأثر كند.
 يعن��ي خبرهاي خوب برجام ي��ا خبرهاي بد 
و افزاي��ش نرخ بهره بين بانك��ي يا كاهش آن 

مي تواند بازار را تحت تاثير قرار دهد. 
من ش��خصا تا زماني كه ارزش معاملات بازار 
بالاي 5 ه��زار ميليارد در مرحل��ه اول نيامده 
است، انتظار حركت خاصي را از بازار ندارم، هر 
حركت خاصي هم مانند ديروز كه كليت بازار 
مثبت بود، صرفا به خاطر كاهش فروشنده ها 

و نه تقويت طرف تقاضا است. 
آن ب��الا آمدني بالا آم��دن و آن مثبتي مثبت 
حساب مي ش��ود و در بازار تاثيرگذار است كه 
حاكي از قوي ش��دن طرف تقاضا باشد، وگرنه 
مثبت هاي��ي كه به خاطر ضعيف ش��دن و كم 
شدن طرف فروش باشند، مثبت هاي موقتي 
هستند و من اميدوارم كه اين تقاضا بالا بيايد.

آنجايي كه من مي توانم تشخيص دهم كه آن 
طرف تقاضا قوي مي شود كه ارزش معاملات 
حداقل بالاي 5 هزار ميليارد بيايد و بعد از آن 
مي توانيم بگوييم كه بازار روند مي گيرد، واقعا 
مثبت هايي كه هستند اميدوار كننده هستند.

طي روزهاي گذشته وقتي خبر 
از برگزاري نشست هاي مجدد 
براي احياي برجام به ميان آمد 
بازار دلار و سكه با كاهش قيمت 
مواجه ش��د، كاه��ش قيمتي 
محسوس. اما اين كاهش قيمت 
س��كه و ارز تا چه ميزان باعث 
كاهش تورم در كشور مي شود، 
مساله اينجاس��ت كه در طي اين سال هاي هر بار قيمت 
دلار افزاي��ش پيدا كرده قيمت اجن��اس چه ربط به دلار 
داشته باشند و چه نداشته باشند بالا رفته است، اما حتي 
زماني كه قيمت دلار كاهش پيدا كرده ديگر قيمت هايي 
كه بالا رفته اند پايين نيامده و در خوش بينانه ترين حالت 
تا مدتي ثابت مانده اند. در واقع مردم به خوبي مي دانند كه 
ارزان شدن كالاها رويايي دست نيافتني است كه هيچگاه 
به واقعيت نمي پيوندد. در اين شرايط تورمي و وضعيت بد 
معيشتي مردم كه هر روز تعداد بيشتري از افراد را روانه زير 
خط فقر مي كند، بي توجهي مسوولان و البته وعده هايي 
كه هيچگاه عملي نمي شوند، بي انصافي در حق مردمي 
است كه در تمام اين سال ها تاب آوري كرده اند. مردمي كه 
وعده ها را شنيدند و باور كردند، مردمي كه اميد به اصلاح 
امور داشته و دارند. كساني كه سعي مي كنند صورت خود 
را با سيلي سرخ نگه دارند اما ديگر صورت هايشان كبود 
ش��ده و كاري از دستش��ان برنمي آيد. حالا بازنشسته ها 
ماه هاست كه چشم انتظار افزايش حقوقي هستند كه هر 
چند كمرهاي خم شده شان زير بار تورم را راست نمي كند، 
اما حداقل كمي مي تواند كاهش دهنده نگراني هايشان 
بابت معيشتي باشد كه هر روز سخت تر مي شود. مساله 
اينجاس��ت كه هر روز اتفاق ت��ازه اي رخ مي دهد، هر روز 
بي تدبيري جديدي از سوي مسوولان رونمايي مي شود 
كه مردم بايد با تمام وجود ت��اوان آن را پس بدهند، حالا 
ديگر كمتر ايراني پيدا مي شود كه توان خريد برنج ايراني 
را داشته باشد. برنجي كه در سرزمين مادري اش كاشته 
مي شود، برنجي كه هموطنانش مي كارند. اين مشكلات 
معيشتي و اقتصادي به تمام زواياي زندگي مردم رسوخ 
كرده است. خيلي ها ترجيح مي دهند براي اينكه بتوانند 
خرج و دخل شان را با هم برابر كنند تنها روزي يك وعده 
غذا بخورند اما اگر خانواده اي فرزند كوچك داشته باشد، 
چطور مي توان��د از او هم بخواهد كه به خوردن يك وعده 
غذا رضايت بدهد؟! پس مسوولان وقتي در مورد افزايش 
جمعيت و فرزندآوري صحبت مي كنند در مورد اين مسائل 
هم بايد چاره اي بينديشند، فرزندي كه به دنيا مي آيد به 
دندان و نان خلاصه نمي ش��ود، او نياز به امكاناتي مانند 
تحصيل، درمان، مسكن و... دارد. وقتي شهريه ثابت مدارس 
غير انتفاعي به مبلغ غيرقابل باور 35 ميليون تومان مي رسد 
كه با شهريه متغير و پول هايي كه والدين در طول سال بايد 
به بهانه هاي مختلف بپردازند نزديك به 100 ميليون تومان 
مي شود، چند درصد از بچه هايي كه تا همين دو سال پيش 
ادامه در صفحه 7 قبل از پاندمي كرونا در اين... 

برزو حق شناس مريم شاهسمندي

يادداشت-2

آينده تورم بعد از حذف
نرخ ارز ترجيحي

گرچ��ه در اقتص��اد دو منش��أ 
فشار تقاضا و فشار هزينه براي 
تورم ذك��ر مي كنند اما مطابق 
آموزه هاي علم اقتصاد فش��ار 
هزينه يا ش��وك منفي عرضه 
نمي تواند علت ت��ورم ماندگار 
باشد و صرفا به صورت مقطعي 
جهش قيمتي ايجاد مي كند. 
لذا آنچه به عنوان نمونه در خرداد بر اثر حذف ارز ترجيحي 
رخ داد فقط به صورت مقطعي تورم ايجاد مي كند و بعد از 
چند ماه اثر آن تخليه مي شود و تداوم تورم نمي تواند از آن 
ناحيه رخ دهد. اما مشكلي كه شوك منفي عرضه يا فشار 
هزينه ايجاد مي كند آن است كه در كنار تورم، پيامد ركودي 
هم دارد. اگر سياست گذاران براي خنثي كردن اين پيامد 
ركودي به اقداماتي متوسل شوند كه معمولا ساده ترين آن 
انبساط پولي است )معمولا شوك هزينه به دليل افزايش 
نياز سرمايه در گردش و لذا نياز به منابع بانكي چنين فشاري 
براي انبساط پولي هم ايجاد مي كند( آن گاه تورم مي تواند 
تداوم يابد. اين موضوع در كشورهاي مختلف بسته به شدت 
مداخله دولت و سركوب مالي و نحوه تامين مالي بنگاه ها 
متفاوت است. اگر ش��وك هزينه يا شوك منفي عرضه با 
انبساط پولي پاسخ داده شود آنگاه تورم را تشديد كرده و 
مي تواند دور باطل فشار هزينه، ركود تورمي، انبساط پولي و 
مجددا فشار هزينه و ... را ايجاد نمايد. لذا هيچ تورمي بدون 
انبس��اط پولي امكان ماندگار شدن و تداوم ندارد. توضيح 
گروه بانك و بيمه: براساس گفته هاي تيمور رحماني، اكنون 
بايد ديد كه نقدينگي، تسهيلات دهي و خلق پول بانك ها و 
تامين سرمايه در گردش، با چه درصدي رشد خواهد كرد 
و آيا موجب رشد حجم پول و نقدينگي و فشار تقاضا و تورم 
بيشتر خواهد ش��د يا آن طور كه برخي مسوولان دولت 
گفته اند تورم روند نزولي خواهد داشت و مردم مواهب حذف 
دلار 4200 توماني را بع��د از 8 ماه خواهند ديد.  در طول 
تاريخ اقتصاد ايران، بعد از هر شوك درماني و افزايش نرخ 
ارز يا قيمت كالاها، مخارج دولت و هزينه هاي شركت هاي 
توليدي نيز بيشتر مي شود و كسري بودجه براي دولت و 
سرمايه در گردش بنگاه ها ايجاد مي كند و در نتيجه براي 
تامين آن، پايه پولي و تسهيلات بانك ها و نقدينگي افزايش 
پيدا كرده وباعث تورم بيشتر مي شود و دوباره نياز به رشد 
قيمت ارز و قيمت كالاها احساس خواهد شد و موجب دور 
و تسلسل رشد قيمت ارز و كالاها، نقدينگي و تورم مي شود. 
حال بايد ديد كه دولت چه اقداماتي خواهد داشت. برخي 
كارشناسان مي گويند كه رشد قيمت ارز باعث تامين كسري 
بودجه دولت مي شود و تورم كاهش خواهد يافت. اما برخي 
صاحب نظ��ران اعلام كرده اند كه پرداخ��ت يارانه نقدي 
واقدامات ديگر هزينه هاي دولت را بيشتر مي كند و كسري 
بودجه ايجاد خواهد كرد. شركت ها نيز به پول بيشتري نياز 
خواهند داشت و همين موضوع عملا تورم را دامن مي زند و 
پس از مدتي نتيجه حذف دلار 4200 توماني در طرف تقاضا 

و رشد نقدينگي نيز تورم ايجاد خواهد كرد.

تيمور رحماني 
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قانوني كه هيچ وقت اجرا نشد

صفحه 8     صفحه 7    

صفحه 7    

 وزير صمت ابهامات 
درخواست 60 ميليون دلاري را پاسخ  بدهد

بازگشت سفته بازان به بازار مسكن

رييسيوعدهتورميتازهراداد؟

روندنزوليقيمتارزهايديجيتال
ممكناستبازهمادامهداشتهباشد

هرچند از گفت وگوي مستقيم رييس جمهور و مردم 
چند روز گذشته اما همچنان برخي حواشي مربوط 
به اين اظهارات به جاي خود باقي است، اظهاراتي كه 
در جديدترين واكنش به آن، وزير اقتصاد اعلام كرده 

بود پاي شيطنت رسانه اي در ميان است.
همانطور كه از قبل نيز پيش بيني مي شد، بخش 
مهمي از گفت وگوي اخير رييس جمهور به موضوع 
تورم اختصاص داشت. شاخصي كه در خرداد ماه، 
ركوردي تازه را به ثبت رساند و چه در تورم نقطه به 
نقطه و چه در تورم ماهانه، اعدادي كم سابقه و بعضا 
صفحه 2 را بخوانيد بي سابقه را نهايي كرد. 

بيت كوي��ن از س��ه روز پيش با قيمت��ي پايين تر 
از 21،000 دلار معامل��ه مي ش��ود. رون��د نزولي 
قيمت ممكن است باز هم ادامه داشته باشد، مگر 
اينكه خريداران بتوانند خ��ود را به بالاي مقاومت 
20،750 دلاري برس��انند. س��رمايه گذاران بازار 
ارزهاي ديجيت��ال همچنان به دنبال پاس��خ اين 
سوال اند كه كف و نقطه پايان روند نزولي بيت كوين 
كجاست. اين در حالي كه شاخص هاي زيادي نشان 
مي دهند كف قيمت��ي بيت كوين جايي در اطراف 
محدوده 10,000 دلار است. تاريخ نشان داده است 
صفحه 6 را بخوانيد كه...  

وزير اقتصاد: 
شيطنت كردند

احتمال سقوط 
 بيت كوين 

به ۱0هزار دلار

ماه ه��اي  ع��راق در 
گذش��ته درآمده��اي 
نفتي خود را به ش��كل 
قابل توجه��ي افزايش 
داده و همي��ن موضوع 
دس��ت دول��ت را در 
اعم��ال سياس��ت هاي 
اقتص��ادي جدي��د باز 
كرده اس��ت. يكي از اصلاحاتي كه البته فعلا 
به ش��كل كوتاه م��دت در دس��تور كار دولت 
عراق قرار گرفت��ه، مديريت وضع گمرك هاي 

اقتصادي اين كشور است. 
در س��ال هاي گذش��ته گمرك ها و درآمدي 
ك��ه از مح��ل آن حاصل مي ش��د، بيش��تر به 
شكل اس��تاني و منطقه اي مورد استفاده قرار 
مي گرفت و همين موضوع منجر به شكل گيري 
يك فضاي ش��به مافيايي در گم��ركات عراق 

شده بود. 
از همين رو چند ماه قب��ل دولت بغداد، اعلام 
كرد كه اعمال سياست هاي گمركي به شيوه 

گذشته را متوقف مي كند.
در حال حاضر ميزان قاب��ل توجهي از كالاها 
وارد عراق ش��ده و در واقع اي��ن موضوع باعث 
شده كه حتي بيش از نياز داخلي عراق در بازار 
داخلي اين كشور، كالا وجود داشته باشد. حتي 
در ماه هاي گذشته شاهد آن بوديم كه برخي 
شركت ها براي فروش محصولات خود به ارايه 
تخفيف نيز روي آورده اند. در ماه هاي گذشته 
همچنين در عراق، س��رمايه گذاري هايي در 
حوزه هايي مانند مرغ و تخم مرغ انجام ش��ده 
و زيرس��اخت هايي در اين زمينه مش��غول به 

كار شده اند. 
از سوي ديگر در عراق اين سياست وجود دارد 
كه وقتي يك محصولي توليد مي شود، تا زماني 
فروش��ش به پايان نرسد، عراق ورود كالاهاي 

مشابه را ممنوع مي كند. 
يعني مثلا اگر محصول داخلي شان براي يك 
هفته كفاف مص��رف را بدهد، آنها براي همان 

يك هفته ممنوعيت واردات اعلام مي كنند. 
البته بايد در نظر داش��ت كه اقتصاد ايران كه 
بيش از 50 سال فعاليت كرده و در حوزه مرغ و 
تخم مرغ زيرساخت هاي گسترده اي نيز دارد، 
بارها در اين حوزه با مشكل مواجه شده است. 
پس اين تصور كه در كوتاه مدت بناست عراق 
به خودكفايي در حوزه مرغ و تخم مرغ برسد و 
واردات محصولات مشابه ايراني را ممنوع كند، 
قدري دور از واقعي��ت خواهد بود و لااقل فعلا 

از اين مسير ما نبايد احساس نگراني كنيم.

علي شريعتي

 آينده 
بازار عراق

شهادت امام محمد تقي )ع(  را تسليت مي گوييم



هرچند از گفت وگوي مستقيم رييس جمهور و مردم 
چند روز گذشته اما همچنان برخي حواشي مربوط 
به اين اظهارات به جاي خود باقي است، اظهاراتي كه 
در جديدترين واكنش به آن، وزير اقتصاد اعلام كرده 

بود پاي شيطنت رسانه اي در ميان است.
همانطور ك��ه از قبل نيز پيش بيني مي ش��د، بخش 
مهمي از گفت وگوي اخير رييس جمهور به موضوع 
تورم اختصاص داشت. ش��اخصي كه در خرداد ماه، 
ركوردي تازه را به ثبت رس��اند و چه در تورم نقطه به 
نقطه و چه در تورم ماهانه، اعدادي كم سابقه و بعضا 

بي سابقه را نهايي كرد.
اين اتفاق پس از آن افتاد كه دولت در ارديبهشت ماه 
امسال، طرح اصلاحات اقتصادي خود را كليد زد و به 
اين ترتيب ارز ترجيحي تعدادي از كالاهاي اساسي 
حذف شد. با وجود آنكه دولت اعلام كرده بود كه قصد 
دارد، دامنه افزايش قيمت ها را محدود كند اما در عمل 
تعداد بسيار زيادي از مايحتاج مردم با افزايش قيمتي 
شديد مواجه شدند و به اين ترتيب تورمي كم سابقه 

به ثبت رسيد.
البته دولت هنوز رس��ما اين موض��وع را تاييد نكرده 
و آنطور ك��ه از صحبت هاي اخير وزير دادگس��تري 
بر مي آيد به دنبال آن هس��تند كه قيمت ها را به 31 
ارديبهشت امس��ال بازگردانند و حتي اعلام شده كه 
با گران فروش��ان برخورد خواهد ش��د. هرچند هنوز 
به ش��كل دقيق مش��خص نيس��ت كه برنامه دولت 
در اين ب��اره چه خواه��د بود و چطور بناس��ت با اين 
گستردگي با افزايش قيمت ها مقابله كنند اما آنچه كه 
در صحبت هاي مقامات مشخص است، عدم پذيرش 

تورم فعلي از سوي آنهاست.
از طرف ديگر در صحبت ه��اي اخير رييس جمهور، 
در رابطه ب��ا تورم بحث هايي مطرح ش��د كه خود به 
ايجاد حواشي جديد بدل ش��د. رييسي در بخشي از 
صحبت هايش گفت: ما كشور را در شرايطي تحويل 
گرفتيم كه تورم ماهانه ۶۰ درصدي و كسري بودجه 
داشتيم و مواجه با رش��د نقدينگي هم بوديم كه اگر 
ادامه مي يافت، ش��رايط اقتصادي دشوارتر مي شد. 
اص��لاح اقتصادي بايد در دولت قب��ل اتفاق مي افتاد 
و اگر يك س��ال زودتر اي��ن انفاق مي افت��اد، هزينه 
كمتري براي كش��ور داشت. اگر اتحاديه ها يا اصناف 

قصد افزايش قيمت كالاها را داشته باشند بايد دليل 
گراني كالاها براي مردم روشن تبيين شود. افزايش 
حقوق گمركي موجب افزايش قيمت كالاها خواهد 
شد، لايحه دوفوريتي به مجلس ارايه داديم كه برخي 
افزايش نرخ ها به س��ال آينده موكول شود. مردم در 
اين اصلاح بسيار با دولت همراهي كردند و دشمنان 
را ناكام گذاشتند با همراهي و صبوري مردم اقدامات 

دولت نتيجه خواهد داد و شرايط تغيير خواهد كرد.
اين صحبت ها دو ابهام مهم را در خود جاي داده بود. 
نخست آنكه در شرايطي رييس��ي از تورم ماهانه ۶۰ 
درصدي در زمان تحويل گرفتن دولت مي گفت كه 
آمارهاي رسمي چنين موضوعي را تاييد نمي كردند، 
حت��ي اگر منظ��ور تورم نقط��ه به نقطه ب��ود نيز باز 
هم چنين عددي ثبت نش��ده بود. از سوي ديگر اين 
صحبت رييسي كه بخشي از اصلاحات اقتصادي به 
سال آينده موكول ش��ده تا تورم بيش از اين افزايش 
پيدا نكند، اين ابهام را به وجود آورد كه آيا دولت براي 
سال آينده برنامه اصلاحاتي را دس��تور كار دارد كه 
تورم زا خواهد بود؟ به اين ترتيب اين نگراني به وجود 
آمد كه نه تنها بنا نيست تورم كاهش پيدا كند كه حتي 
دولت براي سال هاي آينده نيز برنامه هاي خاص خود 
را ريخته اس��ت. همين موضوع به واكنش تعدادي از 

كارشناس��ان نيز انجاميد تا جايي كه سرانجام وزير 
اقتصاد به موضوع ورود كرد ت��ا توضيح دهد منظور 

رييس جمهور چنين چيزي نبوده است.
وزير اقتصاد و امور دارايي با انتقاد از تحريف سخنان 
رييس جمهور توس��ط برخي رسانه ها مبني بر اينكه 
تورم بالاتري در سال آينده خواهيم داشت، يادآورشد: 
رسانه ها توجه داشته باشند كه كار اخلاقي نيست به 
جهت رقابت هاي سياسي بخواهيم براي مردمي كه 
همراهي دارند براي اصلاحات عقب  افتاده سال هاي 

گذشته تنش رواني و اجتماعي ايجاد كنيم.
سيد احس��ان خاندوزي وزير اقتصاد و امور دارايي در 
جمع خبرنگاران در حاشيه نشست هيات دولت گفت: 
در روزهاي اخير برخي س��ايت ها با تحريف سخنان 
رييس جمه��ور اينگون��ه القاء كردند ك��ه انگار تورم 
بالاتري در سال آينده خواهيم داشت و از گفت وگوي 
خبري ايشان اين مطلب را منتقل كردند، در حالي كه 
كاملا غيرمنصفانه و تحريف شيطنت آميز بوده است. 
صحب��ت رييس جمهور اين بود ك��ه برخي از احكام 
قانوني مثل حكمي كه در قانون بودجه 1۴۰1 وجود 
دارد مبني بر اينكه نرخ ارز مبناي محاس��به حقوق 
ورودي گمرك از ۴۲۰۰ به نرخ ETS افزايش يابد و اين 
در بودجه دولت هاي گذشته هم وجود داشت و اجرا 

نكردند و به شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران 
سه قوه احاله شد و در نهايت با تغيير دولت عملي نشد، 

اما در بودجه 1۴۰1 اين حكم وجود دارد.
وي ادامه داد: اجراي سياست عادلانه كردن يارانه ها 
موجب افزايش قيمت در كالاهاي اساسي مردم شده 
است، دولت در نظر دارد اين حكم را در سال جاري اجرا 
نكند و لايحه دو فوريتي به مجلس داديم و درخواست 
داري��م كه مجلس ب��ا هدف اينكه اساس��ا الان زمان 
مناسبي براي اجراي اين سياست نيست، با دو فوريت 

و اصل لايحه موافقت كند تا به 1۴۰۲ موكول شود.
وزير اقتصاد و امور دارايي در پاس��خ به اينكه سامانه 
موديان مالياتي چه وقت راه اندازي مي ش��ود؟ تاكيد 
كرد: طبق قانون دولت مكلف بود اين سامانه را تا اول 
خرداد 1۴۰۰ راه اندازي كن��د، اما در دولت قبل اين 
اتف��اق نيفتاد. اما از تاكيدات ج��دي دولت و مجلس 
است كه اين س��امانه راه اندازي شود. الحمدلله بستر 
سامانه و تست هاي گرم و سرد سامانه موديان ماليات 
و پايانه ه��اي فروش��گاهي انجام ش��د و بدون خطر 
اين مرحله را گذران��د، چرا كه بايد به جهت حملات 
سايبري كه اخيرا صورت گرفته بود اين بخش ها هم 
امنيت شان بررسي مي شد و اميدواريم تا ۲۰ تيرماه 

از آن رونمايي كنيم.
خاندوزي درباره انتظارات تورمي در سال جاري گفت: 
تقريبا تمام گزارش هاي كارشناسي از سوي سازمان 
برنامه بودجه، بانك مركزي و وزارت اقتصاد و دارايي 
محاسبه شده است، درباره اثرات افزايش قيمتي همه 
مويد اين اس��ت كه اين سياست در يكي دو ماهه اول 
جهش قيمت را دارد، اما در تيرماه با س��طح كمتري 
كنترل مي ش��ود، اما در بلندمدت عواملي كه بر پايه 
تورم موثر اس��ت بي انضباطي شبكه بانكي و كسري 
بودجه دولت ها بوده است و با كنترل اين دو از سوي 
دولت اميدواريم در مس��ير بلندمدت شاهد كنترل 

قيمت ها باشيم.
اين صحبت ها نشان مي دهد كه دولت لااقل به شكل 
رس��مي داش��تن هرگونه برنامه ت��ورم زاي ديگري 
را تكذيب مي كند هرچند مش��خص نيس��ت كه آيا 
موضوعاتي مانند اصلاحات گمركي يا حتي حركت 
به س��مت تغيير يارانه انرژي، در آينده در دستور كار 

قرار خواهد گرفت يا خير.
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وزير امور خارجه مطرح كرد: 

وزير امور خارجه كش��ورمان، با اشاره به برگزاري دور 
جديد مذاكرات رفع تحريم ها در دوحه قطر گفت: ما 
در مذاكرات براي تامين منافع حداكثري ملت ايران 
جدي هستيم و از خطوط قرمز خود به هيچ وجه عبور 

نخواهيم كرد.
حسين امير عبداللهيان، شب گذشته در جمع كاركنان 
و خانواده هاي اعضاي سفارت جمهوري اسلامي ايران 
در تركمنستان در بخشي از سخنان خود در خصوص 
روند تح��ولات گفت وگوها براي رفع تحريم ها با بيان 
اينكه ما براي رسيدن به يك توافق خوب، پايدار و قوي 
آمادگي داريم و در اين زمينه جدي هس��تيم، گفت: 
علي رغم اينكه آقاي جو بايدن رييس جمهور امريكا 
مرتب��ا از كانال هاي مختلف پيام هاي��ي را براي ايران 
ارس��ال مي كند و تأكيد مي كند كه م��ن اراده جدي 
دارم براي اينكه به توافق برسيم، ولي ما هنوز در عمل 
چيزي جز رفتارهاي مبتني بر فشار حداكثري دوره 
ترامپ در امريكا را شاهد نيستيم. وي ادامه داد: عليرغم 
اينكه لسان و زبان آقاي بايدن متفاوت است، ولي در 
مرحله عمل بايد ببينيم كه در اين مرحله از گفت وگوها 
چه مقدار ادعاي آنها نس��بت به داش��تن نيت و اراده 
جدي واقعي اس��ت. وزير امور خارجه تصريح كرد: ما 
جدي هستيم و از خطوط قرمز خود به هيچ وجه عبور 
نخواهيم كرد. خطوط قرمزي كه در مذاكرات در سطح 
سياست گذاري و تصميم گيري در كشور ترسيم شده 
است، مبتني بر تامين حداكثري منافع ملي كشور است 
و اين موضوعي است كه نسل هاي بعدي نيز درباره آن 
قضاوت مي كنن��د. وي تاكيد كرد: معتقدم اگر طرف 
امريكايي نيت جدي داشته باشد و واقع بينانه برخورد 
كند، توافق در اين مرحله و در اين دور از مذاكرات در 
دسترس است. در موضوعات محتوايي توافق هم طبعا 
ايران كاملا منطقي و مستدل در مذاكرات حضور پيدا 

مي كند، با دستوركار مشخص.
امير عبداللهيان افزود: ما در نهايت اين آمادگي را داريم 
چنانچه اين دور از گفت وگوها با واقع بيني امريكا و سه 
كشور اروپايي »انگليس، فرانسه و آلمان « همراه باشد، 
بتوانيم به نتايج مورد نظر همه طرف ها و بازگشت همه 
طرف ها به اجراي تعهداتش��ان در قراردادي كه سال 
۲۰1۵ ميلادي امضا ش��د، برگردند. اميرعبداللهيان 
در همي��ن ارتباط تصريح ك��رد: البت��ه همچنان از 
برخي تش��كل هاي مرتبط با غرب اظهارات و مواضع 
غيرسازنده اي را مي شنويم كه اين نشان مي دهد هنوز 
طرف هاي مقابل در مسير واقع بيني حركت نمي كنند.

وي تاكيد كرد: شرط موفقيت در مذاكرات، واقع بيني 
همه طرف ها است.

وي در بخش��ي ديگر از صحبت هاي خود با اش��اره به 
قطعنامه اخير ش��وراي حكام عليه اي��ران در آژانس 
بين المللي انرژي اتمي در مورد فعاليت هاي هسته اي 
ايران گفت: پيش از صدور قطعنامه، به واسطه اتحاديه 
اروپا به امريكايي ها متذكر شديم كه اگر مسير قطعنامه 
را پيش ببرند، ما دست بسته باقي نخواهيم ماند و بر 
اين موضوع تاكيد كرديم كه مسير سياسي گفت وگوها 
دنبال شود تا به نقطه توافق برسيم و بتوانيم اين موضوع 

را در وين اعلام كنيم.
وي در همين راستا افزود: طرف امريكايي اعلام كرد 
كه ما قطعنامه را اراي��ه داده ايم و اين موضوع براي ما 
حيثيتي اس��ت، ولي آماده  ايم كه اي��ن قطعنامه را از 
نظر محت��وا تغيير دهيم و ي��ك قطعنامه با كمترين 
محتوا عليه اي��ران صادركنيم، ما اين موضوع را قبول 
نكرديم و به آنها گفتيم اگر قطعنامه اي در كار باشد، 
ما اقدامات جديد هسته اي خود را شروع مي كنيم. ما 
اين اقدامات هسته اي را به صورت قانوني به دبيرخانه 
آژانس بين المللي انرژي اتمي در وين اعلام كرديم و 
در پروسه هسته اي، دانشمندان توانمند ما كه عمدتا 
نيروهاي جوان هستند و دست پري را دارند، اقداماتي 
را انجام دادند. اين ديپلمات عاليرتبه كش��ورمان در 
توضيح اين اقدامات افزود: با تصويب قطعنامه و رفتار 
غير س��ازنده امريكا، ما اين اقدامات را كليد زديم و در 
گام اول سازمان انرژي اتمي كشور، ۲۷ دوربين برجامي 
و دوربيني كه داوطلبانه در سايت هاي ما نصب شده 
بود را از مدار خارج ك��رد و همچنين گام هاي بعدي 
نيز اتخاذ شد. اميرعبداللهيان ادامه داد: بعد از صدور 
قطعنامه آقاي جوزف بورل مسوول سياست خارجي 
اتحادي��ه اروپا با من تماس گرفت و درخواس��ت كرد 
كه براي خروج از بن بس��ت مرحله كنوني راهكاري 
انديشيده شود، از آقاي بورل خواستم به تهران بيايد تا 
گفت وگوي بيشتري انجام دهيم، در همين چارچوب 
در شنبه همين هفته»۴ تيرماه « ميزبان آقاي بورل 
در تهران بوديم و جلسات فشرده اي با ايشان داشتيم. 
جلس��ه خصوصي نيز در حدود يك س��اعت و نيم با 
حضور آقايان جوزف ب��ورل، علي باقري و انريكه مورا 
در دفتر كارم داشتيم. گفت وگوهاي جدي و شفافي 
را داشتيم و در نهايت توافق كرديم كه از روز سه شنبه 
۷ تيرماه مذاكرات در يكي از كشورهاي حاشيه خليج 
فارس برگزار ش��ود. وي در مورد نحوه انتخاب مكان 
برگزاري اي��ن دور از مذاكرات نيز توضي��ح داد: براي 
اين مرحله، قطر نسبت به فراهم كردن تسهيلاتي در 
كشورش براي برگزاري مذاكرات ابراز تمايل كرده بود و 
همچنين عمان، در نهايت در اين مرحله دوستان ما در 
قطر، هماهنگي برگزاري اين نشست را برعهده دارند.

وزير ام��ور خارجه گفت: در ح��ال حاضر آقايان علي 
باقري، انريكه مورا و رابرت مالي نماينده مذاكره كننده 
از سوي امريكا در دوحه هستند و قرار بر اين است كه 

مذاكرات سه جانبه غيرمستقيم داشته باشيم.
اميرعبداللهيان در اين س��خنراني ب��ه روابط ايران و 
تركمنس��تان نيز اش��اره كرد و گفت: رواب��ط ايران و 

تركمنستان در مسير درستي قرار دارد.
بر اساس اين گزارش وزير امور خارجه ايران، عصر روز 
گذشته براي ش��ركت در نشست وزيران امور خارجه 
كش��ورهاي ساحلي خزر به عش��ق آباد تركمنستان 

سفر كرده است.

رتبه بندي معلمان
افت كيفيت را تكميل كند

رييس سازمان برنامه و بودجه درباره آخرين وضعيت 
رتبه بن��دي معلمان گفت: به مح��ض اينكه آموزش 
و پ��رورش حكم ها را بر اس��اس آيين نامه آماده كند، 
پرداخت ه��ا بلافاصله انجام خواهد ش��د. مس��عود 
ميركاظمي در حاشيه جلس��ه امروز هيات دولت در 
جمع خبرنگاران با اشاره به وضعيت رتبه بندي معلمان، 
اظهار كرد: اين امر براساس آنچه در قانون تصويب شده 
چنين است كه به ارتقاي كيفيت آموزش منجر شود. 
يعني بايد به گونه اي باش��د كه افت كيفي آموزش و 
پرورش در سنوات قبل را ترميم كند و انگيزه اي براي 
ارتقاي كيفي در آموزش و پرورش باش��د. وي افزود: 
دوستان دارند روي اين آيين نامه كار مي كنند تا تكميل 
شود و اين اتفاق بيفتد تا در كنار اينكه كمك به معيشت 
معلمان مي شود، در عين حال آن اهداف قانونگذار براي 
بحث آموزش در كشور هم محقق شود. رييس سازمان 
برنامه و بودجه يادآور ش��د: به محض اينكه آموزش و 
پرورش حكم ها را بر اساس اين آيين نامه آماده كند، 
پرداخت ها بلافاصله انجام خواهد شد. ميركاظمي در 
پاسخ به پرسشي درباره وضعيت حقوق بازنشستگان 
تأمين اجتماع��ي و پرداخت مابه التفاوت ها، گفت: 
در اين زمينه هرچه قانون حكم كرده باش��د، انجام 
مي ش��ود. چون بح��ث مربوط به صن��دوق تامين 
اجتماعي است و اين صندوق در اختيار دولت نيست. 
خود هيات مديره آنج��ا و آنچه كه مصوبات قانوني 
است، انجام مي شود. حالا ممكن است تاخير داشته 
باش��د اما بالاخره انجام مي ش��ود و طبق قانون هم 

خواهد بود و خارج از آن انجام نخواهد شد.

عدالت مالياتي با سامانه موديان 
ممكن مي شود؟

يك كارشناس اقتصادي مي گويد: اين اتفاق نظر وجود 
دارد كه نظام ماليات ستاني در ايران با مشكلات مختلفي 
مواجه است. اين مساله سبب كاهش درآمدهاي دولت 
از محل ماليات شده اس��ت. در نتيجه دولت به اجبار 
براي تامين كسري بودجه مجبور به استقراض از بانك 
مركزي، فروش نفت، فروش اوراق قرضه مي شود كه آثار 
زيانبار آن در اقتصاد به خوبي نمايان است. ميرهادي 
رهگش��اي در ارتباط با مش��كلاتي كه عدم پرداخت 
ماليات ايجاد مي كند، اظهار داشت: عدم پرداخت ماليات 
سبب اختلاف طبقاتي مي ش��ود، يكي از اهداف مهم 
براي وضع قوانين مالياتي تنظيم گري اقتصاد اس��ت، 
يعني اخذ پلكاني ماليات از اشخاص با درآمد بالا لزوما با 
هدف افزايش در آمد دولت انجام نمي شود، بلكه يكي از 
اهداف آن جلوگيري از افزايش اختلاف طبقاتي است. 
وي در ادامه افزود: مالي��ات در گروهي از فعاليت هاي 
سوداگرانه مانند خريد و فروش در بازار مسكن، خودرو 
و.... براي كنترل مبادلات هيجاني اخذ مي شود، بايد 
توجه داش��ت عدم اخذ ماليات س��بب از دست دادن 
كاركرد هاي تنظيم گرايانه ماليات مي شود. رهگشاي 
در ادامه اشاره كرد: كاركرد غلط نظام مالياتي نيازمند 
اصلاح است كه ش��ايد بخش كوچكي از آن مربوط به 
تصويب قانون جديد يا اصلاح قوانين قبلي باش��د اما 
بخش عمده آن اساس��ا نيازي به قان��ون ندارد و فقط 
مربوط به عزم دستگاه مجري در اين زمينه است. اين 
كارشناس در خصوص س��امانه موديان كه براي اخذ 
ماليات هوشمند ايجاد ش��ده نيز بيان كرد: اين اقدام 
حتما گامي به سمت تحقق كاركرد هاي تنظيم گري 
و درآمدي ماليات است، يعني در اين سامانه توان حل 
مشكلات عدم شناسايي موديان واقعي مالياتي توسط 
سازمان امور ماليات وجود دارد. همچنين در كنار آن 
اقدامات ديگري مانند سقف گذاري در تراكنش هاي 
بانكي افرادي كه پرونده مالياتي ندارند، انجام شده كه 
به حركت به سوي اخذ ماليات عادلانه كمك مي كند. 
رهگش��اي در پايان در خصوص مزاياي اجراي اخذ 
ماليات عادلانه گفت: در بس��ياري از كش��ورهاي 
پيشرفته بخش زيادي از درآمد دولت از طريق اخذ 
ماليات تامين و دريافت ماليات عادلانه سبب كنترل 
تورم مي شود؛ در پي آن سرمايه دولت براي اجراي 
طرح هاي عمراني افزايش يافته كه اين موضوع به 

رشد اقتصادي كشور كمك قابل توجهي مي كند.

 كالابرگ الكترونيك 
مسكن موقت است

حجت الاسلام والمس��لمين كميل قنبرزاده، عضو 
شوراي سياست گذاري مركز راهبري اقتصاد مقاومتي 
حوزه علميه درباره حذف ارز ترجيحي اظهار كرد: من 
معتقدم كه حذف ارز ترجيحي يك ضرورت بود اما به 
شرطها و شروطها، يعني اينكه زيرساخت  هايي بايد از 
قبل فراهم مي ش��د كه متأسفانه اين زيرساخت ها از 
قبل فراهم نشده و به همين خاطر آسيب هايي را براي 
اقتصاد به همراه دارد. مدير مركز جامع علوم اسلامي 
ادامه داد: ازجمله اينكه پيوس��ت حمايت از توليد در 
اين تصميم به روشني مش��اهده نمي شود. وقتي ارز 
ترجيح��ي از واردات كالا حذف مي ش��ود، توقع اين 
اس��ت كه همه آن صرف مصرف كننده نش��ود، بلكه 
بخشي از آن به سمت حمايت از توليد سرازير شود تا 
كشور بتواند در اين توليدات به مرور قدرت توليد خود 
را افزايش دهد.  قنبرزاده با اشاره به مباحث حمايتي و 
نظارتي گفت: اساساً بحث ثبات اقتصادي و جلوگيري 
از يك ش��وك اقتصادي از اهميت ويژه اي برخوردار 
اس��ت و در اين رابطه بايد دول��ت در حوزه حمايت و 
نظ��ارت به خوبي عمل كند تا اين ش��وك به اقتصاد 
وارد نشود. وي با بيان اينكه زيرساخت هاي جراحي 
اقتصادي هنوز به طور كامل فراهم نشده است، بيان 
كرد: هرچند دولت نس��بت به اين جراحي اقتصادي 
خوش بين است، اما در اين حوزه مي شد كمي بيشتر 
تفكر كرد تا اجراي جراح��ي اقتصادي بدون نقص و 
ايراد اجرايي شود، چون ابهامات اين طرح مقداري زياد 

بوده و ضروري است كه دولت به ابهامات پاسخ دهد.

وزير اقتصاد: شيطنت كردند

رييس جمهور: 

رييسي وعده تورمي تازه را داد؟

همكاري كشورهاي حاشيه خزر اهميت فراواني دارد
رييس جمه��ور كش��ورمان درياي خ��زر را درياي 
همكاري دانس��ت و اظه��ار داش��ت: همكاري هاي 
كشورهاي ساحلي خزر به خصوص با توجه به تحولات 
بين المللي اهميت فزاينده اي يافته است و اين تعامل 
نه تنها موجب رونق اقتصادي و افزايش رفاه ملت هاي 
ما مي ش��ود، بلكه به تقويت صلح و ثبات منطقه اي 
و حل مس��ائل حوزه خزر صرفا از طريق كشورهاي 

ساحلي مي انجامد.
آيت الله سيد ابراهيم رييس��ي در ششمين اجلاس 
س��ران كش��ورهاي س��احلي خزر در عش��ق آباد با 
اس��تقبال از ابتكارات ارايه ش��ده از س��وي روساي 
جمهور كشورهاي ساحلي درياي خزر براي توسعه 
همكاري هاي اقتصادي در حوزه هاي مختلف گفت: 
جمهوري اسلامي ايران، درياي خزر را درياي صلح و 
دوستي و عامل پيوند و نزديكي مردم منطقه مي داند 
و براي همكاري هاي همه جانبه بر اس��اس احترام و 

منافع متقابل آمادگي خود را اعلام مي دارد.
متن كامل س��خنان رييس جمهور كش��ورمان در 
ششمين اجلاس سران كش��ورهاي ساحلي درياي 

خزر بدين شرح است: 
مايلم مراتب خرسندي خود را از حضور در ششمين 
نشست سران كشورهاي ساحلي درياي خزر در شهر 
زيباي عشق آباد و ديدار با دوستان و همكاران گرامي، 
روس��اي جمهور محترم ابراز نمايم. همچنين لازم 
مي دانم از ميزباني گرم و صميمانه دوس��ت و برادر 
عزيزم آقاي س��ردار بردي محمدوف رييس جمهور 

محترم تركمنستان سپاسگزاري نمايم.
امروز ما در شرايطي در ششمين نشست سران خزر 
در شهر عش��ق آباد حضور داريم كه از نشست قبلي 
سران در عش��ق آباد در س��ال ۲۰۰۲ تاكنون راهي 
طولاني را پيموده ايم. با تدوين اسناد متعدد، مباني 
حقوقي مناسبي براي همكاري و بهره مندي از مواهب 
اي��ن پهنه آبي ايجاد كرده ايم. زبان مش��تركي براي 
تأمين منافع متقابل يافته ايم. چشم انداز روشني براي 
ادامه راه به تصوير كش��يده ايم. همه اين دستاوردها 
نتيجه تلاش، درايت، دورانديشي، جامع نگري و در 
نظر گرفتن حقوق و منافع متقابل كشورهاي ماست.

درياي خزر، ميراث و س��رمايه مش��ترك ما؛ كانون 
پيوند و دوستي؛ و منش��أ خير و بركت براي بيش از 
۲۷۰ ميليون نفر جمعيت كش��ورهاي س��احلي آن 
مي  باشد كه پنج كشور را در آينه  يك پهنه واحد آبي 
انعكاس مي دهد. همان گونه كه پدران تمدن س��از 
و م��ادران فرهنگ پرور ما براي هزاران س��ال در اين 
سواحل و مناطق از آرامش و نعمت برخوردار بوده  اند، 
ملت هاي ما نيز به عنوان همس��ايگان ابدي حاشيه 
اين دريا بايد با نگاه بلندمدت به درياي خزر به عنوان 
درياي دوس��تي و همكاري بنگرند تا به مس��ووليت 
خ��ود در قبال نس��ل كنوني و نس��ل هاي آينده نيز 
عمل كرده باش��يم. از اين منظر، همگرايي فرهنگي 
كشورهاي ساحلي خزر يكي از اولويت هاي اساسي 
است كه همكاري و دوستي را در بلندمدت تضمين و 

در دل ملت ها مستحكم مي كند. جمهوري اسلامي 
ايران پيش��نهاد مي دهد كه با نهادسازي و برگزاري 
برنامه هاي مشترك فرهنگي- اجتماعي اين ميراث 

معنوي حفظ و تقويت مي شود.
ما به عنوان كشورهايي كه از طريق درياي خزر به هم 
پيوند خورده ايم و همسايه هستيم و با استفاده از قلمرو 
يكديگر به ديگر كش��ورها و مناطق دسترس��ي پيدا 
مي كنيم، در قبال اين پهنه آبي و همچنين كشورهاي 
س��احلي آن، حقوق و تكاليف زيادي داريم. حفاظت 
از محيط زيست شكننده، اس��تفاده معقول از منابع 
زنده، فعاليت هاي مسوولانه براي بهره مندي از منابع 
معدني درياي خزر با هدف توسعه اقتصادي و ارتقاي 
رفاه و امنيت مردمان مان و احترام به حاكميت، حقوق 
حاكمه و صلاحيت يكديگر در اين پهنه آبي، بخشي از 

اين حقوق و تكاليف است.
اصل كلي��دي مورد توافقِ »صلاحي��ت انحصاري و 
اجماعي كشورهاي س��احلي« براي تصميم گيري 
راجع به درياي خزر و حل و فصل مس��ائل آن، چراغ 
روشنگر و راهنمايي است كه در پرتو آن، زمينه هاي 
همكاري و تأمين منافع متقابل كشورهاي ساحلي 
خزر فراهم مي ش��ود. اين امر، و همچنين بر اساس 
معاهدات قبل��ي، راه مداخلات طرف ه��اي ثالث و 
غيرس��احلي خزر در مس��ائل مرتبط با درياي خزر 
يا ارت��كاب تجاوز و س��اير اقدامات علي��ه هر يك از 
كش��ورهاي س��احلي را مي بندد و مي تواند از وقوع 
حوادث ناخوش��ايند احتمالي، جلوگيري نمايد. لذا 
ضروري است ما به عنوان كشورهاي ساحلي درياي 
خزر با تاكيد بر همكاري ه��اي پنج جانبه و پرهيز از 
اقدام��ات يكجانبه و با اتكاء به ظرفيت هاي موجود و 
گسترش همكاريها، منطقه درياي خزر را به عنوان 
»منطقه صلح و دوس��تي« حفظ كني��م و به منافع 
بلندمدت منطقه و كشورهاي ساحلي و رعايت »اصل 
اتفاق آراء« در كليه تصميمات مربوط به درياي خزر، 

توجه جدي داشته باشيم.

خوش��بختانه همكاري هاي خوب و س��ازنده اي بين 
كشورهاي ساحلي درياي خزر در حوزه هاي مختلف به 
ويژه حمل و نقل، تجارت، مديريت منابع زنده، حفاظت 
از محيط زيست، تأمين امنيت و مقابله با عوامل ناامني 
و جرايم در اشكال مختلف در جريان است. بدين منظور 
در طول سال هاي گذشته اسناد زيادي تدوين شده و 

مبناي همكاري قرار گرفته است.
در نشس��ت قبلي س��ران كشورهاي س��احلي خزر 
در آكتائو در س��ال ۲۰1۸ پ��س از دو دهه مذاكره، 
كنوانس��يون وضعيت حقوقي درياي خزر به عنوان 
سندي كه مبين حقوق و تكاليف كشورهاي ساحلي 
و اصول اساسي فعاليت در درياي خزر تلقي مي شود، 
نهايي و امضاء ش��د. قطعاً اجرايي شدن آن مي تواند 
زمينه س��از همكاري  هاي بيشتر كشورهاي ساحلي 
و همچنين فعاليت  هاي گس��ترده  تر در درياي خزر 
فراهم آورد. طبيعتا دس��تيابي به اين نقطه مستلزم 
تحديدِ ح��دود منصفانه مناط��ق اعِمال حاكميت، 
حقوق حاكمه و صلاحيت كش��ورهاي س��احلي در 
خصوص بخش هاي بس��تر و زيربستر دريا، سطح و 
ستون آب و همچنين فضاي فوقاني درياي خزر است. 
در اين راس��تا نهايي ش��دن »موافقت نامه چگونگي 
ترسيم خطوط مبدأ« حائز اهميت است و جمهوري 
اسلامي ايران همواره، ازجمله در اعلاميه تفسيري 
پس از امضاي كنوانسيون، تصريح كرده است كه اين 
مساله براي ايران به عنوان كشوري كه »شكل ساحل 
آن آش��كارا در وضعيت نامس��اعدي« است، داراي 
اهميت چش��مگير و تعيين كننده است. اميدواريم 
با ادامه مذاكرات نمايندگان كش��ورهاي ساحلي در 
آينده نزديك، اين موافقت نامه نيز نهايي ش��ده و راه 
را براي تصويب كنوانسيون رژيم حقوقي درياي خزر 

هموار كند.
عدال��ت يك��ي از بنيان هاي اساس��ي ش��كل دهنده 
سياس��ت خارجي جمهوري اس��لامي ايران است بر 
اين اساس برقراري روابط عادلانه به صورت دوجانبه و 

همچنين شكل دهي به نظم عادلانه چندجانبه جزو 
جهت گيري هاي اصلي سياست خارجي ايران است. 
طبيعت��ا يكي از فوايد نظم عادلانه، گس��ترش روابط 
دوستانه بين بازيگران به خصوص همسايگان است كه 

تامين كننده منافع متقابل آنها نيز خواهد بود.
در دوره اخير و با رفع محدوديت هاي ناشي از پاندمي 
كرونا شاهد افزايش چش��مگير تعاملات سياسي و 
اقتصادي بين ايران و كشورهاي ساحلي درياي خزر 
بوده ايم. جمهوري اسلامي ايران با توجه به موقعيت 
جغرافيايي و زيرساخت هاي مناسب خود آماده است 
زمينه ترانزيت و دسترسي كشورهاي ساحلي درياي 
خزر به ديگر كشورها و مناطق به خصوص بنادر ايران 
در خليج فارس و درياي عمان را از طريق قلمرو خود 
فراهم نمايد. همچنين، همكاري در زمينه صادرات 
و س��وآپ نفت و گاز، برق، مواد معدني و محصولات 
كشاورزي از جمله مواردي است كه در ماه هاي اخير 
در دس��توركار مذاكرات ما با كش��ورهاي همسايه 
در درياي خزر بوده اس��ت و توافق��ات خوبي در اين 
زمينه ها ش��كل گرفته اس��ت كه نويد دهنده دوران 

نويني از همكاري هاي راهبردي مي باشد.
درياي خزر درياي همكاري است و اين همكاري ها 
به خصوص با توجه به تح��ولات بين  المللي اهميت 
فزاينده اي يافته است. تعامل جمهوري اسلامي ايران 
با دوستان و همسايگان خود اصالت دارد و اين تعامل 
و همكاري نه تنه��ا موجب رونق اقتصادي و افزايش 
رفاه ملت هاي ما مي ش��ود بلكه به تقويت استقلال 
كشورها و صلح و ثبات منطقه اي و حل مسائل حوزه 
خزر صرفا از طريق كشورهاي ساحلي مي انجامد. اين 
راهبرد كلان جمهوري اسلامي ايران، فارغ از تحولات 

بين المللي ادامه خواهد يافت.
جمهوري اس��لامي ايران از ابتكارات ارايه ش��ده از 
سوي روس��اي جمهور محترم كش��ورهاي ساحلي 
درياي خزر براي توسعه همكاري هاي اقتصادي در 
حوزه هاي حمل و نقل، سرمايه گذاري، گردشگري 
و ديگر اش��كال فعاليت هاي اقتصادي اس��تقبال و 
حمايت مي نمايد و به ص��ورت خاص بر لزوم تقويت 
روابط فرهنگي و حفظ محيط زيست شكننده درياي 

خزر تاكيد دارد.
جمهوري اسلامي ايران، درياي خزر را درياي صلح و 
دوستي و عامل پيوند و نزديكي مردم منطقه مي داند 
و براي همكاري هاي همه جانبه بر اس��اس احترام و 

منافع متقابل آمادگي خود را اعلام مي دارد.
در پايان، جمهوري اس��لامي اي��ران آمادگي خود را 
جهت برگزاري هفتمين اجلاس س��ران خزر اعلام 
مي دارد. اميد اس��ت برپايي اين اجلاس ها، رش��د و 
توسعه روزافزون، امنيت، ثبات، رفاه، صلح و دوستي را 
براي مردم منطقه درياي خزر به ارمغان آورد. بار ديگر 
از سازماندهي شايسته اين نشست و مهمان نوازي گرم 
رييس جمهور، دولت و مردم كشور دوست، همسايه 
و برادر تركمنستان، تشكر مي كنم و براي همه شما 

آرزوي موفقيت دارم.

شرط رسيدن به توافق
در اين مذاكرات



گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري |
عصر روز چهارش��نبه 8 تير 1401، قيمت دلار در 
بازار آزاد به 31050 تا 31200 تومان رس��يد، و با 
اعلام اونس جهاني طلا به قيمت 1817 دلار، قيمت 
س��كه طرح جديد به 14.4 ميليون تا 14 ميليون و 

480 هزار تومان داد و ستد شد. 
برخي رس��انه ها نيز نرخ توافقي 28710، خدماتي 
مسافرتي 27750، نرخ نيما 27838 تومان، اعلام 
كردند. از سوي ديگر، در ساعات عصر نرخ مسافرتي 
دلار 27836، توافق��ي 28783 و نيمايي 27708 

تومان اعلام شد. 
در س��اعات صبح ني��ز، قيمت ط��لاي 18عيار هر 
گرم يك  ميليون و 371 هزار تومان، قيمت س��كه 
تمام بهار آزادي طرح قديم 13 ميليون و 700 هزار 
تومان و قيمت سكه تمام بهار آزادي طرح جديد نيز 
14 ميليون و 480 هزار تومان است.قيمت نيم سكه 
بهار آزادي 7 ميليون و 800 هزار تومان، ربع سكه 
به��ار آزادي 4 ميليون و 850 هزار تومان و س��كه 
يك گرمي 2 ميليون و 950 هزار تومان تعيين شده 

است و به فروش مي رسد.
هر مثقال طلا در بازار داخلي، 5 ميليون و 940 هزار 
تومان ارزش گذاري شده است؛ ضمن اينكه قيمت 
هر اونس طلا در بازارهاي جهاني 1817 دلار است.

علاوه بر اين، در صرافي ه��اي بانكي قيمت فروش 
دلار 27 ه��زار و 711 تومان و قيم��ت خريد دلار 
از مردم 27 هزار و  435 تومان تعيين ش��ده است. 
قيمت فروش يورو نيز معادل 28 هزار و 652 تومان 
و قيمت خريد يورو نيز 28 هزار و 367 تومان اعلام 

شده است.

    صالح آبادي: 
افزايش عرضه بر تقاضاي ارز در سامانه نيما

رييس كل بانك مرك��زي با بيان اينك��ه در زمينه 
عرضه و تقاضاي ارز تعادل خوبي در بازار ايجاد شده 
است تاكيد كرد: در بسياري از روزها در سامانه نيما 

شاهد فزوني عرضه بر تقاضا هستيم.
علي صالح آبادي در پنجمين جلس��ه هم انديش��ي 
با اقتصادانان با محوريت »سياس��ت گذاري بهينه 
ارزي و ارتباط ميان متغيرهاي پولي و ارزي« كه در 
بانك مركزي برگزار ش��د گفت: مديريت بازار ارز را 
همواره با جديت و با مكانيزم ها مختلف در دس��تور 

كار قرار داده ايم.
 با نظرات اقتصادانان حاضر در جلسه مبني بر اينكه 
بانك مركزي بايد حضور موثري در بازار ارز داشته 
باشد موافق هستم و اين بانك با روش هاي مختلف 
مي تواند تعادل و ثبات در ب��ازار ايجاد كند كه اين 

موضوع هم اكنون محقق شده است.
وي با اشاره به اينكه اقدامات متعددي در دستور كار 
بوده و هم اكنون نيز برنامه هايي براي مديريت بازار 
ارز در دست اقدام است افزود: در مديريت بازار ارز 
بخشي در زمينه هماهنگي بانك مركزي با وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در خصوص ثبت سفارش ها 
در حال انجام است و در بخش ديگر، بحث مديريت 
عرضه ارز مورد تاكيد قرار گرفته تا صادركنندگان 
ارز حاصل از صادرات خود را به كشور باز گردانند و 

به چرخه تجاري وارد نمايند. 
در اين زمينه ني��ز كميته اقدام ارزي تصميماتي به 
فراخور شرايط اتخاذ مي كند. نتيجه اين تصميمات 
به ايج��اد تعادل در عرض��ه و تقاضا در ب��ازار ختم 

مي شود.
رييس ش��وراي پول و اعتبار تصريح كرد: در حوزه 
حواله ارزي كه متولي آن سامانه نيماست هم اكنون 
به طور نسبي تعادل خوبي در زمينه عرضه و تقاضا 
داريم. برخي روزها ش��اهديم كه ارز به اندازه كافي 
وجود دارد ليكن خريدار و تقاضايي براي آن نيست 
و در واقع مي توان گفت در بس��ياري از روزها مازاد 

عرضه ارز بر تقاضا وجود دارد.
در زمينه حواله و اس��كناس مش��كل خاصي وجود 
ندارد ضمن آنكه بايد تاكيد كرد وضعيت اسكناس 
ارز بان��ك مركزي همانط��ور كه پي��ش از اين نيز 
اعلام كرده ام بس��يار خوب اس��ت و خوش��بختانه 
صادر كنن��دگان ب��ه وي��ژه بخ��ش غيرنفت��ي در 
زمينه قيم��ت توافقي ف��روش ارز گام هاي موثري 

برداشته اند.
بانك مركزي با جدي��ت موضوع مديريت انتظارت 
تورمي را پيگيري مي كند و اين موضوع نيز در دولت 

در دستور كار است.
 صالح آبادي در خصوص برخورد قاطع بانك مركزي 
با اخلالگران و س��فته بازان ارزي در بازار هم گفت: 
در م��دت اخير با تلاش و همكاري ش��بانه روزي با 
دستگاه ها و سازمان هاي نظارتي و انتظامي ذيربط، 
با برخي كانال هاي فضاي مجازي كه با موج سواري 
بر برخ��ي اخبار و انتظ��ارات كاذب تورمي اقدام به 
قيمت سازي صوري و شرط بندي بر روي قيمت ارز 

مي كردند برخورد شد.
عرضه ارز غيررس��مي كه نوعي قاچاق محس��وب 
مي ش��ود موجب قيمت گذاري هاي كاذب در بازار 
مي ش��د كه با اين مورد هم برخ��ورد صورت گرفته 

است. 

    نرخ هاي دلار را بشناسيد
در حال حاضر دلار به نرخ ه��اي توافقي، خدماتي، 
نيما و بازار آزاد معامله مي شود. يكي از نرخ هايي كه 
دلار با آن معامله مي ش��ود، نرخ توافقي است كه با 
اجازه بانك مركزي به صرافي ها براي خريد و فروش 
ارز اسكناس صادركنندگان با نرخ توافقي در اواخر 

ماه قبل شكل گرفت.
با اين تفاس��ير، متقاضيان مي توانن��د با مراجعه به 
صرافي هاي رس��مي تا س��قف 2000 دلار با كارت 
ملي بخرند كه ام��روز در صرافي ها، دلار توافقي به 
نرخ 28 هزار و 360 تومان خريده و معادل 28 هزار 

و 710 تومان فروخته مي شود.
نرخ خدماتي نيز نرخ ديگر خريد و فروش دلار است 
كه اين نرخ به ارزهاي خدماتي چون ارز مسافرتي، 
دانش��جو و ... مربوط مي شود و به نرخ بازار متشكل 

ارزي خريد و فروش مي شوند.
طب��ق اعلام كانون صرافان، ام��روز، قيمت خريد و 
فروش دلار به ن��رخ خدماتي تا زمان نوش��تن اين 
گزارش نيز به ترتيب معادل 27 هزار و 596 تومان 

و 27 هزار و 750 تومان است.
نرخ نيم��اي دلار نيز كه به ن��رخ خريد و فروش ارز 
براي واردكنندگان و صادركنن��دگان كالا مربوط 
مي شود، امروز دلار نيمايي به نرخ 27 هزار و 838 

تومان خريده و فروخته مي شود.
فارغ از اين، در بازار غيررس��مي ارز نيز دلار معامله 
مي شود كه دلار امروز در اين بازار حدودا به نرخ 30 
هزار و 800 تومان تا 31 هزار و 200 تومان خريده 

و فروخته مي شود.

    رييس اتحاديه طلا:  مردم از دلال ها 
سكه نخرند

ريي��س اتحاديه طلا و جواهر ته��ران براي خريد و 
معامله مطمئن سكه نكات مهمي را براي خريداران 

بيان كرد.
ابراهي��م محمدولي ب��ه منظور جلوگي��ري از بروز 
مشكلات احتمالي در خريد سكه طلا موارد مهمي 
را به خريداران اين مس��كوكات طلايي مطرح كرد 

و گفت: خريداران س��كه حتما از واحدهاي كسبي 
داراي پروانه كسب خريد كنند، و براي فروش هم به 
واحدهاي كسبي داراي جواز كسب مراجعه نمايند.

محمدولي براي خريد سكه مطمئن و آسوده توصيه 
كرد: جهت خريد سكه حتما از سكه داراي وكيوم به 
نام و نشاني همان واحد كسبي خريد كرده و حتما 
دقت نماين��د كارت س��كه داراي هولوگرام معتبر 
باش��د. همچنين خريدار براي پرداخت وجه سكه 
حتما در همان واحد كسبي با توجه به پوزبانكي يا 

كارت خوان پرداخت خود را انجام نمايد.
همكاران ما اين دقت را دارند كه كارت ملي خريدار 
را رويت مي كنند كه با كارت بانكي مشتري مطابقت 
داشته باش��د و اين كار براي رفع مشكلات بعدي و 

تاييد اصالت كارت بانكي انجام مي گردد.
عده اي از افراد هس��تند كه در مراك��ز خريد و بازار 
به صورت س��رپايي و دلالي اقدام به فعاليت خريد 
و ف��روش س��كه مي كنند، ك��ه از م��ردم محترم و 
خريداران گرامي س��كه تقاضا داريم به هيچ وجه از 
اين افراد خريداري نكنند و به واحد كس��بي داراي 
جواز كس��ب مراجعه نمايند، ك��ه در صورت بروز 
هرگونه مشكل احتمالي قابل رصد و پيگيري باشد.

محمدولي در خاتمه از همه شهروندان و خريداران 
محترم سكه خواس��ت تا با رعايت موارد اعلامي از 
طرف اتحاديه ط��لا و جواهر خريد مطمئن و بدون 

مشكلي داشته باشند.

    قيمت طلا در بازار جهاني
قيمت طلا امروز با يك افزايش ناچيز 0.04 درصدي 

به 1820 دلار و 82 سنت رسيد.
قيمت طلا بلافاصله پس از انتشار اطلاعات مربوط 
به اطمينان مصرف كنن��ده در امريكا در ماه ژوئن، 
كاهش يافت. اين اطلاعات نشان مي داد اطمينان 
مصرف كنندگان در امريكا به 98.7 رس��يده است، 

يعني پايين ترين رقم طي 16 ماه گذشته.
طبق گفته  تحليلگران، تاجران حالا مي دانند فقط 
زمان لازم اس��ت تا اطلاعات اقتصادي رسماً ركود 
اقتصاد امريكا را تاييد كند. اين واقعيت تمايل براي 

سرمايه هاي ايمني مانند طلا را افزايش مي دهد.
طب��ق گفته  س��وكي كوپ��ر، مديرعامل موسس��ه 
تحقيق��ات فلزات گرانبه��اي اس��تاندارد چارترد: 
»محدوده قيمت طلا روزبه روز كوچك تر مي شود 
چون اين فلز گران بها بين خطر افزايش بيشتر نرخ 
بهره، ادامه تورم بالا و رشد كند اقتصاد مانده است«.

قيمت جهاني طلا با كاهش سود اوراق قرضه امريكا 
افزايش يافت.

به��اي معاملات آتي ط��لاي امريكا ب��ا 0.1 درصد 
افزايش به 1823.10 دلار رس��يد. روز چهارشنبه، 
سود اوراق 10 س��اله خزانه داري ايالات متحده، با 
كمك به جذابيت ش��مش بدون س��ود، پس از سه 

افزايش متوالي، كاهش يافت.
سياس��ت گذاران فدرال رزرو اي��الات متحده براي 

كاهش تورم بالا، وعده افزايش س��ريع نرخ بهره را 
در روز سه ش��نبه دادند، اما با ترس سرمايه گذاران 
و اقتصاددانان از اينك��ه هزينه هاي بالاتر وام گيري 
منجر به ركود ش��ديد خواهد ش��د، عقب نش��يني 

كردند. 
مايكل مك كارتي، مدير اس��تراتژي در اس��تراليا، 
گفت: به طور كلي، چشم انداز نرخ هاي بهره به اين 
معناست كه وقتي ما از اين منطقه تجاري كه چند 
ماه اس��ت در آن گير كرده ايم خارج مي ش��ويم، به 

احتمال زياد حركت نزولي خواهد شد.
 اگرچ��ه طلا به عنوان محافظ تورمي در نظر گرفته 
مي ش��ود، اما نرخ هاي بهره كوتاه مدت بالاتر و سود 
اوراق قرضه ايالات متحده، هزينه نگهداري شمش 
را افزايش مي دهد كه سودي به همراه ندارد. افزايش 
نرخ هاي بهره و افزاي��ش ارزش دلار امريكا در برابر 
تورم به ص��ورت نيروهاي محاف��ظ عمل مي كند. 
بنابراين در حال حاضر در ب��ازار طلا تعادل داريم. 
ارزش بيش��تر دلار امريكا باعث مي شود طلا براي 
خريداران ساير ارزها جذابيت كمتري داشته باشد.

 
    امريكا واردات طلا از روسيه را ممنوع كرد

بر اس��اس گزارش ه��ا، بريتاني��ا، كان��ادا و ژاپن به 
ممنوعيت واردات طلاي روسيه پيوستند.

ايالات متحده واردات جديد طلاي روسيه را ممنوع 
كرد و طبق تعه��دات رهبران گ��روه هفت در اين 
هفته براي مجازات بيشتر روسيه به دليل حمله به 
اوكراين عمل كرد. با اين ح��ال، اين اقدام نمادين 
بوده، در حالي كه صادرات طلا از روسيه به غرب در 

حال حاضر وجود ندارد.
به گزارش راش��اتودي، بر اساس اسناد اداره كنترل 
 ،)OFAC( دارايي هاي خارجي وزارت خزانه داري
اي��الات متح��ده، واردات طلاي روس��يه را ممنوع 

كرده است. 
در بياني��ه اي كه در وب س��ايت وزارت خزانه داري 
منتش��ر ش��ده، آمده اس��ت: واردات طلا با منش��أ 
فدراسيون روس��يه به ايالات متحده ممنوع است، 
مگر در حدي كه توس��ط قانون پيش بيني ش��ده 
باش��د، يا مگر اينكه مجوزي توس��ط اداره كنترل 
دارايي هاي خارجي وزارت خزانه داري صادر شده 
باشد. اين س��ند تصريح مي كند كه اين ممنوعيت 
در مورد طلاي روسيه كه قبل از 28 ژوئن به خارج 
از كشور صادر شده، اعمال نمي شود و بيان مي كند 
كه بريتانيا، كانادا و ژاپن ب��ه اين ممنوعيت ايالات 

متحده ملحق شده اند.
 در اين س��ند از طلا به عنوان بزرگ ترين صادرات 
غير انرژي روس��يه نام برده شده كه نادرست است. 
به گفته مسكو، دومين صادرات بزرگ، مواد غذايي 
اس��ت. صادرات محصولات كش��اورزي روسيه در 
س��ال 2021 حدود 37 ميليارد دلار ارزش داشت، 
در حالي كه صادرات طلا ح��دود 15 ميليارد دلار 

گزارش شده است.
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 دستگيري ابر كلاهبردار 
رمز ارزها با وثيقه هزار ميلياردي

سازمان اطلاعات انتظامي كشور در اطلاعيه اي 
اعلام كرد: ابر كلاهبردار كثيرالشاكي و متواري 
كه از طريق معاملات صوري در فضاي مجازي رمز 
ارزها، صدها ميليارد تومان از مردم كلاهبرداري 
كرده و مدت طولاني تحت تعقيب قرار داش��ت، 
در اقدامي اطلاعاتي در تور س��ربازان گمنام امام 
زمان )عج( در سازمان اطلاعات انتظامي كشور 
قرار گرفته و نهايتا در سحرگاه چهارشنبه 8 تير 
1401 طي يك عمليات منس��جم و غافلگيرانه 
با هماهنگي قضايي دس��تگير شد. برابر اطلاعيه 
اعلام شده كه در سايت پليس منتشر شده است، 
اين فرد با قرار وثيقه هزار ميلياردي روانه زندان 

شده است.
پيش از اين س��ردار مهدي حاجيان، سخنگوي 
پليس كش��ور نيز در هش��دار با تاكي��د بر اينكه 
رمزارزها مناس��ب س��رمايه گذاري نيس��تند، از 
افزايش كلاهبرداري ه��ا در حوزه رمزارزها خبر 
داد و گفته ب��ود: »كلاهبرداري ها برابر آمارهاي 
پليس فتا و ش��كايات واصله در حوزه رمز ارز در 
حال افزايش است. رمز ارزها حوزه مناسبي براي 
سرمايه گذاري نيست و از اين رو به مردم هشدار 
مي دهيم كه از سرمايه گذاري در اين حوزه پرهيز 
كند؛ چرا كه احتمال از دست دادن سرمايه شان 

با توجه به شرايط بازار رمزارزها وجود دارد.«

انتقاد سياهكلي از تعلل در 
تحقيق و تفحص از بانك مركزي

نماينده مردم قزوين در مجلس شوراي اسلامي از 
مسكوت ماندن تحقيق و تفحص از بانك مركزي 
انتقاد و تاكيد كرد كه سياست هاي پولي و مالي 
غلط ريش��ه مش��كلات اقتصادي كش��ور است. 
مدتي است كه تحقيق و تفحص از بانك مركزي 
به تصويب رسيده اما بدون دليل مسكوت مانده 
اس��ت. همه ما مي دانيم كه سياست هاي پولي و 
مالي غلط مشكلات زياد اقتصادي را براي كشور 
برجاي گذاشته است. مسووليت اين موضوع نيز 
با بانك مركزي است. بايد هرچه زودتر اين تحقيق 

و تفحص دنبال شود.

چناراني: معطلي طرح بانكداري 
اسلامي در كميسيون اقتصادي 

هاجر چناراني در نطق ميان دستور خود در جلسه 
علني چهارش��نبه مجلس بيان كرد: قرار بود طرح 
بانكداري اس��لامي وارد صحن مجلس ش��ود، اما 
سال هاس��ت كه در كميس��يون اقتصادي معطل 
مانده و يك��ي از بزرگ ترين چالش  ها و دغدغه هاي 
اقتصادي جامعه بانك ها و س��ودهاي ربوي است. 
وي خطاب به كميس��يون اقتصادي مجلس و وزير 
اقتصاد گفت: قرار بود طرح بانكداري اسلامي وارد 
صحن مجلس شود، اما سال هاست كه در كميسيون 
اقتصادي معطل مانده اس��ت. يك��ي از بزرگ ترين 
چالش  ها و دغدغه هاي اقتصادي جامعه بانك ها و 
سودهاي ربوي، سودهاي پلكاني و سودهاي مركب 
است. امروز بانك ها از رسالت خود فاصله گرفته اند 
و با سرمايه گذاري در بورس، خريد و فروش ملك، 
ورود به بحث س��اخت و ساز نه تنها مشكلي را حل 
نكرده اند بلكه همه پول  ها را شبهه  ناك كرده و وارد 
مسير زندگي مردم كرده اند. امروز حتي در حوزه هاي 
انتخابيه همان مبالغ اندك وام هم داده نمي ش��ود. 
بايد از كساني كه انديشه سليماني دارند و به دنبال 
احياي بانك هاي اسلامي هستند، تشكر كرد. وي 
خطاب به وزي��ر آموزش و پرورش عن��وان كرد: ما 
آموزگاران و معلماني را داريم كه كيلومترها فاصله 
را طي مي كنند اما متاسفانه هيچ حقي در هيچ كجا 
براي آنها در نظر گرفته نش��ده است. ما درخواست 
داشتيم پيوس��تي براي تك تك وزارتخانه ها براي 
وزارت آموزش و پرورش داش��ته باشيد. عزيزي در 
آموزش و پرورش اين مطلب را براي ما فرستاد اين 
روزها دولت و مجلس گل به خودي زياد مي زنند، اما 
پنالتي به دروازه خودي نديده بوديم. نماينده مردم 
نيشابور با اشاره به رتبه بندي معلمان تاكيد كرد: با 
ماجراي رتبه بندي معلمان ديديم كه در نوع خود 
مدالي زرين در شيوه تصميم گيري مسوولان بود، 
ولي متاس��فانه در اجرا متوقف شد. دولتيان بدانند 
هر ريالي كه خرج آموزش و پرورش بشود چندين 
برابر در فرهنگ، اقتصاد، بهداشت و درمان و حتي 
امنيت صرفه جويي خواهد شد و به جيب دولت بر 
مي گردد. كاش بدانيم جامعه اي كه فرهنگ بالاي 
معلمي را ق��در بداند جنگ فرهنگ��ي اقتصادي را 
برده اس��ت. وزارتي كه مي توانست خودش تامين 
مالي كند و افتخار تامين مال��ي را در كارنامه خود 
داشته باشد هميشه آويزان بودجه هاي دولت است 
و همه اقشار در آموزش و پرورش معترض هستند، 
اين نه فقط ش��امل آموزش و پرورش بلكه ش��امل 
بسياري از وزارتخانه ها مي شود .چه روزهاي سختي 
است، معلمان به معيشت خود، بازنشستگان تامين 
اجتماعي ناراضي از اوض��اع و بازاريان يك جور در 
فش��ار شديد هستند و چند برابر ش��دن اجاره بها و 
خرج زندگي مردم، جدا از اوضاع اقتصادي فشار را 
بر مردم بيشتر كرده است. همچنين كشاورزان به 
دليل كمبود آب سخت براي نجات محصولاتشان 
در تلاش هستند و چشم كشاورزان و دامداران اول 
به رحمت خداوندي و سپس تدبير مسوولان است.

 نرخ تورم جهاني تا  ۲۰۲۶ 
در مرز 3 درصد خواهد بود

ميزان تورم جهاني در سال جاري برابر با 3.81 درصد 
بوده اس��ت. به گزارش سايت استاتيستا، نرخ تورم 
جهاني از سال 2016 تا 2026 به صورت سالانه و در 
مقايسه با سال قبل اعلام شد.ميزان تورم جهاني در 
سال جاري برابر با 3.81 درصد بوده كه نسبت به رقم 
4.35 درصد سال قبل كاهش داشته است و در سال 

آتي نيز تا ميزان 3.3 درصد كاهش خواهد يافت.

چهار نرخ  توافقي، خدماتي، نيما و آزاد در بازار ارز

رييس كل بانك مركزي: افزايش عرضه بر تقاضاي ارز در سامانه نيما 

صالح آبادي: عرضه و تقاضا در بازار ارز به تعادل رسيد

بانك ها بايد افزايش سرمايه داشته باشندبررسي ابعاد سرقت از بانك ملي در كميسيون امنيت ملي
سخنگوي كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس از بررسي ابعاد مختلف سرقت از صندوق امانات 
بانك ملي با حضور مسوولان مربوطه در اين كميسيون 
خبر داد. ابوالفضل عمويي در توضيح نشست سه شنبه 
كميسيون امنيت ملي و سياس��ت خارجي مجلس 
گفت: نشستي با حضور نمايندگان حراست بانك ملي، 
فراجا، وزارت اطلاعات و وزارت كش��ور برگزار ش��د و 
ابعاد مختلف سرقت از صندوق امانات بانك ملي مورد 

بررسي قرار گرفت. 
در اين جلس��ه نماينده بانك ملي توضيحاتي درباره 
ش��رايط امنيتي بانك و نواقص آن ارايه داد. نماينده 
فرماندهي انتظامي هم نحوه س��رقت و س��پس روند 
شناسايي عاملان سرقت در اسرع وقت را تشريح كرد. 
نماينده وزارت اطلاعات هم ابعاد امنيتي اين موضوع و 

اقدامات اطلاعاتي صورت گرفته را تبيين كرد. نماينده 
وزارت كشور هم گزارشي از دستورالعمل حفاظتي و 
ضرورت تقويت آن ارايه كرد.  براساس اطلاعات ارايه 
ش��ده در اين جلسه، سيس��تم ايمني بانك نواقصي 
داشته ولي نيروهاي انتظامي و اطلاعاتي پس از اطلاع 
از سرقت در اسرع وقت موفق به شناسايي و رهگيري 
سارقان شده اند و عمده اموال مسروقه بازگردانده شده 
است و پس از طي مراحل قضايي، خسارت مالباختگان 

جبران مي شود. 
در اين جلسه با بررسي اطلاعات ارايه شده، بر ضرورت 
پيگيري پرونده تا استيفاي حقوق مردم و همچنين 
تقويت شيوه نامه هاي امنيتي بانك ها تاكيد شد و از 
زحمات نيروهاي انتظامي و اطلاعاتي در شناسايي و 

دستگيري سريع متهمان قدرداني كردند.

رييس كل بانك مركزي گفت: بانك هاي خصوصي و 
دولتي بايد افزايش سرمايه داشته باشند.

عل��ي صالح آب��ادي، در گفت وگ��و با ايبِن��ا گفت: 
بانك هاي خصوصي و دولتي بايد افزايش س��رمايه 

داشته باشند. 
براي بانك هاي دولتي با كمك وزارت امور اقتصادي 
و دارايي كه س��هامدار اين بانك ها هستند، در حال 
تدارك بسته اي به صورت اوراق يا سهام سهل البيع 
و ساير روش هاي ديگر جهت ارايه به دولت هستيم 
كه در اختيار اي��ن بانك ها بابت مطالبات و افزايش 

سرمايه آنها قرار گيرد.
وي در خصوص بانك هاي خصوصي نيز اضافه كرد: 
س��هامداران بايد افزايش س��رمايه را در بانك هاي 
خصوص��ي انجام دهند، وضعيت س��رمايه تك تك 

بانك ها و ساير شاخص هاي سلامت آنها در كميته 
اصلاح نظام بانكي كه در بانك مركزي به رياس��ت 
قائم مقام بانك مركزي و حضور معاونت هاي مختلف 
بانك از جمله معاونت نظارت بانك مركزي تشكيل 
ش��ده، مورد بررس��ي قرار مي گيرد، زي��را در بانك 

مركزي در مورد تمام بانك ها محاسبه شده است.
هر شاخصي كه از اس��تاندارد لازم برخوردار نباشد 
و پايين تر از آن قرار داشته باشد، از بانك مورد نظر 
برنامه خواس��ته مي شود و اين برنامه هم در كميته 
اصلاح نظام بانكي مصوب خواهد شد و بانك موظف 
است طبق برنامه زمانبندي شده، اقدامات اصلاحي 
خ��ود را انج��ام دهد كه يك��ي از آنها ه��م افزايش 
سرمايه به حس��اب مي آيد كه به جد در حال دنبال 

شدن است.

ويژه

 قدرداني نايب رييس اول
مجلس شوراي اسلامي از 

همكاري مديرعامل بانك مسكن

در جلسه پيگيري مصوبات نظارت 
ميداني شهرستان ساري صورت گرفت 

نايب رييس اول مجلس ش��وراي اس��لامي در جلسه 
پيگيري مصوبات نظارت ميداني برخي شهرهاي كشور 
از مديرعامل بانك مسكن تقدير كرد.  به گزارش پايگاه 
خبري بانك مسكن - هيبنا، علي نيكزاد نايب رييس 
اول مجلس شوراي اسلامي در جلسه پيگيري مصوبات 
نظارت ميداني شهرستان هاي ساري، مياندوآب، آمل 
و بابل از دكتر محمود شايان مديرعامل بانك مسكن 
تقدير و تشكر كرد. طي اين جلسه نايب رييس مجلس 
ش��وراي اس��لامي با بيان اينكه بانك مسكن همواره 
در تامين مالي طرح هاي عمران��ي و پروژه هاي بزرگ 
ساختمان سازي كشور پيش��قدم بوده است، از دكتر 
شايان به سبب سرمايه گذاري براي اجراي پروژه آزادراه 
هفت تن ساري- قائم شهر تشكر كرد. آزادراه هفت تن 
ساري - قائم شهر به طول 44 كيلومتر در مركز استان 
مازندران در دس��ت احداث اس��ت كه بانك مسكن 
تامين مالي 50 درصد اين پ��روژه را بر عهده گرفته 
است. گفتني است، ش��ركت سرمايه گذاري تامين 
اجتماعي )شستا( نيز 50 درصد ديگر هزينه ساخت 
اين آزادراه را بر عهده دارد كه با احداث آن بار ترافيكي 

بسياري در استان مازندران كاهش خواهد يافت.

كاهش نرخ ارز 
و تكاپوي دلالان براي ضرر كمتر

مقايسه قيمت دلار در بازار و كانال تلگرامي موجب 
سردرگمي بسياري از افراد شده است، مشاهدات 
ميداني همه گوياي ريزش نرخ ها است اما از سوي 
ديگر دلالان در كانال هاي تلگرامي خود رقم هاي 

ديگري را عنوان مي كنند.
به گزارش ايرنا، چند روزي است كه وضعيت بازار 
ارز بر وفق مراد دلالان و افرادي كه مي خواس��تند 
از تلاطم بازار ارز س��ودهاي كلان به جيب بزنند 
نيست و قيمت ارز س��ير نزولي را در پيش گرفته 

است.
چند سالي اس��ت كه افراد به جاي اينكه سرمايه 
خ��ود را در كاره��اي تولي��دي و زيربنايي صرف 
كنند به بازار ارز روي آوردند و درصدد هس��تند از 
نوس��انات بازار ارز به نفع خود بهره مند ش��وند اما 
بايد بدانند كه نوسانات در بازار ارز هميشه بر وفق 

مراد نخواهد بود.
ش��روع ريزش ارزش دلار و يورو پ��س از اقدامات 
بانك مركزي براي كنترل بازار ارز موجب شده تا 
دلالان بيشتر از هر زمان ديگري به تكاپو بيفتند و 
به هر ترتيبي كه شده جلوي ضرر خود را بگيرند.

يكي از اقداماتي كه دلالان براي جلوگيري از ضرر 
بيشتر درج قيمت دلار بيش از مبلغ معامله شده 
در بازار است. دلالان دلار سعي مي كنند نرخ هاي 
غيرواقعي را در كانال هاي تلگرامي كه از بد روزگار 

طرفداران بسياري هم دارد درج كنند.
براي نمونه قيم��ت دلار در صرافي هاي بانكي در 
لحظه مخابره اين گزارش 27 هزار و 717 تومان 
و در بازار متشكل ارزي با نرخ توافقي در كانال 29 
هزار تومان داد و ستد مي ش��ود اما در كانال هاي 
تلگرامي رقم 30 هزار و 800 ت��ا 31 هزار و 200 

تومان قيمت گذاري شده است.
تفاوت قيمت كانال تلگرامي و بازار فردوس��ي در 
روزهاي گذش��ته كه قيمت دلار از كانال 31 هزار 
تومان ريزش كرد و ضرر بسياري را متوجه دلالان 

كرد شدت بيشتري داشت.
اين كانال هاي تلگرامي با توجه به اينكه مي دانند 
80 ت��ا 90 درصد افراد براي آگاه��ي از قيمت ارز 
در بازار از كانال هاي تلگرامي اس��تفاده مي كنند 
بنابراين با هماهنگي لازم نرخ هاي غيرواقعي را در 
كانال هاي خود منتش��ر مي كنند يا حتي با وجود 
اينكه بسياري از صاحب نظران و فعالان بازار ارز از 
ريزش قيمت ها در روزهاي آينده خبر مي دهند، 
تاكيد دارند كه اين افت قيمت ها مقطعي است و 

دوباره بازار صعودي خواهد بود.
ام��ا بايد توجه داش��ت كه ب��ه گفته بس��ياري از 
مس��وولان و فعالان بازار ارز، قيمت ها در اين بازار 
به تعادل رسيده و در سامانه نيما با توجه به توافقي 
كه بين صادركنندگان و صرافان بانكي بر قيمت ها 
به وج��ود آمده عرضه ارز بر تقاضا پيش��ي گرفته 
است و در اين شرايط كه تقاضا كمتر از عرضه است 
پيش بيني مي شود افت قيمت تداوم داشته باشد.  
رييس كل بانك مركزي نيز در ديدار با اقتصاددانان 
در زمينه عرضه و تقاض��اي ارز تاكيد كرد: تعادل 
خوبي در بازار ايجاد ش��ده اس��ت و در بسياري از 
روزها در سامانه نيما شاهد فزوني عرضه بر تقاضا 
هستيم. به گفته »صالح آبادي« در برخي روزها كه 
عرضه ارز به تقاضا پيشي  مي گيرد مازاد عرضه ارز 
در بازار وجود دارد در بحث وضعيت اسكناس ارز 

بسيار خوب است.



صنعت روغن كشي و تصفيه روغن را مي توان از دسته 
صنايع پراهميت كشور دانست، چراكه در اين صنعت با 
دريافت بخش عظيمي از محصولات كشاورزي، روغن 
نباتي كه در صناي��ع غذايي كاربرد زيادي دارد، توليد و 
پسماند اين صنعت نيز در بخش دام و طيور مورد استفاده 
قرار مي گيرد. ۸۰ درصد از كل دانه هاي روغني موجود 
در كشور، از تركيه، روسيه و آلمان تامين مي شود. اين 
دانه ها در مجموع منجر به توليد تنها ۳۵ درصد از روغن 
خام مي ش��وند و ۶۵ درصد ديگر آن وارداتي اس��ت. در 
سال ۱۳۹۹، مجموع توليد داخلي و وارداتي روغن خام 
منجر به توليد ۲ ميليون تن روغن قابل مصرف شده است. 
بررسي ها نشان مي دهد در حال حاضر ۴۴ درصد از توليد 
روغن كشور در دستان ۳ نماد بورسي است. محصول هاي 
روغني به دو دسته شامل محصولات اصلي و محصولات 
آزاد تقسيم بندي مي ش��وند. محصولات روغني اصلي 
ش��امل روغن خوراكي و س��رخ كردني هس��تند. براي 
قيمت گذاري اين محصولات، ابتدا قيمت براي فروش 
به مصرف كننده، با توجه ب��ه دريافت ارز دولتي جهت 
واردات مواد اوليه، دستورات دولت و همچنين دستورات 
سازمان حمايت از مصرف كننده، تعيين مي شود. پس  
از آن، قيمت فروش شركت هاي پخش به فروشندگان 
و در نهايت، قيمت فروش شركتي به شركت هاي پخش 
ابلاغ مي شود. محصولات آزاد شامل روغن هاي زيتون، 
ذرت و كنجد هستند. براي قيمت گذاري اين محصولات، 
ابتدا قيمت فروش به مصرف كننده با توجه به كيفيت 
محصول، برند شركت توليدكننده و همچنين عرضه 
و تقاضاي آن تعيين مي شود. در مراحل بعدي، قيمت 
فروش به فروشندگان و همچنين شركت هاي پخش 
مشخص مي شود. بررسي ها نش��ان مي دهد در حوزه 
واردات انواع روغن خام در سال هاي اخير، ميزان واردات 
روغن خام س��ويا كاهش داش��ته و واردات روغن خام 
آفتابگردان با توجه به مق��رون به صرفه تر بودن قيمت 
آن افزايش يافته اس��ت. همچنين بخ��ش عمده اي از 
استحصال روغن خام در كشور از بين دانه هاي داخلي، 
مربوط به دانه روغني كلزا بوده و پس  از آن، دانه روغني 
سويا بيشترين استحصال را داشته است. از بين دانه هاي 
وارداتي، بيش��ترين اس��تحصال مربوط به دانه روغني 
سويا اس��ت و دانه هاي روغني كلزا و آفتابگردان تقريبا 
در يك سطح قرار دارند. با توجه به تحقيقات روزافزون 
درباره ارتباط بين سلامت جسم و استفاده از روغن پالم 
و رد رابطه معكوس بين اين دو، سطح استفاده از روغن 
پالم طي س��ال هاي اخير در جهان افزايش  يافته است. 
اين در حالي است كه به دليل به روز نبودن تحقيقات 
داخلي، روند استفاده از اين نوع روغن در كشور كاهشي 
بوده و به جاي آن، اس��تفاده از روغن خام آفتابگردان 
افزايش  يافته است. اندونزي بزرگ ترين توليدكننده و 
مصرف كننده روغن پالم و چين بزرگ ترين توليدكننده 
و مصرف كننده روغن سويا در جهان است. قيمت روغن 
پالم در حال حاضر حدود ۸۰۰ دلار است و پيش بيني 
مي ش��ود به ۱/۰۰۰ دلار افزايش ياب��د. ميزان توليد 
جهان��ي روغن گياهي نيز در حال افزايش اس��ت و 
طبق آخرين گزارش هاي منتشره، در انتهاي سال 

جاري ميلادي به ۲۱۰ ميليون تن خواهد رسيد.

    توليد روغن در ايران
بررسي هاي علي اسكيني و ندا صالحي تحليلگران بازار 
سرمايه نشان مي دهد ميزان توليد انواع روغن نباتي در 

كشور از ۱/۴۴۷ هزار تن در سال ۱۳۸۷ به ۷۷۹/۱ هزار 
تن در س��ال ۱۳۹۹ رسيده است. س��رانه مصرف روغن 
نباتي در كشور در دهه ۹۰ به ۲۰ كيلوگرم به ازاي هر نفر 
رس��يده كه اين مقدار، ۹ كيلوگرم بيش از سرانه مصرف 
روغن در جهان است. در ايران، در حال حاضر بيش از ۴۰ 
كارخانه توليدكننده روغن وجود دارد. در شكل ۲، تعداد 
كارخانه هاي فعال هر استان به تفكيك نشان داده  شده 
است. سه نماد غكورش، غبش��هر و غمارگ نمايندگان 
صنعت روغن در بازار سرمايه هستند كه در مجموع، ۴۴ 
درصد از توليد روغن كشور را به خود اختصاص داده اند. 
بررسي ها حاكي از آن اس��ت كه شركت هاي موجود در 
اين صنعت در سال هاي اخير به طور ميانگين، فروشي در 
حدود ۱۶۰۰ ميليون دلار داشته اند. حاشيه سود صنعت 
در س��ال هاي گذش��ته تقريبا ۱۰ درصد بوده كه پس از 
جهش ارزي در سال ۱۳۹۷، به ۲۴ درصد افزايش يافته 
اس��ت. حجم دارايي هاي صنعت طي هفت سال اخير، 
حدودا ۷ برابر ش��ده و از مبلغ ۷ هزار ميليارد تومان فراتر 
رفته است. قابل ذكر است كه به طور ميانگين، ۸۳ درصد 
از دارايي هاي صنعت مربوط به دارايي هاي جاري است كه 
پيش پرداخت ها و موجودي مواد و كالا قسمت عمده اي از 
آن را به خود اختصاص داده اند. دوره وصول مطالبات نيز 
۵۰ درصد رشد داشته و طبق آخرين صورت هاي مالي 
منتشرشده، ۴۹ روز است. همچنين ۶۰ درصد از منابع 
مالي صنعت از س��رفصل بدهي و ۴۰ درصد از سرفصل 
حقوق صاحبان سهام تشكيل  شده است. در ۵ سال اخير، 
بخش عمده بدهي هاي صنع��ت مربوط به حصه جاري 
تسهيلات مالي دريافتي با سهمي ۴۵ درصدي و حساب ها 
و اسناد پرداختني تجاري با س��همي ۳۸ درصدي بوده  
است. در حالي كه ميزان سرمايه در گردش شركت هاي 
صنعت در سال هاي قبل از ۱۳۹۷ در حدود ۵۰۰ ميليارد 
تومان بوده، اين مبلغ طي سه سال گذشته با جهش ارزي 
اخير و رش��د قيمت مواد اوليه، به ۱/۹۰۵ ميليارد تومان 

افزايش يافته كه س��بب شده است شركت هاي صنعت 
همواره نيازمند دريافت تسهيلات باشند. گفتني است، 
نرخ ب��ازده دارايي هاي غيرجاري صنعت بين ۱۵ تا 
۲۰ درصد است، ازاين رو دريافت تسهيلات براي اين 
شركت ها توجيه پذير نيست. در ترازنامه هم مقياس 
صنعت، نسبت حجم تسهيلات دريافتي به دارايي ها 
در حدود ۴۰ درصد اس��ت و در بين ش��ركت هاي 
گروه، نماد غكورش با ۲۸ درصد و نماد غمارگ با ۴۸ 
درصد، به ترتيب كمترين و بيشترين سهم را دارند.

    سودآوري مورد انتظار شركت هاي 
صنعت روغن خوراكي

ميزان توليد ش��ركت هاي روغني وابسته به تامين مواد 
اوليه اس��ت كه آن نيز به عواملي چ��ون تخصيص ارز از 
طرف حاكميت، شرايط تحريمي كشور، قوانين گمرك، 
تامين مواد بسته بندي و… بستگي دارد. در سال ۱۳۹۹ 
به دليل مشكلات اينچنيني، شاهد كاهش در سطح توليد 
شركت هاي صنعت بوديم كه در سال ۱۴۰۰، اين كاهش تا 
حد قابل قبولي جبران شده است. در تحليل حاضر، ميزان 
توليد شركت هاي اين صنعت با توجه به عملكرد آنها در 
ماه هاي سپري شده از سال ۱۴۰۰ و گزارش هاي ماهانه 
منتشرشده تا شهريورماه، ميزان بودجه اعلامي شركت ها 
در س��امانه كدال و سياس��ت هاي بانك مركزي و دولت 
سيزدهم براي تخصيص ارز ۴,۲۰۰ توماني، پيش بيني 
شده بود. سطح فروش شركت هاي فعال در اين صنعت 
تقريبا برابر با ميزان توليد آنها اس��ت. بر همين اس��اس، 
براي پيش بيني مقدار فروش شركت ها، فرض شده كه 
موجودي  كالاي پايان دوره با موجودي ابتداي دوره برابر 
است. قيمت فروش شركتي روغن در بازه زماني مهرماه 
تا اسفندماه ۱۴۰۰، برابر با آخرين نرخ فروش شركت ها 
لحاظ ش��ده بود. متوس��ط قيمت جهاني روغن در دوره 
شش ماهه اول سال ۱۴۰۰ نس��بت به  كل سال ۱۳۹۹، 

رش��دي ۶۵ درصدي داش��ته اس��ت. مهم ترين پارامتر 
تاثيرگذار بر ميزان سودآوري شركت هاي صنعت، نرخ ارز 
تخصيص داده شده براي خريد ماده اوليه شركت ها است. 
براي نيمه دوم سال ۱۴۰۰، پيش بيني  شد كه سياست 
تخصيص ارز ۴/۲۰۰ توماني تداوم داشته باشد و براي 
سال ۱۴۰۱ نيز نرخ ارز تخصيص داده شده برابر با نرخ 
دلار در سامانه نيما فرض شده است. با توجه به افزايش 
چشمگير هزينه تامين ماده اوليه، شركت هاي صنعت 
براي تامين سرمايه در گردش خود نيازمند دريافت 
تسهيلات خواهند بود كه ميزان تسهيلات دريافتي 

با توجه به جريانات نقد هر شركت، برآورد شده است.

    ظرفيت هاي صنعت روغن خوراكي
از بزرگ ترين پتانسيل هاي شركت هاي صنعت روغن 
خوراكي مي توان به گستردگي شبكه توزيع، برندهاي 
شناخته ش��ده، شتاب رش��د اقتصادي، جهت گيري 
مثبت به سمت مصرف از توليدات داخلي، منع واردات، 
كاهش قاچاق و افزايش به موقع نرخ هاي فروش اشاره 
كرد. همچنين پوشش ريسك ناشي از افزايش قيمت 
ارز، داشتن موجودي مناس��ب از مواد اوليه، افزايش 
س��رمايه از محل مازاد تجديد ارزيابي ها و آزادسازي 
ارز تخصيصي نيز از اين دسته اند. از جمله ريسك هايي 
كه در خصوص اين صنعت مطرح هس��تند، مي توان 
به بهره ب��رداري از منابع بانكي و داش��تن هزينه هاي 
مالي، بالا بودن تعداد رقباي موجود در صنعت، ريسك 
مربوط به تامين مواد اوليه، ريسك بروز مشكلات در 
خصوص س��رمايه در گردش و احتمال رش��د شديد 
قيمت روغن اشاره كرد. در اين زمينه مي توان به افت 
حاشيه س��ود، قيمت گذاري دستوري محصول هاي 
توليدي، رقاب��ت فزاينده در تخفيف هاي ارايه ش��ده 
توسط توليدكنندگان براي كسب سهم بازار و كاهش 
قدرت خريد خانوارها در سال هاي اخير نيز اشاره كرد.
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ساز و كار شركت  هاي سرمايه گذاري 
استاني سهام عدالت تغيير مي كند؟

مهدي س��عادتي، رييس فراكس��يون سهام عدالت 
مجلس در نشست خبري فعاليت اتحاديه تعاوني هاي 
سهام عدالت گفت: تعاوني هاي سهام عدالت مربوط 
به س��هامداران ب��ا روش مديريتي غيرمس��تقيم و 
ش��ركت هاي س��رمايه گذاري اس��تاني، مرتبط با 
مش��مولان در روش مديريتي مستقيم هستند. به 
گفته سعادتي، در دولت قبل، شوراي عالي بورس به 
دنبال كمرنگ كردن نقش تعاوني ها به  واس��طه و از 
طريق نقض قانون و اقدامات غيرقانوني بود. ۱۵ سال 
است كه تعاوني هاي س��هام عدالت كار خود را آغاز 
كرده اند، اما دولت قبل حق و حقوق آنها را صفر كرده 
بود. وي تصريح كرد: تاكنون سرمايه اي به تعاوني هاي 
س��هام عدالت داده نشده بود، اما قرار بر اين است كه 
مديريت پرتفوي سهامداران در اختيار اين شركت ها 
قرار داده شود. همچنين نهادهايي مانند اتاق تعاون، 
وزارت تع��اون، اتحاديه تعاوني هاي س��هام عدالت، 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار و شوراي عالي بورس، 
به عنوان نهادهاي ناظر بر فعاليت تعاوني هاي سهام 
عدالت نظارت كنند. اين در حالي اس��ت كه به گفته 
پيمان حدادي، دستيار رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار، تعاوني هاي استاني سهام عدالت منحل نشده اند 
و تنها درصد سهام آنها در شركت هاي سرمايه گذاري 
اس��تاني كمتر ش��ده اس��ت. بنابر اظهارات حدادي، 
تعاوني ها در راس��تاي ثبت نام و عضويت مردم براي 
دريافت سهام عدالت، در سال ۱۳۸۵ تشكيل شدند. به 
گفته وي، اين تعاوني ها، اقدام به تاسيس شركت هاي 
سرمايه گذاري استاني سهام عدالت كردند و سهام ۳۶ 
شركت س��رمايه پذير، به شركت هاي سرمايه گذاري 
استاني داده ش��د. پس از دستور رهبر معظم انقلاب 
مبني بر ورود اين ش��ركت ها به بورس، شركت هاي 
سرمايه گذاري استاني در تيرماه سال ۱۳۹۹، افزايش 
س��رمايه دادند. حدادي اظهار داش��ت: به دنبال اين 
موضوع، سهام عدالت مستقيما در اختيار مردم قرار 
گرفت و تعاوني ها نيز مانند مردم، سهامدار شركت هاي 
سرمايه گذاري استاني شدند. تعاوني ها اعتقاد دارند 
ك��ه مردم س��هامدار ش��ركت هاي س��رمايه گذاري 
استاني نيستند و تمام سهام اين شركت ها متعلق به 
تعاوني هاست. اين در حالي است كه چنين موضوعي، 
درست نيست و تعاوني ها قصد دارند خود را به عنوان 
نهادي واس��ط درنظر بگيرند. از س��وي ديگر، حقوق 
تعاوني ها بر اساس مصوبه سال گذشته شوراي عالي 
بورس پرداخت ش��ده و طبق خوداظهاري تعاوني ها، 
پرداخت ۷۵درصد از اين حقوق محقق شده است. با 
اين حال، بايد توجه داشت كه نمي توان حقوق كاركنان 
تعاوني ها را از سود س��هامداران پرداخت كرد. آن هم 
در شرايطي كه بسياري از اين تعاوني ها در سال هاي 
اخير فعاليتي نداشتند. لازم به ذكر است كه انتخابات 
شركت هاي سرمايه گذاري استاني سهام عدالت كه 
قرار بر برگ��زاري آن در بهمن ماه ۱۳۹۹ بود، به دليل 
عدم مغايرت با قانون لغو شد و به گفته سعادتي، براي 
انتخابات مجامع سهام عدالت، طرحي جامع در دست 
تدوين اس��ت. در طرحي كه با همكاري كميس��يون 
سياس��ت خارجي و امنيت ملي و س��ازمان بورس و 
اوراق بهادار تهيه خواهد شد، وزارت اقتصاد، سازمان 
خصوصي سازي، سازمان بورس، وزارت كار، تعاون و 
رفاه اجتماعي، تعاوني هاي سهام عدالت و شركت هاي 
سرمايه گذاري سهام عدالت بايد ايفاي نقش كنند. در 
حال حاضر، نماد شركت  هاي سرمايه گذاري استاني 
سهام عدالت بسته هس��تند و بازگشايي اين نمادها 
منوط به حضور بازارگردانان و برگزاري مجامع شده 
است. همچنين بنابر جلسه ۹ اسفندماه سال ١۴٠٠ 
ش��وراي عالي بورس و اوراق بهادار، بازگش��ايي نماد 
معاملاتي همه شركت هاي س��رمايه گذاري استاني 
س��هام عدالت پس از ارايه مدل پيش��نهادي جهت 
بازبيني آيين نامه اجرايي آزادسازي سهام عدالت به 
شورا، انجام خواهد شد. همچنين سوم خردادماه سال 
جاري بود كه شركت بورس اوراق بهادار تهران با صدور 
اطلاعيه اي، از تداوم تعليق نماد معاملاتي شركت هاي 
سرمايه گذاري استاني سهام عدالت در بورس، حداقل 

تا تاريخ ٣١ شهريورماه ۱۴۰۱ خبر داد.

گزارش ارزيابي
مشاوران پذيرش منتشر شد

حجت اس��ماعيل زاده معاون پذيرش فرابورس ايران 
از انتشار گزارش ارزيابي مشاوران پذيرش خبر داده و 
عنوان كرد: به موجب دستورالعمل پذيرش، فرابورس 
ايران هر س��اله به ارزيابي مش��اوران پذيرش از جنبه 
كمي و كيفي مي پردازد. اسماعيل زاده با اشاره به اينكه 
فرابورس ايران عملكرد مشاوران پذيرش در سال ۱۴۰۰ 
را بررسي و رتبه بندي كرده است عنوان كرد: عموم مردم 
مي توانند با مراجعه به قسمت »درجه بندي مشاوران 
پذيرش« در بخش پذيرش وب سايت فرابورس ايران 
به اين گزارش دسترسي پيدا كنند. او در تشريح ساز و 
كار حاكم بر تهيه گزارش كيفي و نتيجه آن گفت: در 
تازه ترين گزارش، ۲۷ مشاور پذيرش مشمول ارزيابي 
كيفي بوده اند كه نتيجه عملكرد آنها بر اساس نظرات 
هيات پذيرش و هم��كاران واحد پذيرش جمع بندي 
شده است. معاون پذيرش فرابورس ايران اضافه كرد: 
در اين ارزيابي كيفي، ش��ركت هاي تامين س��رمايه 
تمدن، ش��ركت كارگزاري بانك ملي ايران و شركت 
مشاور س��رمايه گذاري آرمان آتي حائز رتبه هاي اول 
تا سوم ش��ده و ديگر مشاوران در رتبه هاي چهار تا ۲۷ 
قرار گرفتند. اسماعيل زاده در ادامه به تشريح فرآيند 
ارزيابي عملكرد مشاوران در جنبه كمي پرداخته و اظهار 
داشت: در اين جنبه سه فاكتور شركت هاي مطرح شده، 
شركت هاي پذيرش شده و شركت هايي كه عرضه يا 
گشايش نماد شده اند مورد ارزيابي قرار گرفت. او با اشاره 
به ارزيابي كمي ۲۹ مشاور پذيرش، در تشريح نتيجه اين 
بررسي عنوان كرد: شركت كارگزاري بانك ملي، شركت 
تامين سرمايه تمدن و ش��ركت تامين سرمايه امين، 
رتبه هاي اول تا سوم را در ارزيابي كمي كسب كردند و 
بقيه مشاوران پذيرش از چهار تا ۲۹ رتبه بندي شدند. 
معاون پذيرش فرابورس ايران يادآور شد: شركت هاي 
متقاضي پذيرش و ساير علاقه مندان مي توانند براي 
مشاهده ليست كامل به وب سايت فرابورس، قسمت 
پذيرش، بخش درجه بندي مشاوران پذيرش مراجعه 
كنند. در اين بخش علاوه بر ارزيابي سال ۱۴۰۰ ارزيابي 
س��ال هاي قبل نيز در دسترس اس��ت. اسماعيل زاده 
از آماده ش��دن پيش نويس بازنگري در دستورالعمل 
ارزيابي و رتبه بندي مشاوران پذيرش خبر داده و گفت: 
پيش نويس دستورالعمل از سوي فرابورس در اختيار 
مشاوران پذيرش و هيات پذيرش قرار گرفته و لازم است 
اين دو در اين خصوص نظ��رات را اعلام كنند. معاون 
پذيرش فرابورس ايران در پايان عنوان كرد: اميدواريم 
در تابستان دستورالعمل ارزيابي و رتبه بندي مشاوران 
پذيرش بازنگري شده و دستورالعمل جديد به تصويب 
برسد تا ارزيابي عملكرد مش��اوران پذيرش در سال 

۱۴۰۱ بر اساس دستورالعمل جديد باشد.

واريزي هاي صندوق
تثبيت بازار سرمايه به كجا رسيد؟

ايرنا| هيات امناي صندوق توس��عه ملي در تاريخ ۲۶ 
دي م��اه ۱۴۰۰ مصوب كردند ت��ا مبلغي معادل ۶۵۰ 
ميليارد تومان را به صورت ماهيانه نزد صندوق تثبيت 
بازار سرمايه سپرده گذاري كنند. به دنبال چنين توافقي، 
مرحله نخست واريزي از صندوق توسعه ملي به صندوق 
تثبيت بازار سرمايه در تاريخ ۳۰ دي ماه ۱۴۰۰ انجام شد.

ادامه واريزي ها مس��تلزم امضاي قرارداد بين صندوق 
توس��عه ملي و صن��دوق تثبيت بازار س��رمايه بود كه 
پيش نويس آن قرارداد بلافاصله تهيه شد، اما جمع بندي 
و اجماع براي نهايي ش��دن آن پيش نويس با مش��كل 
همراه شد كه در نهايت آن قرارداد در نخستين روزهاي 
ارديبهشت ۱۴۰۱ به امضا رسيد. بر اساس قرارداد امضا 
شده قرار بر اين بود تا واريزي بهمن و اسفند ۱۴۰۰ كه 
رقمي معادل يك هزار و ۳۰۰ ميليارد تومان است، انجام 
شود كه اين اقدام در تاريخ ۱۰ ارديبهشت ماه اجرايي شد. 
با توجه به امضاي چنين قراردادي مقرر شد تا واريزي 
فروردين و ارديبهش��ت ۱۴۰۱ به صندوق تثبيت بازار 
سرمايه انجام و تا پايان ارديبهشت ماه رقمي معادل يك 
هزار و ۳۰۰ ميليارد تومان به اين صندوق واريز ش��ود. 
اميرمهدي صبايي به آخري��ن وضعيت پرداختي ها از 
سوي صندوق توسعه ملي به صندوق تثبيت بازار سرمايه 
اشاره كرد و افزود: تا چندي پيش مشكل موجود بر سر 
راه واريزي هاي صندوق توسعه ملي، عدم توافق براي 
امضاي قرارداد از سوي طرفين بود؛ اين در حالي است 
كه قرارداد بعد از رفع مشكلات منعقد شد و قرار بر انجام 
واريزي ها طبق موعد مقرر بود. وي با بيان اينكه صندوق 
توسعه ملي قرار بود رقم حدود هشت هزار و ۵۰۰ ميليارد 
تومان را به صورت ماهانه معادل ۶۵۰ ميليارد تومان به 
حساب صندوق تثبيت بازار سرمايه واريز كند، ادامه داد: 
بعد از امضاي قرارداد، صندوق توسعه ملي رقمي معادل 
يك هزار و ٣٠٠ ميليارد تومان را به عنوان نقدينگي به 
صندوق تثبيت بازار س��رمايه واريز كرد. صبايي اظهار 
داشت: صندوق توس��عه ملي در قبال چنين تعهدي 
واريزي هاي فروردين، ارديبهشت و خرداد ماه امسال را 
كه رقم يك هزار و ۹۵۰ ميليارد تومان مي شود، را تاكنون 
انجام نداد و اين واريزي ها عقب افتاده است. مديرعامل 
صندوق تثبيت بازار سرمايه به اختلاف نظر موجود در 
قرارداد منعقد شده در ارديبهشت ۱۴۰۱ اشاره كرد و 
گفت: صندوق توسعه ملي مطالباتي را از سازمان امور 
مالياتي طلب داشت، در آن قرارداد پرداخت پنج هزار و 
٢٠٠ ميليارد تومان از جمع معادل ريالي ۵۱۰ ميليون 
دلار منوط به دريافت مطالبات صندوق توسعه ملي از 
سازمان امور مالياتي شد. وي خاطرنشان كرد: در آن 
قرارداد صندوق توسعه ملي مكلف شد تا مبالغي را 
كه از سازمان امور مالياتي دريافت مي كند، به عنوان 
بخشي از مبلغ قرارداد به حساب صندوق تثبيت بازار 
سرمايه پرداخت كند. مديرعامل صندوق تثبيت 
بازار س��رمايه ادامه داد: صندوق توسعه ملي بعد از 
انعقاد آن قراداد، رقم يك هزار و ٨٠٠ ميليارد تومان 
از سازمان امور مالياتي دريافت كرده است كه از اين 
مبلغ يك هزار و ٣٠٠ ميليارد تومان را به حس��اب 
صندوق تثبيت بازار سرمايه واريز كرده و مابقي آن در 
اختيار صندوق تثبيت بازار سرمايه قرار نگرفته است.

۵ هزار سهامدار ۳۲ ميليارد ريال 
سود اوراق حامي گرفتند

س�نا| هادي عليپور با بيان اينكه س��ال گذشته 
سازمان بورس و اوراق بهادار » اوراق تبعي حامي« 
را با هدف حمايت از سهامداران خرد بازار سرمايه 
به تصويب رساند، گفت: روز گذشته تسويه حدود 
۵ هزار دارنده اين اوراق كه طبق محاسبات شركت 
فناوري بورس تهران، شرايط لازم براي اعمال اين 
اوراق را داش��تند از طريق اطلاعات سامانه سجام 
انجام ش��د. وي با بيان اينكه در اس��فند ماه س��ال 
۱۳۹۹ ط��رح اوراق تبعي حام��ي با هدف حمايت 
از س��رمايه داران خرد تصويب شد، گفت: بر اساس 
اين مصوبه آن دسته از س��هامداراني كه در تاريخ 
۱۲ اسفند ۹۹ مجموع دارايي هاي سبد سهام آنها 
۱۰ ميليون تومان يا كمتر از ۱۰ ميليون تومان بود 
سهامدار خرد محسوب مي شدند. مدير تسويه اوراق 
بهادار سمات يادآور شد: بر اساس مصوبه سازمان 
بورس مقرر ش��ده بود، اين دس��ته از س��هامداران 
چنانچه سبد سهام خود را تا تاريخ ۳۱ ارديبهشت 
۱۴۰۱ به فروش نرسانند و در اين دوره زماني كمتر 
از ۲۵ درصد س��ود كنند، به آنها سودي معادل ۲۵ 
درصد پرداخت شود كه روز گذشته ۵ هزار سهامدار 
با اين شرايط از سوي سمات شناسايي شده و سود 
خريد اوراق حامي به حساب شباي آنها واريز شده 
اس��ت. عليپور تصريح كرد: در پرتفوي سهامداران 
داراي اوراق حام��ي چنانچ��ه دارا و پالايش يكم و 
همچنين عرضه اوليه هايي بوده كه در اين بازه سود 
بالاي ۳۰ درصد كس��ب كرده باشند، در سبد پايه 
آنها محاسبه نشده يعني ارزش ۱۰ ميليون توماني 
سبد سهام به جز اين موارد در نظر گرفته شده است.

»تعادل« گزارش مي دهد

سهم ۴۴ درصدي  ۳ نماد  بورسي  از  توليد  روغن

سودآوري فرود با سهامداران فولادي
سهامداران، مديرعامل فولاد شاهرود در اولين نشست 
خبري يك ديدار يك عرضه ويژه معرفي »فرود« با اشاره 
به اينكه اين مجموعه در سال ۱۳۸۰ با سهامداري ۱۰ 
شركت فرعي تأسيس شد، گفت: در سال ۱۳۸۶ خط 
توليد راه اندازي شد و سهامداران هم مردمي بودند. وي 
با اشاره به اينكه سرمايه شركت طي اين سال ها در مسير 
افزايش قرار داشته است، گفت: كارخانه فولاد شاهرود 
بعد از شراكت با دو مجموعه فولاد غدير ايرانيان و صنعتي 
معدني چادرملو؛ خط توليد ذوب فولاد را راه اندازي كرد 
تا تأمين شمش از كارخانه انجام ش��ود. وي با اشاره به 
اينكه ورود اين دو شركت رونق بيشتري را براي »فرود« 
به همراه داش��ت، اف��زود: در ابتداي س��ال ۸۷ فاز يك 
فولادسازي شركت با ظرفيت ۱۰۰ هزار تن راه اندازي 
شد، با پيگيري هاي بعدي فاز دو هم در بهمن ماه ۱۴۰۰ 
راه اندازي ش��د. به اين ترتيب در حال حاضر ۲۰۰ هزار 
تن ذوب القايي و ۲۰۰ هزار تن ميلگرد در اين مجموعه 

توليد مي شود.

    معرفي سهامداران عمده
سيد محمد ميرحسني، سهامداران عمده شركت فولاد 
شاهرود را معرفي كرد و گفت: آهن فولاد غدير ايرانيان 
با ۵۳,۶ درصد سهام، چادرملو ۳۴,۶ درصد سهام و ساير 
سهامداران كه مردم ساكن شاهرود هستند، حدود ۱۰,۶ 
درصد از سهامداران عمده شركت را تشكيل مي دهند. 
باقي سهام نيز در اختيار شركت هاي شمال شرق شاهرود، 
موسسه فرهنگي عمراني ش��اهرود، سيمان شاهرود و 
جام اميد البرز است. مديرعامل فولاد شاهرود در تشريح 
برنامه ه��اي آتي اين مجموعه گف��ت: در حل حاضر دو 
شركت بزرگ صنعت فولاد )فولاد غدير ايرانيان و صنعتي 
معدني چادرملو( حدود ۹۰ درصد سهام كارخانه »فرود« 
را در اختيار دارد و در اين شرايط ازنظر تأمين مواد اوليه 
و نقدينگي مش��كلي وجود ندارد. به گفته وي با حمايت 
سهامداران عمده، پروژه هاي فولاد شاهرود بدون معطلي 
براي تأمين مالي پيش مي رود و تا اين لحظه مشكلي در 

تأمين مالي براي اجراي پروژه ها نداشتيم.

    تكميل زنجيره توليد؛ نقطه قوت »فرود«
ميرحسني عامل اصلي رشد »فرود« و راه افتادن چرخ اين 
شركت را مشاركت با دو ش��ركت بزرگ فولادي دانست و 
افزود: در صنعت فولاد شركت هايي رشد مي كنند كه زنجيره 
كامل توليد از س��نگ آهن تا محصول نهاي��ي را در اختيار 
داشته باشند. به گفته وي طرحي در »فرود« مطرح شده تا 
سالانه ۲۰۰ هزار تن آهن اسفنجي با استفاده از زغال سنگ 
و سنگ آهن توليد شود. مذاكرات انجام و اميد است ظرف 
يك الي دو ماه آينده راه اندازي انجام ش��ود. در صورت اجرا 
دغدغه اي براي مواد اوليه در فولاد ش��اهرود وجود نخواهد 
داشت. وي پروژه ديگر را خط كلاف اعلام كرد و گفت: اين 
پروژه بازار خوبي داشته و نسبت به ميلگرد معمولي افزايش 
قيمت دارد، براي اين پروژه هم شركت در مرحله دريافت 
جواز تأسيس است كه مي تواند باعث ايجاد تنوع بازار و تنوع 
صادرات شود. مديرعامل فولاد شاهرود در تشريح برنامه هاي 
صادراتي اي��ن مجموعه نيز گفت: در س��ال ۱۳۹۹ حدود 
يك ميليون دلار صادرات انجام شد كه عمده آن به كشورهاي 
افغانستان و پاكستان به دليل نزديكي به محل كارخانه بود. 
البته »فرود« در مواردي نيز صادرات به لبنان و تركيه داشته 
اما بخش قالب صادرات در كشورهاي همسايه هستند كه 

مزيت صادراتي براي اين مجموعه ايجاد كرده است.

    شركتي كوچك با سهامداراني بزرگ
احمدرضا معروفي مدير مشاور سرمايه گذاري نوآوران امين 
به عنوان ارزش گذار شركت فولاد شاهرود گفت: شركتي 
نسبتا كوچك به خصوص در صنعت فولاد در حال ورود به 
بازار سرمايه است اما سهامداران بزرگي دارد. به گفته وي 
دو سهامدار عمده فولاد شاهرود، از سرآمدان صنعت فولاد 
هستند و در جريان ارزش گذاري مجموعه فولاد شاهرود 
به عنوان بخش��ي از زنجيره ارزش و پشتيبان دو شركت 
فولاد غدير ايرانيان و چادرملو قرارگرفته اند. وي با اشاره به 
تأمين مواد اوليه در فرود توسط سهامداران عمده گفت: 
اين دو شركت در بالادست صنعت فولاد يعني سنگ آهن، 
تأمين كننده هستند و از اين لحاظ براي مجموعه فولاد 
شاهرود مشكلي وجود نخواهد داشت و در بخش زنجيره 

آهن اسفنجي نيز در شرايطي كه اين روزها گلوگاهي وجود 
دارد، اين دو شركت تأمين هستند. اندازه اين شركت هم 
به گونه اي هست كه سهامداران عمده به راحتي مي توانند 
آن را تأمين كنن��د. معروفي نحوه و رويكرد ارزش گذاري 
درباره دوزنجي��ره ارزش كوره هاي القايي و توليد مقاطع 
ميلگرد و مفت��ول را موردتوجه ق��رارداد و گفت: اين دو 
حوزه در سال هاي گذشته به شدت تحت فشار بودند اما 
به خوبي در اين شركت مديريت ش��دند. وي با تأكيد بر 
اينكه رويكرد اين مجموعه در ارزش گذاري فولاد شاهرود 
بسيار محتاطانه بوده است، ادامه داد: هرچند اعتقاد داشتيم 
اين شركت مي تواند ارزش بيشتري داشته باشد اما همه 
مفروضات و عددهايي كه براي توليد در نظر گرفتيم، ارقامي 

بود كه در جريان توليد گذشته تجربه شده بود.

    جغرافياي شاهرود، ويژگي ممتاز فرود
اس��دالله فرش��اد مديرعامل فولاد و غدير ايرانيان كه به 
نمايندگي از س��هامدار عمده در اين نشست حضور پيدا 
كرده بود، با اشاره به ائتلاف و همكاري آهن و فولاد غدير 
با ش��ركت معدني و صنعت��ي چادرملو در س��هامداري 
»فرود« اظهار داش��ت: فغدير در سال ۱۳۹۲ در راستاي 
اهداف توس��عه اي شركت فولاد ش��اهرود، سهامدار اين 
شركت شد. نماينده سهامدار عمده فولاد شاهرود، تنوع 
بالاي جغرافيايي ش��اهرود را از ويژگي هاي مهم »فرود« 
دانسته و در اظهار داشت: كارخانه با واقع شدن در جنوب 
جاده سمنان به س��بزوار و موقعيت بسيار خوب زمين و 
امكانات توسعه، برخوردار اس��ت كه ويژگي هاي ممتاز 
فولاد شاهرود براي توسعه به حساب مي آيند. فرشاد در 
تش��ريح انگيزه هاي آهن و فولاد غدير ايرانيان براي وارد 
شدن به سهامداري فرود عنوان كرد: در سال ۸۶ سهامدار 
خصوصي فرود خارج شد اما هدف فولاد توسعه بود پس 
فغدير در جرگه سهاداران قرار گرفت و با اضافه شدن شركت 
معدني و صنعتي چادرملو، سهامداران عزم را براي راه اندازي 
فولادسازي با ظرفيت ۳۰۰ هزار تن در سال جزم كردند. 
او با اشاره به برنامه هاي توسعه اي آتي سهامداران »فرود« 
اظهار كرد: فغدير و چادرملو تصمي��م به اجراي دو پروژه 

احداث كارخانه آهن اسفنجي با ظرفيت ۲۰۰ هزار تن در 
سال و خط توليد مفتول فولادي با ظرفيت ۱۰۰ هزار تن 
گرفتند. مديرعامل »فغدير« با تاكيد بر اينكه اين پروژه ها 
با منابع مالي س��هامداران انجام خواهد شد از برنامه هاي 
سهامداران براي افزايش سرمايه فولاد شاهرود صحبت 
كرده و گفت: تا صد در صد سرمايه موجود فعلي افزايش 
سرمايه داده خواهد شد و و پروژه هاي فعلي و پروژه هاي 
جديد اجرا خواهد شد. فرشاد در توضيح روش عرضه سهام 
فولاد شاهرود بيان كرد: سهامداران تصميم گرفتند سهامي 
كه عرضه عمومي مي شود سلب حق تقدم كنند و از طريق 

صرف سهام منابع مالي را در خود شركت نگه دارند.

    مباني و نتايج مطالعه ارزش گذار
در بخش پاياني نشس��ت خبري يك دي��دار يك عرضه، 
شهاب نجفيان، كارشناس ارزش گذاري نوآوران امين با ارايه 
توضيحاتي در خصوص سه روش ارزش گذاري فرود عنوان 
كرد: ارزش شركت بر اساس روش P/E معادل ۵۵۸ ميليارد 
تومان و قيمت هر سهم ۲۰۶ تومان است. طبق روش دوم 
)FCFE( ارزش ش��ركت ۱۱۷۶ ميليارد تومان و هر سهم 
 NAV ۴۳۵ تومان اس��ت. نجفيان درتشريح نتايج روش
گفت: ارزش شركت در اين روش ۱۴۱۸ ميليارد تومان و 
قيمت هر سهم ۵۲۵ تومان برآورد شد. ارزش شركت در 
روش ميانگين نيز ۹۲۹ ميليارد تومان و قيمت هر سهم در 
ميانگين ۳۴۲ تومان شده است. كارشناس ارزش گذاري 
نوآوران امين در ادامه به پيش فرض ه��اي ارزش گذاري 
پرداخته و اظهار داشت: در روش P/E سود ۱۲ ماهه منتهي 
به ۲۹ اسفند ۱۴۰۰ مورد استفاده قرار گرفته است. نرخ دلار 
در ارزش گذاري ۲۷ هزار و ۶۰۰ تومان و نرخ رشد دلار ۲۰ 
درصد لحاظ شده است. نرخ تورم براي بازه ۱۴۰۱-۱۴۰۲ 
معادل ۳۲ درصد و بعد از اين دوره زماني ۲۰ درصد در نظر 
گرفته شده است. او در مورد پيش بيني ها از روند توليد فولاد 
شاهرود عنوان كرد: توليد فولاد و ميلگرد در بازه ۱۴۰۲-

۱۴۰۱ سالانه به ترتيب ۱۲۰ و ۱۲۵ هزار تن در نظر گرفته 
شده اما از سال ۱۴۰۳ به بعد توليد فولاد ۱۶۰ هزار تن در 
سال و توليد ميلگرد ۱۵۰ هزار تن فرض گرفته شده است.



مجيد اعزازي|
رش��د قابل توجه قيمت اس��مي مس��كن به همراه 
جهش حج��م معاملات ملكي در خردادماه س��ال 
جاري نش��انه اي قوي از بازگش��ت س��فته بازان به 
بازار مسكن ارزيابي مي شود. اين در حالي است كه 
توان مالي متقاضيان مصرفي مسكن در كوره تورم 
سال ها و البته ماه هاي اخير ذوب و به همين دليل، 
اين نوع تقاضا از بازار معاملاتي ملكي خارج ش��ده 
است. سبقت تورم ماهانه مس��كن از تورم عمومي 
طي ماه هاي اس��فند 1400 و ارديبهش��ت 1401 
زمينه لازم را براي بازگش��ت س��فته ب��ازان ملكي 
فراهم كرده بود. ناامن ش��دن فعاليت در بازارهاي 
ارز و طلا از سوي دولت و همچنين چشم انداز مبهم 
بازار س��هام و خ��روج قابل توجه پول س��هامداران 
حقيقي طي ماه هاي گذش��ته از اين بازار، بخش��ي 
از نقدينگي س��رگردان در اقتصاد را به سوي ملك 
روانه كرده اس��ت. عود بيماري هلندي و تش��ديد 
علايم و نش��انه هاي آن به هنگام رش��د قابل توجه 
تورم و انتظارات تورمي كه در خرداد ماه سال جاري 
رك��ورد تاريخي جديدي را ثبت ك��رد، نيز مزيد بر 
علت شد و مس��كن را به عنوان يك كالاي غيرقابل 
تجارت به عنوان پناهگاه نقدينگي جذاب كرد. اين 
در حالي است كه به دليل عدم تغيير چشم انداز در 
پارامترهاي غيراقتصادي و همچنين تداوم رش��د 
انتظارات تورمي طي خردادماه سال جاري، انتظار 
مي رفت، قيمت مس��كن متناسب با رشد نرخ دلار 
به عنوان نش��انه اي از رشد انتظارات تورمي روندي 
صعودي در پيش گيرد. در عين حال، به دليل نبود 
تقاضاي موثر قابل توجه از سوي متقاضيان مصرفي، 
پيش بيني مي شد، قيمت مسكن در عددهايي كمتر 
از نرخ ت��ورم عمومي صعود كند و ب��ه روند تخليه 
حباب قيمتي كه از سال 1400 آغاز شده بود، ادامه 
دهد - البته اينچنين نيز شد- اما از آنجا كه رشد 32 
درصدي تعداد معام��لات طي يك ماهه خرداد نيز 
به ثبت رسيد، مشخص شد كه تقاضاي سفته بازي 
در بازار مس��كن دوباره جان گرفته است. در چنين 
فضايي، و البته در شرايط تورمي كم نظير خرداد ماه، 
رشد منفي 4 درصدي قيمت واقعي مسكن از سوي 
شهروندان لمس و احساس نشد، چه آنكه نرخ تورم 
عموم��ي در اين ماه رك��ورد تاريخي جديدي ثبت 
كرد و سقف رشد تورم ماهانه مسكن را نيز بالا برد.

آن گونه كه بانك مركزي اعلام كرده است، در خردادماه 
س��ال 1401، متوسط قيمت خريد و فروش يك متر 
مربع زيربناي واحد مس��كوني معامله شده از طريق 
بنگاه هاي معاملات ملكي ش��هر تهران 3۹ ميليون و 
414 هزار تومان بود كه حاكي از افزايش ۸.4 درصدي 
نسبت به ماه قبل و 32.۸ درصدي نسبت به ماه مشابه 
سال قبل است. تعداد آپارتمان هاي مسكوني معامله 
شده در ش��هر تهران نيز در اين ماه به 13 هزار و ۸74 
واحد مسكوني رسيد كه نسبت به ماه قبل و ماه مشابه 
سال قبل به ترتيب افزايش قابل توجه 32.3 و 171.۹ 

درصدي را نشان مي دهد.
بررس��ي هاي »تعادل« نش��ان مي دهد، اگرچه براي 
نخس��تين بار، صرفا در يك ماه، متوس��ط قيمت هر 
مترمربع آپارتمان در تهران بيش از 3 ميليون تومان 
رش��د كرده است، اما اين رش��د ۸.4 درصدي ماهانه 
بزرگ ترين رش��د تورم مس��كن طي دستكم 4 سال 
گذش��ته به ش��مار نمي رود، چه آنكه پيش از اين، در 

ارديبهشت س��ال 13۹۸ تورم 12.5 درصدي در بازار 
مسكن تهران ثبت شده بود. البته در ماه هاي خرداد، 
تير و مرداد سال 13۹۹ نيز تورم هايي در حدود 11.6 
تا 10.5 درصد نيز گزارش شده است. با وجود اين، رشد 
بيش از 3 ميليون توماني قيمت هر متر آپارتمان در نوع 
خود بي نظير و بي سابقه است و احتمالا سرآغاز تحولات 
قابل توجه قيمت اسمي در ماه هاي پيش رو خواهد بود.

    رتبه مسكن؛ اول در خرداد، آخر در بهار!
بررسي هاي »تعادل« از ميزان رشد قيمت در بازارهاي 
موازي نشان مي دهد، مس��كن با رشد ۸.4 درصدي 
قيمت اسمي در صدر فهرست بازارهاي سهام، دلار و 
سكه ايستاده اس��ت. در خرداد ماه سال جاري، دلار با 
بازده 7.2 درصدي پس از مس��كن ايستاد. سكه نيز با 
6.۹ درصد بازده دلار و مسكن را تعقيب كرد. شاخص 
كل بورس اما با رشد منفي 2.54 درصدي ضعيف ترين 

ركورد خود طي ماه هاي اخير را ثبت كرد. اين همه در 
حالي است كه نرخ تورم ماهانه 12.2 درصد اعلام شده 
بود. با وجود اين، در ماراتن س��ه ماهه نخستين فصل 
قرن نو، سكه با 26 درصد، دلار با 21 درصد و شاخص 
كل بورس با 12.6 درصد رشد مثبت جملگي از بازار 
مس��كن پيش افتاده اند. ميزان رشد متوسط قيمت 
مسكن طي فصل بهار 12.22 درصد ثبت شده است. 
متوسط قيمت هر متر آپارتمان در پايان اسفند سال 
گذشته 35 ميليون و 120 هزار بوده كه در پايان خرداد 

به 3۹ ميليون و 414 هزار تومان رسيده است. 

    بازار مسكن، قيمت مسكن، بانك مركزي
در ميان مناطق 22گانه شهرداري تهران، بيشترين 
متوس��ط قيمت يك متر مربع زيربناي مس��كوني 
معامله شده معادل ۸1 ميليون و 100 هزار تومان به 
منطقه يك و كمترين آن با 1۹ ميليون و 5۹0 هزار 

تومان به منطقه 1۸ تعلق داشته است. ارقام مزبور 
نسبت به ماه مش��ابه سال 1400 به ترتيب 22.3 و 

55.3 درصد افزايش نشان مي دهند.

    افزايش معامله
 آپارتمان هاي بيش از 20 سال ساخت

در همين حال، بررسي توزيع تعداد واحدهاي مسكوني 
معامله ش��ده در ش��هر تهران به تفكيك عمر بنا در 
خردادماه سال 1401 حاكي از آن است كه از مجموع 
13 هزار و ۸74 واحد مسكوني معامله شده، واحدهاي 
تا 5 سال ساخت با سهم 30.1 درصد بيشترين سهم را 
به خود اختصاص داده اند. با وجود اين، سهم مذكور در 
مقايسه با خردادماه سال قبل حدود 5.7 واحد درصد 
كاهش يافته و در مقابل به سهم واحدهاي با قدمت بالا 
در گروه هاي 11 تا 15 و بيش از 20 سال ساخت افزوده 
شده است. همچنين توزيع تعداد معاملات انجام شده 
بر حس��ب مناطق مختلف شهر تهران در ارديبهشت 
ماه س��ال 1401 حاكي از آن است كه از ميان مناطق 
22گانه شهر تهران، منطقه 5 با سهم 14.4 درصدي از 
كل معاملات، بيشترين تعداد قراردادهاي مبايعه نامه 
را به خود اختصاص داده است. همچنين مناطق 2 و 
10 به ترتيب با سهم ۹.6 و ۹ درصدي از كل معاملات 

انجام شده در رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند.
توزيع فراواني تعداد واحدهاي مسكوني معامله شده 
شهر تهران در خردادماه سال 1401 نشان مي دهد 
كه به لحاظ مس��احت، واحدهاي مسكوني با سطح 
زيربناي كمتر از ۸0 متر مربع، سهمي معادل 53.7 
درصد از معاملات انجام ش��ده را به خود اختصاص 
دادند. همچنين 57.3 درصد واحدهاي مس��كوني 
با قيمتي كمتر از متوسط قيمت هر متر مربع واحد 
مس��كوني در اين ماه معامله ش��ده و 53.۸ درصد از 
معاملات نيز به واحدهاي مسكوني با ارزش هر واحد 

كمتر از 3 ميليارد تومان اختصاص داشته است.
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ورود شركت اروپايي
براي اورهال متروي تهران

مهدي شايسته اصل، مديرعامل شركت بهره برداري 
متروي تهران از ورود يك شركت خارجي براي اورهال 
قطارهاي مترو خبر داد. شايس��ته اصل در گفت وگو با 
ايسنا، در مورد سرانجام اورهال قطارهاي مترو با بيان 
اينكه ني��از به اورهال 700 واگن مترو ضروري اس��ت، 
گفت: اورهال اين واگن ها نيازمند حداقل 2 هزار ميليارد 
تومان اعتبار اس��ت كه در صورت تامين مالي در يك 
بازه زماني 1.5 ساله اين مهم محقق خواهد شد. وي با 
بيان اينكه به تازگي با يك شركت اروپايي براي اورهال 
واگن ها به همراه تأمين مالي تفاهم نامه اي منعقد كرديم، 
افزود: همچنين اين شركت اعلام آمادگي كرده كه در 
حل مشكلات گيربكس لوكوموتيوهاي خط 5، ارتقاء 
قطارهاي دي س��ي، ارتقاء ن��اوگان و خريد قطعات با 
فاينانس به متروي تهران كمك فني و مهندسي كند. وي 
توضيح داد: اين شركت قرار است مبلغ 100 ميليون يورو 
فاينانس خارجي براي متروي تهران فراهم كند كه در 
اين راستا مصوبه اي را از هيات مديره شركت اخذ كرديم 
و صورتجلسه تفاهم نيز در اين زمينه منعقد شده است، 
اما براي اجراي اي��ن قرارداد بايد 15 درصد از كل مبلغ 
را - 15 ميليون يورو - پرداخت كنيم تا طرف خارجي 
۸5 درصد نقدينگي خود را وارد چرخه كند؛ البته هنوز 
براي تأمين اين 15 ميليون يورو در حال رايزني با مديران 
عالي شهرداري تهران هستيم. شايسته اصل با بيان اينكه 
درصد بازپرداخت در تفاهم نامه مذكور براي ما مناسب 
است، گفت: مي بايست حل مشكل مترو جزو اولويت هاي 
مديريت شهري و دولت محترم باشد تا بتوانيم مشكلات 
انباشته متروي پايتخت كه روزانه 1.5 ميليون نفر از آن 
اس��تفاده مي كنند را حل كنيم و اين امر با بودجه هاي 
جاري ميس��ر نخواهد شد، لذا بايد از فاينانس خارجي 

استقبال كرده و مسائل آن را با سرعت رفع نماييم.

4 عامل افت درآمدهاي 
شهرداري در بهار 1401

رييس كميس��يون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران 
گفت: گزارش درآمدي ش��هرداري تهران در خصوص 
تحقق بودجه اين نهاد مورد بررسي قرار گرفت. محمد 
آخوندي رييس كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر 
تهران در گفت وگو با مهر، با اش��اره به گزارش عملكرد 
ش��هرداري ته��ران در خصوص بودجه محقق ش��ده 
گفت: كميسيون برنامه و بودجه جلسه اي را با معاون 
مالي، معاون معماري شهرسازي و معاون برنامه ريزي 
ش��هرداري تهران برگزار كرد و در اين جلسه وضعيت 
درآمدي شهرداري تهران در سال 1400 و 3 ماه نخست 
سال جاري مورد بررسي قرار گرفت. وي ادامه داد: در اين 
جلسه به اين نتيجه رسيديم كه تحقق بودجه شهرداري 
تهران در مقايسه با مدت مشابه سال قبل فاصله كمي 
داشته است. آخوندي با بيان اينكه اين درآمد شهرداري 
طبيعي است گفت: در سه ماهه اول امسال تعطيلات 
نوروز، م��اه مبارك رمضان و اخ��لال چند هفته اي در 
سامانه هاي شهرداري را داش��تيم كه همين موضوع 
مشكلاتي را ايجاد و منجر به كاهش درآمد شهرداري 
شد. كاهش صدور پروانه به مدت مشابه سال قبل نيز 
مزيد بر علت شد. رييس كميس��يون برنامه و بودجه 
شوراي شهر تهران تصريح كرد: در مجموع كميسيون به 
شهرداري تاكيد كرد كه بايد برنامه مدون داشته باشد تا 
در پايان شش ماه به عددي كه بودجه تعيين كرده است 
برسد و توضيحات و دلايلي در رابطه با علل عدم تحقق 
بودجه مطرح شد و شهرداري اعلام كرد كه با رفع موانع 

و اتفاقات خوبي در حوزه بودجه رخ خواهد داد.

تعدادي از سامانه هاي 
شهرداري به مدار بازنمي گردند

هادي محضر نيا، مديرعامل سازمان فاواي شهرداري 
تهران گفت: تمامي سامانه هاي اصلي شهر به وضعيت 
مطلوب بازگش��ته اند اما ش��ايد برخي از اين سامانه ها 
را بخواهيم تجميع كني��م و به م��دار بازنگردانيم. به 
گزارش مهر، محضر نيا با اشاره به بازگشت سامانه هاي 
ش��هرداري تهران به مدار گفت: در حال حاضر تمامي 
سامانه هاي اصلي شهر به وضعيت مطلوب بازگشته اند. 
وي درباره سامانه هاي كوچك شهرداري تهران اظهار 
كرد: س��امانه هاي كوچك شهرداري بسيار زياد بودند 
و بر اساس مصوبه شوراي شهر ما نبايد تعدد سامانه ها 
را داش��ته باش��يم و بر همين اساس ش��ايد برخي را از 
اين س��امانه ها را بخواهيم تجميع كني��م و نخواهيم 
كه تمامي س��امانه ها را به مدار بازگردانيم. مديرعامل 
سازمان فاواي شهرداري تهران تصريح كرد: ما از تمامي 
شهروندان عذرخواهي مي كنيم و وظيفه جبران داريم 
اين تضمين را مي دهيم كه حق و حقوق هيچكدام از 
شهروندان تضييع نشده است اما اگر يك درصد هم رخ 
داده باشد تضمين مي دهم از كه از تمامي حقوق مردم 
حفاظت كنيم. محضرنيا اظهار كرد: در پي وقوع حمله 
سايبري گسترده اي كه در كل شبكه شهرداري تهران، 
احتمال گسترش آن وجود داشت، در راستاي حراست 
از برنامه ها و اطلاعات، س��امانه ها و نرم افزارها توس��ط 
سازمان فاواي شهرداري تهران از دسترس خارج شدند 
و به دليل آنك��ه نرم افزار موبايلي »تهرانِ من« نيازمند 
پشت سرگذاشتن تس��ت هاي امنيتي و نفوذ بود، اين 
مراحل كمي به طول انجاميد. ب��راي راه اندازي مجدد 
تاييديه دستگاه هاي نظارتي نيز مورد نياز بود و در عين 
حال به دنبال سرويس دهي بهتر بوديم كه خوشبختانه 
هر دو امر محقق شد و از امروز با ياري خداوند شهروندان 
مي توانند از طريق گوش��ي تلفن همراه خ��ود به اين 
نرم افزار دسترسي كامل داش��ته باشند. محضرنيا در 
تشريح اقدامات شهرداري تهران طي مدت حمله و نفوذ 
سايبري به شبكه شهرداري تهران توضيحاتي را ارايه 
كرد و گفت: در اقدام براي حفظ و حراست از سامانه هاي 
خدمت رساني در چند ساعت اوليه از وقوع اين حادثه، 
ضمن دفع هجوم، اقدامات خود را در بالاترين س��طح 

امنيتي اجرا كرديم.

فروش دلاري بليت پرواز
فقط به صورت مستقيم

دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي از ابلاغ بخشنامه 
جديد به مدي��ران عامل ش��ركت هاي هواپيمايي با 
محتواي جلوگيري از سوءاس��تفاده از فروش دلاري 
بليت هواپيما خبر داد و گفت: فروش بليت به خارجي ها 
توسط آژانس ها، چارتركنندگان، سيستم هاي توزيع 
و فروش و OTA ها ممنوع شد. اين ممنوعيت در پي 
بروز برخي مش��كلات در فرآيند فروش دلاري بليت 
پروازهاي داخلي به خارجي ها انجام شده است. آنگونه 
كه طي روزهاي اخير، برخي از فعالان و مس��وولان 
حوزه گردش��گري عنوان كرده اند، اگر چه با فروش 
دلاري بليت پرواز، اعتبار و جايگاه پول ملي آن هم در 
كشور زير سوال مي رود، اما مساله ديگر تفاوت قيمت 
بليت هاي پروازي با دلار و با ريال است و به نوعي بين 
مس��افر خارجي و داخلي تفاوت گذاش��ته مي شود. 
پيش از اين، اكبر غمخوار، عضو هيات مديره جامعه 
تورگردانان اظهار كرده بود: با اش��اره به مشكلات دو 
نرخي شدن بليت پروازهاي داخلي، افزود: شركت هاي 
هواپيمايي اگر مي خواهند نرخ بليت را افزايش دهند 
و گران كنند، چرا مسافر غيرايراني را بهانه مي آورند 
و قيمت ه��ا را ارزي كرده ان��د. در كج��اي دنيا بليت 
هواپيما دو نرخ متفاوت دارد و با نگاهي تبعيض آميز 
عرضه مي ش��ود؟ ش��ركت هاي هواپيمايي به جاي 
اينكه صندلي هاي خود را به مسافر ايراني بفروشند 
به خارجي ها مي فروش��ند،  طوري كه از زمان اجراي 
اين طرح، بخشي از صندلي ها و ظرفيت پرواز بعضي 
مسيرها از دس��ترس خارج ش��ده و در اختيار اتباع 
غيرايراني قرار گرفته اس��ت. حتي به چارتركننده ها 
اعلام شده اس��ت 50 درصد ظرفيت خود را به اتباع 
غيرايراني ها بفروشند و به اين صورت بخشي از ظرفيت 
را از دس��ترس خارج كرده اند. در واقع، برخلاف آنچه 
توجيه آورده اند كه با اين كار قرار است بليت هواپيما 
و صندلي ها بيش��تر در اختيار ايراني ه��ا قرار گيرد، 
برعكس، سهمي از شهروند ايراني گرفته شده و براي 
اتباع غيرايراني كنار گذاش��ته شده است. در پي اين 
مشكلات، انجمن شركت هاي هواپيمايي در بخشنامه 
جديد به همه مديران عامل شركت هاي هواپيمايي، 
ضوابط فروش بليت به اتباع بيگانه را مش��خص كرد. 
اين تصميم كه پس از جلسه كميته بازرگاني سازمان 
هواپيمايي اتخاذ و ابلاغ شد، بر فروش بليت به اتباع 
خارجي بدون واسطه و مستقيم اشاره دارد. در همين 
پيوند، مقصود اسعدي س��اماني در گفت وگو با ايرنا 
درباره محتواي اين بخشنامه گفت: به دليل مشكلات 
و سوءاستفاده هاي احتمالي كه از فروش دلاري بليت 
هواپيما پيش بيني مي ش��د، در بخش��نامه اي كه به 
شركت هاي هواپيمايي ابلاغ شده ضوابط فروش بليت 
به اتباع خارجي مشخص و به شركت هاي هواپيمايي 
ابلاغ ش��د. وي افزود: بر اساس اين بخشنامه، فروش 
بليت به اتباع بيگانه فقط از طريق »س��ايت ش��ركت 
هواپيمايي« يا در دفتر آن ش��ركت و نمايندگي ها به 
صورت حضوري انجام مي ش��ود به ط��وري كه همه 
فرآيندهاي فروش در كنترل كامل آن شركت باشد. 
ساماني تصريح كرد: فروش بليت به اتباع بيگانه از طريق 
چارتركنندگان، سيستم هاي توزيع و فروش، آژانس ها 
و OTA ها ممنوع است و در صورت هر گونه تخلف و 
بروز مشكل، شركت هواپيمايي موظف به پاسخگويي 
اس��ت. بر اس��اس اين گزارش، در پي دلاري ش��دن 
بليت هواپيما ب��راي خارجي ها، در هفته اخير برخي 
شركت هاي هواپيمايي به جاي اينكه صندلي هاي خود 
را به مسافر ايراني بفروشند به خارجي ها فروخته اند، 
 به طوري كه از زمان اجراي طرح فروش دلاري، بخشي 
از صندلي ها و ظرفيت پرواز بعضي مسيرها از دسترس 
خارج ش��ده و در اختيار اتباع غي��ر ايراني قرار گرفته 
است. به چارتركننده ها نيز اعلام شده بود 50 درصد 
ظرفيت خود را به اتباع غير ايراني ها بفروشند و به اين 
صورت بخشي از ظرفيت را از دسترس خارج كردند. 
اين درحالي است كه اسعدي ساماني پيش تر گفته 
بود كه با اجراي اين طرح قرار است بليت هواپيما و 
صندلي ها بيشتر در اختيار ايراني ها قرار گيرد، نه 
اينكه سهمي از شهروند ايراني گرفته شده و براي 

اتباع غير ايراني كنار گذاشته شود.

مشهد به نجف
پرترددترين مسير پروازي

آمار پروازهاي خارجي در ارديبهشت ماه سال 1401 
نش��ان مي دهد، پرترددترين مس��ير در پروازهاي 
خارجي مسير مشهد- نجف با تعداد 165 پرواز بوده 
است. به گزارش ايلنا، بر اساس گزارش منتشر شده 
توس��ط مركز اطلاعات و آمار ش��ركت فرودگاه ها و 
ناوبري هوايي ايران، پرترددترين مسير در پروازهاي 
خارجي در ارديبهشت ماه سال 1401 مسير مشهد- 
نجف با تعداد 165 پرواز بوده و ۸0 درصد نشست و 
برخاست كل پروازهاي بين المللي در چهار فرودگاه 
مشهد، شيراز، اصفهان و تبريز انجام پذيرفته است. 
طبق گزارش منتشر شده شركت فرودگاه ها، در كل 
پروازهاي فرودگاه هاي تحت مالكيت در ارديبهشت 
ماه 1401 نسبت به ماه مشابه سال 1400 در نشست 
و برخاس��ت 10 درصد، در اعزام و پذيرش مس��افر 
73 درصد و ارس��ال و پذيرش بار و پست ۸۹ درصد 
افزايش وجود داشته است. براساس همين گزارش 
در ارديبهشت ماه سال جاري نسبت به ماه فروردين 
در نشس��ت و برخاس��ت، اعزام و پذيرش مسافر و 
ارسال و پذيرش بار و پست 3 درصد و نسبت به مدت 
مشابه س��ال گذش��ته 100 درصد افزايش را نشان 
مي دهد. براساس گزارش منتشر شده توسط مركز 
اطلاعات و آمار ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي 
ايران، پر ترددترين مس��ير در پروازهاي خارجي در 
ارديبهشت ماه س��ال 1401 مسير مشهد- نجف با 
تعداد 165 پرواز بوده و بيشترين مسافر هم در اين 
مسير بوده است. در دو ماه اول سال جاري نسبت به 
سال 1400، فرودگاه هاي بين المللي مشهد، شيراز، 
تبريز و اصفهان با ركورددار پروازهاي خارجي بوده اند.

رشد 3 ميليون توماني متوسط قيمت هر متر آپارتمان، براي نخستين بار در خرداد 1401 ثبت شد 

حسن محتشم: پول بي پشتوانه بلاي بازار مسكن شده است

بازگشت سفته بازان به بازار مسكن

قيمت مسكن پايين تر از نرخ ساخت 
حسن محتشم، كارشناس بازار مسكن گفت: مهم ترين 
راهكار براي ايجاد تعادل در بخش مس��كن، افزايش 
س��اخت و ساز اس��ت كه بانك ها موظفند 20 درصد 
تس��هيلات خود را به اين بخ��ش اختصاص دهند اما 
به تكليف خود عمل نكردند؛ تزريق پول بي پش��توانه 
هم باعث تورم در اقتصاد و به تبع آن بخش مس��كن 

شده است.
محتش��م در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: واقعيت آن 
است كه ما در شرايط اقتصادي تورم زا به سر مي بريم. 
يك��ي از دلايل اصلي اي��ن ش��رايط، وارد كردن پول 
پرقدرت و بدون پشتوانه در جامعه است. از يك طرف 
با پايين بودن توليد و از سوي ديگر بالا بودن هزينه هاي 

جاري دولت مواجهيم.
وي اف��زود: تا زماني كه تيم اقتصادي دولت نس��بت 
به بررس��ي و اصلاح روند موجود اقدام نكند، طبيعتا 
مشكلات س��اختاري اقتصاد حل نخواهد شد و تورم 
عيان مي شود. كاهش ارزش پول ملي و بالا رفتن سطح 
قيمت تمامي كالاها از تبعات تحريم ها به عنوان يك 
عامل بيروني و تزريق پول بدون پشتوانه به عنوان يك 

عامل داخلي است.

    قيمت ساخت بالاتر از قيمت معاملاتي
عضو هيات مديره انجمن انبوه س��ازان استان تهران 
درباره وضعيت بازار مس��كن پايتخت گفت: با اينكه 
قيمت ها در بازار افزايش يافته اما محاس��بات نشان 
مي دهد هزينه ساخت واحدهاي مسكوني جديد، فراتر 
از نرخ واحدهاي موجود است. برخي سازندگان به هر 
دليل نياز به نقدينگي دارند و آپارتمان هاي ساخته شده 
را زير قيمت ساخت عرضه مي كنند. اما اگر بخواهند 
پروژه اي مشابه بسازند برايشان گران تر از نرخ فروش 

فعلي تمام مي شود.
محتش��م ادامه داد: ممكن است اين شرايط تا مدت 

كوتاه��ي ادامه پيدا كن��د اما زماني ك��ه واحدهاي 
كليدنخورده موجود به فروش برس��د قيمت مسكن 
در بازار افزايش خواهد يافت. تجربه نش��ان داده كه 
قيمت ها نه تنها عقب ماندگي خود را جبران مي كند، 
بلكه فراتر از آن دچار جهش مي شود. اين طور نيست 
كه قيمت نهاده هاي س��اختماني بالا برود و قيمت 
مس��كن افزايش نيابد، بلكه تا مس��كن تا مدتي زير 
نرخ تورم حركت مي كند و سپس به بالاي نرخ تورم 
مي رسد. فعلا بازار آرام است و پيش بيني مي كنيم در 

سال جاري روند باثبات فعلي ادامه يابد.

    مسكن سهم 1۶ درصدي 
در اقتصاد كشور دارد

وي با بيان اينكه مسكن سهم 16 درصدي در اقتصاد 
كشور دارد گفت: مسكن به عنوان تابعي از اقتصاد كلان 
همواره از شرايط تورمي تاثير مي گيرد. در واقع زماني 
كه ما شرايط تورمي را تجربه مي كنيم بازار مسكن هم 
مصون نمي ماند. خروج��ي آن فاصله گرفتن مردم از 
مسكن مناسب است و بخش عمده اي از هزينه مسكن 

براي سكونت مصرف مي شود.
اين كارشناس بازار مسكن تاكيد كرد: دولت بايد درآمد 
سرانه را بالا ببرد. توليد را تقويت و شرايط تورمي را از 
اين وضعيت لجام گسيخته خارج كند. در گام بعدي به 
توليد مسكن بپردازد و كسري هاي اين بخش را جبران 
كند. در آن صورت مي ت��وان اميدوار بود كه به تدريج 

قيمت مسكن كنترل شود.

    نهضت ملي مسكن 
دچار تورم مصالح ساختماني 

محتشم با اشاره به طرح نهضت ملي مسكن گفت: 
در اين ش��رايط كه اقتصاد دچار تورم شده، وزارت 
راه و شهرس��ازي با هركس��ي كه براي نهضت ملي 

مسكن قرارداد مي بندد، آن شخص با مسائل تورمي 
در بخش نهاده هاي س��اختماني و دستمزد مواجه 
مي شود. قراردادهاي منعقده سرانجام مناسبي پيدا 
نمي كند و تمام افرادي كه طرف قرارداد هس��تند 
نياز به اين دارند كه قراردادش��ان به خاطر افزايش 
قيمت مصالح تعديل شود. تعديل قيمت يعني بالا 
رفتن قيمت نهايي، افزايش آورده متقاضي و افرايش 

سقف تسهيلات.
وي تاكيد ك��رد: متقاضي كه اعداد اعلامي فعلي را به 
سختي تامين مي كند وقتي با افزايش مواجه مي شود 
به مش��كل مضاعف برمي خورد و از گردونه اميد براي 
خانه دار شدن بيرون مي رود. سپس واحدهاي ارزان 
قيمت مورد نظر به صورت دلالي يا س��رمايه اي مورد 
استفاده قرار مي گيرد كه نه تنها كمكي به افراد واجد 
شرايط مسكن نمي كند بلكه شرايط را از وضعيت فعلي 

وخيم تر مي سازد.

    افزايش 10 درصدي قيمت ساخت مسكن 
رييس كانون سراسري انبوه سازان از افزايش دو برابري 
قيمت سيمان در يك سال اخير خبر داد و گفت: اين 

رشد، قيمت ساخت مسكن را 10 درصد بالابرد.
س��يد محمد مرتض��وي ريي��س كانون سراس��ري 
انبوه سازان مسكن در گفت وگو با مهر درباره آخرين 
وضعيت سيمان اظهار كرد: در كشور هيچ كمبودي از 
نظر سيمان نداريم؛ ظرفيت اسمي كارخانجات توليد 
سيمان در كشور 2.5 تا 3 برابر ميزان نياز سالانه توليد 
مسكن در كشور است كه يك چشم انداز خوبي براي 

ما در صنعت ساختمان ايجاد مي كند.
وي با بيان اينكه هيچ نگراني اي از نظر كمبود سيمان 
براي افزايش توليد مسكن از 400 هزار واحد در سال 
كه طي سال هاي اخير داشتيم به يك ميليون مسكن 
نداري��م افزود: دغدغه اي از باب اينكه توليد س��يمان 

كفاف و پاس��خگوي صنعت س��اختمان در كش��ور 
باش��د نداريم. رييس كانون سراس��ري انجمن هاي 
صنفي انبوه س��ازان مس��كن ادامه داد: در يك سال 
اخير در مقاطع مختل��ف زماني اتفاق��ات زيادي در 
توزيع و قيمت گذاري سيمان شاهد بوديم و افزايش 
قيمت هايي در بازار رخ داد كه در يكي دو ماه اخير اين 

افزايش ها نگران كننده شد و شتاب گرفت.
وي با بيان اينكه در ماه هاي اخير سيمان اعم از فله و غير 
فله افزايش قيمت دو برابري داشته يادآور شد: افزايش 
قيمت سيمان بر اساس آخرين محاسبات 10 درصد 
در قيمت تمام شده ساخت و ساز تأثير مي گذارد. به 
يك باره با افزايش قيمت دو برابري، تأثير 10 درصدي 
در هزينه ساخت و س��از دارد؛ سيمان و فرآورده هاي 
آن 20 درصد از مصرف نهاده هاي س��اختماني را در 
هر پروژه ساخت و ساز به خود اختصاص مي دهند كه 
حجم بالايي است لذا به دليل مصرف بالا در ساختمان، 
تأثير بالايي در قيمت تمام شده ساخت نسبت به ساير 

نهاده هاي ساختماني دارد.
فعال صنعت س��اختمان در خصوص تأثير تغييرات 
قيمت بتن در اين صنعت تأكيد كرد: قيمت بتن كاملًا 
متأثر از نرخ سيمان است؛ در حال حاضر قيمت بتن 
60 تا 70 درصد نسبت به سال گذشته به طور متوسط 
رشد نش��ان مي دهد البته نوس��اناتي هم داشته و در 
مقطع كوتاهي موقتاً افزايش قيمت بتن بيش از اين 
60 ت��ا 70 درصد بود اما آنچه در ح��ال حاضر در بازار 
مي بينيم، همين افزايش 60 تا 70 درصدي نسبت به 

سال گذشته است.
وي خاطرنشان كرد: آنچه به عنوان تورم قيمت مسكن، 
نهاده ها و مصالح ساختماني و حتي قيمت تمام شده 
ساخت و ساز از سوي نهادهاي رسمي اعلام مي شود، 
با آنچه در بازار مشاهده مي كنيم متفاوت است؛ قيمت 

سيمان افزايش دو برابري داشته است.



بيت كوين از سه روز پيش با قيمتي پايين تر از ۲۱،۰۰۰ 
دلار معامله مي شود. روند نزولي قيمت ممكن است 
باز هم ادامه داشته باشد، مگر اينكه خريداران بتوانند 
خود را به بالاي مقاومت ۲۰،۷۵۰ دلاري برس��انند. 
سرمايه گذاران بازار ارزهاي ديجيتال همچنان به دنبال 
پاسخ اين س��وال اند كه كف و نقطه پايان روند نزولي 
بيت كوين كجاس��ت. اين در حالي كه شاخص هاي 
زيادي نشان مي دهند كف قيمتي بيت كوين جايي در 
اطراف محدوده ۱۰,۰۰۰ دلار است. تاريخ نشان داده 
است كه معامله گران در بازارهاي نزولي با چالش هاي 
زيادي مواجه مي ش��وند. علاوه بر اين، شاخص هاي 
»قابل اعتمادي« كه مي بايس��ت نقاط ورود را تعيين 
كنند، نمي توانند پيش بيني كنند كه زمستان ارزهاي 
ديجيتال ممكن اس��ت چق��در ادامه ياب��د. با صعود 
اخير قيم��ت بيت كوين به ب��الاي ۲۰,۰۰۰ دلار كه 
مقاومت رواني مهمي محس��وب مي شود، بسياري از 
معامله گران تصور مي كردند اين ارز ديجيتال به كف 
خود رسيده  است. با اين حال داده هاي موجود نشان 
مي دهد كه صعود كوتاه مدت بيت كوين احتمالًا دليل 
كافي براي تغيير روند كلي آن نيس��ت. گزارش اخير 
شركت تحقيقاتي دلفي ديجيتال نشان مي دهد كه 
معامله گران مي بايست بيش��تر احتياط كنند. طبق 
اين گزارش، »قبل از اينكه مطمئن شويم بازار به كف 
خود رسيده  است، بايد كمي بيشتر درد بكشيم.« همه 
مي دانند كه معامله گران از ماه نوامبر )آبان ۱۴۰۰( كه 
بيت كوين خودش را به اوج تاريخي جديدي رساند، 
ضرر زيادي را متحمل شده اند. با اين حال، با مقايسه 
روند اصلاحي بيت كوين از ماه نوامبر )آبان ۱۴۰۰( و 
روند اصلاحي سال ۲۰۱۷ به اين نتيجه مي رسيم كه 
قيمت بيت كوين به احتمال زياد در آينده  نزديك بيش 
از پيش كاهش خواهد يافت. در جريان بازارهاي نزولي 
قبلي، قيمت بيت كوين نسبت به اوج چرخه تقريباً ۸۵ 
درصد كاهش يافته است. به گفته دلفي ديجيتال، اگر 
تاريخ دوباره تكرار شود، بيت كوين »به كمي بالاتر از 
۱۰,۰۰۰ دلار مي رس��د و نسبت به قيمت فعلي خود 
حدود ۵۰ درصد كاه��ش مي يابد.« پيش بيني هاي 
مربوط به اتريوم حتي بدتر از بيت كوين اس��ت؛ زيرا 
قيمت اين ارز ديجيتال در بازار نزولي قبلي نس��بت 
ب��ه اوج خود ۹۵ درصد كاهش يافت��ه بود. در نتيجه، 
اگر همين اتفاق دوب��اره بيفتد، قيمت اتريوم ممكن 
است تا ۳۰۰ دلار كاهش يابد. دلفي ديجيتال در اين 
باره در گزارش خود نوشته است: »خطر تكرار سقوط 

قبلي بيشتر از چيزي است كه اكثر مردم پيش بيني 
مي كنند؛ خصوصاً اگر بيت كوين نتواند حمايت خود 

در محدوده ۱۴,۰۰۰ تا ۱۶,۰۰۰ دلار را حفظ كند.«

    وضعيت اشباع فروش همچنان ادامه دارد
داده ه��اي موجود به معامله گراني كه مي خواهند كف 
چرخه نزولي فعلي را بدانند، نش��ان مي دهد كه پايان 
روندهاي نزولي قبلي با ورود بازار به وضعيت اشباع فروش 
مصادف بوده است. همانطور كه در نمودار هفتگي زير 
مي بينيد، شاخص قدرت نسبتي )RSI( بيت كوين در 
نماي ۱۴ هفته اي، اخيراً براي سومين بار در تاريخ خود 
به زير سطح ۳۰ )منطقه اش��باع فروش( سقوط كرده 
است. گفتني است در دو سري قبلي كه اين اتفاق افتاد، 
قيمت بيت كوين در نزديكي نقطه پايان روند نزولي بود. 
هرچند كه برخي ممكن است اين وضعيت را سيگنالي 
براي ورود مجدد به بازار بدانند، دلفي ديجيتال به كساني 
كه منتظرند بيت كوين سريعاً رشد كند، هشدار داده  و 

گفته  اس��ت كه »در دو مورد قبلي، بيت كوين به مدت 
چند ماه در يك محدوده و كانال متلاطم در نوسان بود 
و بعد از آن، توانست بهبود يابد و روند صعودي قوي خود 
 )SMA( را آغاز كند. بررس��ي ميانگين متحرك ساده
۲۰۰هفته اي بيت كوين، اين سوال را مطرح مي كند كه 
آيا حمايت تاريخي اين ارز ديجيتال دوباره حفظ خواهد 
ش��د يا نه. بيت كوين در روزهاي اخير براي اولين بار از 
مارس ۲۰۲۰ )اسفند ۹۸( به زير ميانگين متحرك ۲۰۰ 
هفته اي خود رسيد. در روندهاي نزولي قبلي، بيت كوين 
به مدت چند هفته زير اين س��طح معامله مي شد. در 
نتيجه اين امر نشان مي دهد كه بزرگ ترين ارز ديجيتال 

بازار احتمالًا بزودي مي تواند كف خود را پيدا كند.

    ريزش نهايي هنوز اتفاق نيفتاده است؟
هم اكنون بازار ارزهاي ديجيتال به دنبال موج فروش 
نهايي معامله گران است. تاريخ نشان داده  است كه اين 
اتفاق در انتهاي يك روند نزولي و در ابتداي چرخه بعد 
رخ مي دهد. هرچند كه نااميدي معامله گران در حال 
حاضر به بيشترين ميزان خود از زمان سقوط بازار در 
مارس ۲۰۲۰ )اسفند ۹۸( به خاطر شيوع ويروس كرونا 
رس��يده ، هنوز كمتر از نااميدي معامله گران در سال 
۲۰۱۸ است. دلفي ديجيتال در اين باره نوشته است: 
»قبل از اينكه بهبود احساسات معامله گران شروع شود، 
ممكن است نياز داشته باشيم درد بيشتري را تحمل 
كنيم.« با اينكه ب��ازار ارزهاي ديجيتال به طور كلي از 
پايان سال ۲۰۲۱ ضعيف تر شده ، نيروي محركه واقعي 
سقوط آن تورم افسارگسيخته و افزايش نرخ بهره بانكي 
در امريكا بوده  است. با افزايش نرخ بهره بانكي معمولًا 
بازارهاي مالي با اصلاحاتي مواجه مي شوند و با توجه 
به اينكه فدرال رزرو قص��د دارد نرخ بهره را همچنان 
افزايش دهد، بيت كوين و ساير دارايي هاي پرريسك 
احتمالًا در ادامه با اصلاح بيش��تري مواجه مي شوند. 
شاخص ديگري كه نشان مي دهد »ريزش نهايي« هنوز 
رخ نداده، س��هم واحدهاي در سود از عرضه درگردش 
بيت كوين است. شايان ذكر است كه در بازارهاي نزولي 
قبلي، اين نرخ تا ۴۰ درصد هم پايين آمده است. طبق 
داده هاي سايت گلسنود، اين شاخص در حال حاضر 
روي س��طح ۵۴.۹ درصد اس��ت. در نتيجه همچنان 
مي توان ادعا كرد كه بازار قبل از رسيدن به كف واقعي 

خود، يك روند نزولي ديگر را تجربه خواهد كرد.

    احتمال سقوط قيمت
 به يك كف ماهانه جديد

بيت كوين از دو روز پيش با قيمتي پايين تر از ۲۱،۰۰۰ 
دلار معامله مي شود. روند نزولي قيمت ممكن است باز 

هم ادامه داشته باشد، مگر اينكه خريداران بتوانند خود 
را به بالاي مقاومت ۲۰،۷۵۰ دلاري برسانند. بيت كوين 
پس از س��قوط به زير ۲۱،۰۰۰ دلار، وارد يك جريان 
نزولي شد. خريداران ابتدا تلاش مي كردند تا قيمت را 
به سطوح بالاتر بازگردانند، اما اين اقدام آنها با واكنش 
فروشندگان و سقوط به زير حمايت ۲۰،۸۰۰ دلاري 
همراه شد. اين حركت در ادامه با سقوط قيمت به زير 
س��طح ۶۱.۸ درصد اصلاحي فيبوناچي دنبال ش��د. 
گفتني اس��ت كه در اين تحليل سطوح فيبوناچي بر 
اساس حركت صعودي قيمت از ۱۹،۷۵۰ دلار تا اوج 
۲۱،۷۸۰ دلاري تنظيم ش��ده است. ضمن اينكه اين 
ريزش هم زمان با س��قوط قيمت به زير حمايت هاي 
۲۰،۵۵۰ و ۲۰،۵۰۰ دلاري اتفاق افتاد. در نهايت هم 
قيمت تا سطح ۷۶.۴ درصد اصلاحي فيبوناچي پايين 
آم��د. بيت كوين در حال حاض��ر پايين تر از ميانگين 
متحرك س��اده ۱۰۰ س��اعته و مقاوم��ت ۲۰،۵۰۰ 
دلاري معامله مي شود. در صورت صعودي شدن بازار، 
نزديك تري��ن مقاومت پيش روي خريداران س��طح 
۲۰،۵۲۰ دلار خواهد بود و مقاومت كليدي بعدي در 
۲۰،۷۵۰ دلار است. ضمن اينكه در نماي ۱ ساعته بازار 
بيت كوين يك خط روند نزولي مقاومتي را در سطح 
۲۰،۸۲۰ دلار تشكيل داده است. عبور از مقاومت خط 
روند نزولي روي نمودار و سطح ۲۱،۰۰۰ دلار مي تواند 
جرق��ه اي براي آغاز يك حركت صعودي تازه باش��د. 
در چنين شرايطي ش��انس بيت كوين براي جهش تا 
۲۱،۲۵۰ دلار نيز بيشتر خواهد شد. مانع بعدي پيش 
روي خري��داران مي تواند در نزديك��ي ۲۱،۷۵۰ دلار 
باش��د و عبور از آن راه را براي رشد قيمت تا ۲۲،۵۰۰ 
دلار باز خواهد كرد. در مقابل، اگر خريداران در عبور از 
مقاومت ۲۱،۰۰۰ دلاري ناموفق ظاهر شوند، ممكن 
است جريان نزولي حاكم بر بازار ادامه پيدا كند. در اين 
صورت، نزديك ترين حمايت پي��ش روي قيمت در 
۲۰،۲۲۰ دلار است. شكسته شدن حمايت ۲۰،۲۲۰ 
دلاري مي تواند بيت كوين را از اين هم پايين تر بكشد و 
پس از آن حمايت كليدي بعدي در نزديكي ۲۰،۰۰۰ 
دلار خواهد بود. ضمن اينكه از دست رفتن حمايت 
اين س��طح ني��ز ممكن اس��ت به س��قوط قيمت تا 
۱۸،۸۰۰ دلار منجر ش��ود؛ سطحي كه كف قيمتي 
ماهانه جديد بيت كوين خواهد بود. شاخص مكدي 
)MACD( در حال شتاب  گرفتن در محدوده نزولي 
است و شاخص قدرت نس��بي )RSI( نيز زير محور 
مياني در سطح ۵۰ قرار دارد. در حال حاضر ۲۰،۲۲۰ 
و ۲۰،۰۰۰ دلار حمايت  ه��اي كلي��دي بيت كوين 
هستند و ۲۰،۵۲۰، ۲۰،۸۰۰ و ۲۱،۲۵۰ دلار هم به 
عنوان مقاومت   هاي پيش روي قيمت عمل مي كنند.
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دادگاه عالي سوييس سايت هاي 
خارجي قمار را مسدود كرد

دادگاه عالي س��وييس مسدود س��ازي دسترس��ي به 
سايت هاي آنلاين قمار خارجي را تاييد كرد. به گزارش 
مهر به نق��ل از رويترز، دادگاه فدرال س��وييس نيز در 
بيانيه اي اعلام كرد اين مسدود س��ازي مناسب است. 
مقامات حوزه بازي هاي رايانه اي اين كش��ور از ۲۰۱۹ 
ميلادي از بلوك هاي شبكه براي محدود كردن دسترسي 
به بازي هاي بخت آزمايي مورد تاييد سوييس استفاده 
كرده اند. اين بدان معنا است كه شهروندان سوييسي 
فقط مي توانند در لاتاري و بخت آزمايي هايي شركت 
كنند كه به دولت ماليات مي پردازند و اين امر افراد را در 
برابر اعتياد به قمار محافظت مي كند. البته ۳ راي مذكور 
كه در وب س��ايت دادگاه ثبت شده به نام شركت هاي 
خارجي اشاره نكرده است. دادگاه فدرال سوييس سال 
گذشته درباره ۴ شكايت اينتروتن اينترنشنال، ويدئوز 
لاتس، بت ات هومز و لوپوكا گيمينگ براي دور زدن 

اين ممنوعيت راي صادر كرده بود.

صادركنندگان رمزارز در روسيه 
از ماليات معاف مي شوند

قانونگذاران روسي  ويس لايحه اي را تاييد كردند كه 
احتمالا صادركنندگان داراي��ي ديجيتال و رمزارزي 
را از پرداخت ماليات ب��ر ارزش افزوده معاف مي كند. 
به گزارش مهر ب��ه نقل از رويترز، روس��يه از مدت ها 
قبل درب��اره رمزارزها و ديگ��ر دارايي هاي ديجيتال 
ابراز ش��ك و ترديد كرده بود. همچنين بانك مركزي 
اين كش��ور نيز به نگراني هايي درب��اره ثبات مالي در 
اين زمينه پرداخته بود. ام��ا در فوريه ۲۰۲۲ ميلادي 
رگولاتورها به پلتفرم بلاك چين اتمايز راشا به عنوان 
نخستين صرافي دارايي هاي ديجيتال در اين كشور 
مجوز دادند. پس از آن بانك سبربانك نيز مجوز صرافي 
ديجيتال دريافت كرد. پس از حمله روسيه به اوكراين، 
تحريم هاي بي سابقه غرب به سيستم مالي اين كشور 
آسيب زده و قانونگذاران سعي دارند با وضع اين قانون 
جديد شدت خسارت را كاهش دهند.پيش نويس قانون 
مذكور توسط مجلس دوماً تاييد شده و طبق آن ماليات 
ارزش افزوده براي صادر كنندگان دارايي هاي ديجيتال 
و اپراتور سيستم هاي مربوط به اين حوزه لغو مي شود. 
همچنين براساس پيش نويس مذكور ماليات بر درآمد 
فروش دارايي هاي ديجيتال نيز وضع مي شود. در حال 
حاضر نرخ ماليات هر تراكنش ۲۰ درصد اس��ت، كه 
اين امر براي دارايي هاي استاندارد در نظر گرفته شده 
اس��ت. تحت قانون جديد ماليات براي شركت هاي 
روس��ي ۱۳ درصد و براي ماهيت هاي خارجي ۱۵ 
درصد خواهد بود. پيش نويس لايحه پس از بررسي 
شوراي عالي روسيه بايد به امضاي ولاديمير پوتين 
رييس جمهور كشور برسد تا وارد مرحله اجرايي شود.

فيلترينگ زودهنگام اينستاگرام 
و واتس اپ صحت ندارد

وزي��ر ارتباطات و فن��اوري اطلاعات گف��ت كه فيلتر 
اينس��تاگرام و واتس اپ، تنها يك شايعه است و هيچ 
تصميمي در هيچ بخشي از كش��ور در اين مورد اتخاذ 
نشده اس��ت. به گزارش ايس��نا، اخباري از فيلترينگ 
شبكه هاي اجتماعي و پيام رسان ها، هر ازگاهي در فضاي 
مجازي منتشر مي شود و براي كاربران اين شبكه هاي 
اجتماعي نگراني هايي را ايجاد مي كند. به نظر مي رسد 
به تازگي هم اخباري از فيلترينگ اينستاگرام و واتس اپ 
منتشر شده است. دراين راستا عيسي زارع پور در واكنش 
به انتشار اخباري در فضاي مجازي در خصوص فيلتر 
زودهنگام اينستاگرام و واتس اپ گفت: اين موضوع تنها 
يك شايعه است، فيلترينگ در اختيار وزارت ارتباطات 
نيست، اما هيچ تصميمي در هيچ بخشي از كشور در اين 
مورد اتخاذ نش��ده است. وي در گفت وگو با خانه ملت، 
تاكيد كرد: اطلاع ندارم، چرا اين مباحث و شايعات در 
كشور مطرح مي ش��ود زيرا تنها نگراني مردم را در پي 
دارد. زارع پور همچنين در پاس��خ به س��والي پيرامون 
نگراني ايثارگران ش��ركت مخابرات براي بحث اجراي 
قان��ون تبديل وضعيت اظهار ك��رد: تصميم گيري در 
اين حوزه با وزارت ارتباطات نيست زيرا تنها ۲۰ درصد 
سهام شركت مخابرات در اختيار اين وزارتخانه قرار دارد 
و بنابراين تصميم گير اصلي، سهامدار عمده آن است. ما 
موافقت كرده ايم تا براساس همان سهام ۲۰ درصدي 
دولت و اختيار يك نفر از پنج نفر هيات مديره شركت 
مخابرات، پاي كار آمده و هرچه سريعتر قانون تبديل 

وضعيت ايثارگران در اين مجموعه اجرايي شود.

واكنش وزارت ارتباطات به اعتراض 
كاربران درباره اختلال در اينترنت

سخنگوي وزارت ارتباطات نسبت به اعتراض كاربران 
فضاي مجازي درباره اختلال در اينترنت واكنش نشان 
داد و گفت: وزارت ارتباطات هيچ وظيفه يا مسووليتي 
در قبال ارايه سرويس به سايت هاي غيرقانوني ندارد. 
به گزارش خبرن��گار مهر، از حدود ۱۰ روز گذش��ته 
كاربران و كارشناس��ان فعال در حوزه ICT از اختلال 
روي DNS ها و پروتكل هاي رمزنگاري شده و به دنبال 
آن افت كيفيت و سرعت اينترنت برخي سايت ها خبر 
مي دهند. در همين رابطه مهدي س��الم، سخنگوي 
وزارت ارتباطات در گفت وگو با خبرنگار مهر توضيح داد 
و اظهار كرد: وزارت ارتباطات هيچ وظيفه يا مسووليتي 
در قبال ارايه سرويس به سايت هاي غيراخلاقي، قمار 
يا سايت هاي فروش رمزارز غيرقانوني ندارد و در حال 
حاضر آن دس��ته از س��ايت هايي كه اقدام به فروش 
غيرقانوني فيلترشكن كرده اند، با محدوديت مواجه 
ش��ده اند كه البته اين هم موضوع جديدي نيس��ت. 
س��خنگوي وزارت ارتباطات افزود: در حال حاضر در 
فضاي مجازي بحث ب��ر روي چندين نوع اختلال در 
اينترنت مطرح مي شود؛ نخست اختلال درباره DNS ها 
است كه بنده اطلاعي ندارم اما اين اختلال مي تواند 

به موضوع فروش فيلترشكن مربوط شود.

افزايش كلاهبرداري 
الكترونيكي درپي كمبود تراشه

كمبود ش��ديد نيمه رس��انا باعث افزايش كم سابقه 
گزارش ه��اي كلاهبرداري از س��وي خري��داران در 
سال ميلادي گذشته ش��د. به گزارش ايسنا، شركت
ERAI  اعلام كرد: س��ال ميلادي گذشته ۱۰۱ مورد 
كلاهبرداري الكترونيكي از سوي شركت هاي مستقر 
در امريكا گزارش شد كه بالاتر از ۷۰ مورد در سال ۲۰۲۰ 
و ۱۷ مورد در پنج س��ال گذش��ته بود. مارك اسنيدر، 
رييس ش��ركتERAI اظهار كرد: شركتهايي كه به 
دنبال خريد تراشه هايي بودند كه قادر نبودند از طريق 
توزيع كنندگان معتبر و مجاز تامين كنند، سعي كردند 
از واس��طه هاي كمتر شناخته شده خريد كنند و پول 
براي خريد كالايي انتقال دادند كه هرگز به دست آنها 
نرسيد. گزارش اين كلاهبرداري، داوطلبانه بوده و اكثر 
كلاهبرداري هاي الكترونيكي توسط واسطه هاي فروش 
تراشه در چين، اتفاق افتاده است. به گفته كارشناسان 
صنعتي، اگرچه يك پايگاه داده قطعات تقلبي دولتي 
به نامGIDEP وجود دارد ام��ا امكان گزارش دهي 
ناشناس ندارد. از اين رو شركت ERAI، به پايگاه داده 
اصلي تبديل شده كه شركت ها براي بررسي مشكلات 
تراشه تقلبي و گزارش كلاهبرداري استفاده مي كنند. 

روند نزولي قيمت ارزهاي ديجيتال ممكن است باز هم ادامه داشته باشد

احتمال سقوط بيت كوين به ۱۰هزار دلار

))آگهی مزايده عمومي((
شهرداری قائم شهر در نظر دارد براساس مصوبه شورای محترم اسلامی شهر قائم شهر نسبت به فروش یک دستگاه خودرو سواری  از طریق مزایده عمومي به اشخاص  واجد شرایط  اقدام 
Ghaemshahr.ir  نماید. متقاضیان می توانند به منظور کسب اطلاعات بیشتر همه روزه از تاریخ درج آگهی  با  شماره تلفن 01142084056  تماس حاصل نموده  یا به سایت شهرداری به آدرس 

 مراجعه و به منظور دریافت و خرید اسناد مزایده  به سامانه تدارک الکترونیکی دولت) ستاد( به آدرس www.setadiran.ir اقدام نمایند.   
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  2  -محل بازدید:  قائم شهر- خیابان کارگر- چهار راه ترک محله -پارکینگ شهرداری
3 -زمان بازدید:  همه روزه در ساعات اداری می باشد.

4-محل دریافت اسناد مزایده: سامانه تدارک الکترونیکی دولت) ستاد( به آدرس www.setadiran.ir می باشد.
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تا سه ماه  پس از ارائه پیشنهاد قیمت می باشد.
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تعادل |
ات��اق ته��ران در جديد گ��زارش خ��ود؛ ب��ه روند 
س��رمايه گذاري واقع��ي در بازه زمان��ي 1390 الي 
1400 و نقش آن در رشد اقتصادي كشور پرداخته 
است. داده هاي اين گزارش نشان مي دهد، كمترين 
رقم سرمايه گذاري كشور به قيمت هاي ثابت، مربوط 
به سال 1398 و برابر با 249 هزار ميليارد تومان بوده 
كه كمتر از نصف رقم س��ال 1390 اس��ت. در سال 
1400 سرمايه گذاري واقعي كشور فقط 34 ميليارد 
تومان افزايش يافت؛ به نحوي كه رش��د در اين سال 
نسبت به س��ال 1399 نزديك به صفر درصد بود. با 
فرض رشد سالانه 5درصدي سرمايه گذاري از سال 
1401 به بعد در سال 1415 يعني بعد از گذشت 14 
سال سرمايه گذاري واقعي كشور به رقم سال 1390 
خواهد رسيد، و با فرض رشد سالانه 10درصدي اين 
اتفاق در سال 1408 رخ خواهد داد كه خوش بينانه 

به نظر مي رسد. 

    روند جذب سرمايه 
طي بازه زماني منتهي به س��ال 1400 روند عمومي 
تش��كيل س��رمايه ثابت خالص به قيمت هاي ثابت 
س��ال 1395 نزولي بوده و ميانگين نرخ رشد سالانه 
س��رمايه گذاري طي اين بازه زماني منفي 6.9 درصد 
اس��ت.  كمترين رق��م س��رمايه گذاري كش��ور به 
قيمت هاي ثابت، مربوط به سال 1398 و برابر با 249 
هزار ميليارد تومان است كه كمتر از نصف رقم سال 
1390 است. در س��ال 1400 سرمايه گذاري واقعي 
كشور فقط 34 ميليارد تومان افزايش يافت به نحوي 
كه رشد در اين سال نس��بت به سال 1399 نزديك 
به صفر درصد بود. با فرض رش��د سالانه 5درصدي 
سرمايه گذاري از سال 1401 به بعد در سال 1415 
يعني از بعد از گذشت 14 سال سرمايه گذاري واقعي 
كشور به رقم س��ال 1390 خواهد رسيد، و با فرض 
رشد سالانه 10 درصدي اين اتفاق در سال 1408 رخ 

خواهد داد كه خوش بينانه به نظر مي رسد. 
براي س��ومين سال متوالي و براس��اس داده هاي به 
قيمت هاي ثابت 1395 بانك مركزي در سال 1400 
تقريبا اس��تهلاك س��رمايه با رقم س��رمايه گذاري 
جديد در اين س��ال برابر ش��ده اس��ت. اي��ن اتفاق 
بدين معني اس��ت كه كاسته ش��دن از سرعت رشد 
س��رمايه گذاري و ميل كردن رش��د مزبور به سمت 
صفر، موجب ش��ده تا استهلاك سرمايه گذاري هاي 
قبلي با سرمايه گذاري هاي جديد برابري كند وشكاف 
بين اين رقم به حداقل برس��د. استمرار عدم رشد يا 
افت س��رمايه گذاري مي تواند نگراني بيشي گرفتن 

استهلاك از سرمايه گذاري جديد را تشديد كند. 

     سرمايه گذاري ماشين آلات وساختمان
رون��د عموم��ي س��رمايه گذاري واقع��ي در حوزه 
ماش��ين آلات و ساختمان طي س��ال هاي 1390 تا 
1400 كاهشي بوده است؛ به نحوي كه سرمايه گذاري 
در س��اختمان از حدود 256 هزار ميليارد تومان به 

قيمت ثابت 1395 در س��ال 1390 ب��ه 150 هزار 
ميليارد تومان در س��ال 1400 و سرمايه گذاري در 
ماش��ين آلات نيز از حدود 260 هزار ميليارد تومان 
در س��ال 1390 به 100 هزار ميليارد تومان در سال 

1400 كاهش يافته است. 
شد تضعيف سرمايه گذاري در حوزه ماشين آلات طي 
بازه مورد بررسي بيش از تضعيف سرمايه گذاري در 
حوزه ساختمان است. كمترين ارقام سرمايه گذاري 
واقعي در حوزه ماش��ين آلات و ساختمان مربوط به 
سال 1398 است كه با وجود افزايش ارقام مزبور در 

سال 1399 همچنان فاصله قابل توجهي بين ارقام 
با سطوح سرمايه گذاري درسال 1390 وجود دارد. 

طي دوره 10 ساله 1391 تا 1400 فقط در سه سال 
1393، 1399، 1400 رش��د كل س��رمايه گذاري 
در اقتصاد اي��ران، مثبت و ب��ه ترتيب براب��ر با 7.1 
درص��د، 3.2 درص��د و 0.01 درص��د بوده اس��ت. 
در همي��ن ب��ازه زماني، ط��ي نيمي از دوره رش��د 
سرمايه گذاري در ماشين آلات، مثبت و فقط دو سال 

رشد سرمايه گذاري در ساختمان مثبت است. 
ميانگين نرخ رشد سالانه س��رمايه گذاري در حوزه 

ماشين آلات طي اين بازه زماني، منفي 9.1 درصد و 
در حوزه ساختمان نيز منفي 5.1 درصد است. طي 
دو سال 1399 و 1400 به ويژه در سال گذشته رشد 
سرمايه گذاري در حوزه ماشين آلات به دليل افزايش 
توليد كالاهاي س��رمايه اي در اين حوزه و همچنين 
افزايش واردات اين گروه كالايي، رشد مثبت و بالاي 
12.5 درصدي داشت؛ اما رشد س��رمايه گذاري در 

ساختمان در سال 1400، منفي 7.1 درصد بود. 

     مشاركت سرمايه گذاري در رشد اقتصادي
در اغل��ب اقتصاده��اي در ح��ال توس��عه يك��ي از 
عوام��ل ومحرك هاي مهم رش��د اقتصادي، رش��د 
سرمايه گذاري است. اين درحالي است كه در اقتصاد 
ايران طي سال هاي 1391 تا 1400 برآيند كلي رشد 
س��رمايه گذاري، منفي بوده ودر نتيجه نه تنها تاثير 
مثبتي در رشد نداشته، بلكه خود به عاملي كاهنده 

در رشد تبديل شده است. 
فقط طي دو س��ال 1393 و 1399 س��رمايه گذاري 
به دليل رش��د توام س��رمايه گذاري در ماشين آلات 
و ساختمان نقش محركي در رشد اقتصادي كشور 
داشته و در ساير سال هاي بازه مورد بررسي مشاركت 

آن در رشد منفي بوده است. 
در س��ال 1400 تاثير مثبت 0.8 واحد درصدي رشد 
سرمايه گذاري در ماشين آلات در رشد 4.3 درصدي 
اقتصاد با تاثير منفي 0.8 واحدي درصدي سرمايه در 
ساختمان خنثي شده و در نهايت نقش سرمايه گذاري 

در رشد اقتصاد معادل صفر واحد درصد بوده است. 
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ساداتي نژاد: فساد، اختلاس يا 
رانتي در واردات نهاده ها رخ نداده

وزير جهاد كش��اورزي درباره ابهامات و بررسي فساد 
در واردات نهاده ها توسط يك شركت سفارشي گفت: 
فسادي رخ نداده و هيچ گونه اختلاس يا رانتي نشده 
و هيچ ارزي نيز به آن ش��ركت داده نش��ده است. به 
گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت جهاد كشاورزي، 
سيد جواد س��اداتي نژاد در سفر به استان آذربايجان 
ش��رقي و در حاش��يه  بازديد از ش��هرك گلخانه اي 
شهرستان ملكان، در واكنش به موضوع فساد و رانت 
در واردات نهاده ها توس��ط يك شركت اظهار داشت: 
در بحث نهاده هاي دامي و تأمين آن، سامانه شفافي 
با نام بازارگاه در وزارت جهاد كش��اورزي وجود دارد 
كه نهاده ها به روي اين س��امانه ب��ه خريداران عرضه 
و فروخته مي ش��ود.وي افزود: يكي از ماموريت هاي 
معاونت توسعه و بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي رصد 
به روي سامانه بازارگاه و تأمين و رفتار شركت ها است 
كه يكي از شركت هاي در تأمين دچار تأخير است كه 
اين موضوع جديدي نيس��ت و ما در گذشته نيز اين 
تأخيرها را داشته ايم.س��اداتي نژاد با يادآوري اجراي 
هدفمندي و مردمي س��ازي يارانه ها و نظام عادلانه 
توزيع در ابتداي سال، يادآور شد: دغدغه هاي زيادي 
در حوزه توليد وجود داش��ت و تلاش��مان بر آن بوده 
است كه آرامش در حوزه توليدكنندگان حاكم باشد.

وي با بيان اينكه يكي از توليدكنندگان در تأمين نهاده 
دچار تأخير شده است، اضافه كرد: بررسي هايي در اين 
زمينه انجام شد و در اين راستا كميته اي تشكيل شد 
كه اگر تخلفاتي در اين زمينه وجود دارد رس��يدگي 
شود، از تمام دس��تگاه هاي نظارتي كه در اين زمينه 
كمك كردند تش��كر مي كنيم و از بررسي استقبال 
مي كنيم.وزير جهاد كش��اورزي با توجه به انتش��ار 
برخي اخبار در رس��انه ها، افزود: اين موضوع ممكن 
است ذهن توليدكنندگان را در شرايطي كه به آرامش 
و پايداري در حوزه توليد نياز دارد دچار تشويش كند، 
در اين موضوع هيچ گونه فسادي رخ نداده و هيچ گونه 
اختلاس يا رانتي نشده و هيچ ارزي نيز به آن شركت 
داده نشده اس��ت.به گفته وي، طبق ضوابط و قوانين 
زماني بان��ك مركزي به يك ش��ركت واردكننده ارز 
پرداخت مي كند كه كالاي او وارد گمرك شده باشد 
و اين مهم بر اس��اس مس��تندات پرداخت مي شود، 
بنابراين اين شركت بخشي از نهاده ها را وارد كرده و 
بخش ديگر را وارد نكرده اس��ت و ارزي به او پرداخت  
نش��ده و ريالش در حساب س��امانه بازارگاه موجود 
اس��ت.وي ادامه داد: برنامه ريزي  ش��ده كه بزودي با 
تمهيدي كه در وزارت جهاد كش��اورزي انجام داديم 
تأمي��ن نهاده هاي اين ش��ركت انجام مي ش��ود و با 
س��رعت به دامداري ها و مرغداري ها حمل مي شود، 
لذا هيچ نگراني دامداران و مرغداران توليدكننده ما 
نداشته باشند؛ اين مساله را حل مي كنيم و عموماً در 
گذش��ته اين تأخيرات در سامانه وجود داشته است؛ 
در اين خصوص پيگيري هايي نيز براي رفع آن انجام 
مي دهيم.س��اداتي نژاد در پايان گفت: خواهشمندم 
توليدكنندگان بدانند وزارت جهاد كش��اورزي مثل 
هميشه حامي توليد است و از آن حمايت مي كند، قطعاً 
در اين زمينه از هيچ كوششي دريغ نمي كند تا پايداري 

توليد به وجود بيايد و دغدغه اي در اين زمينه نباشد.

عراق راه ورود تخم مرغ هاي 
ايراني را نمي بندد

عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران جزيياتي 
از وضعيت بازار عراق و موقعيت فعلي كالاهاي ايراني 
در اين كش��ور ارايه كرد. علي شريعتي در گفت وگو 
با ايس��نا، اظه��ار كرد: ع��راق در ماه هاي گذش��ته 
درآمده��اي نفتي خ��ود را به ش��كل قابل توجهي 
افزاي��ش داده و همين موضوع دس��ت دولت را در 
اعمال سياست هاي اقتصادي جديد باز كرده است. 
يكي از اصلاحاتي كه البته فعلا به شكل كوتاه مدت 
در دستور كار دولت عراق قرار گرفته، مديريت وضع 
گمرك هاي اقتصادي اين كش��ور است.وي درباره 
وضعيت اي��ن گمرك ها توضيح داد: در س��ال هاي 
گذشته گمرك ها و درآمدي كه از محل آن حاصل 
مي شد، بيشتر به شكل اس��تاني و منطقه اي مورد 
اس��تفاده قرار مي گرفت و همين موضوع منجر به 
شكل گيري يك فضاي ش��به مافيايي در گمركات 
عراق شده بود. از همين رو چند ماه قبل دولت بغداد، 
اعلام كرد كه اعمال سياست هاي گمركي به شيوه 
گذشته را متوقف مي كند.عضو اتاق بازرگاني ايران 
با بيان اينكه اين سياست به وفور قابل توجه كالا در 
عراق منجر شده، بيان كرد: در حال حاضر ميزان قابل 
توجهي از كالاها وارد عراق شده و در واقع اين موضوع 
باعث شده كه حتي بيش از نياز داخلي عراق در بازار 
داخلي اين كشور، كالا وجود داشته باشد. حتي در 
ماه هاي گذشته شاهد آن بوديم كه برخي شركت ها 
ب��راي ف��روش محصولات خ��ود به اراي��ه تخفيف 
نيز روي آورده اند.ش��ريعتي ب��ه وضعيت كالاهاي 
توليدي در عراق نيز اش��اره كرد و افزود: در ماه هاي 
گذش��ته همچنين در عراق، س��رمايه گذاري هايي 
در حوزه هاي��ي مانند مرغ و تخم مرغ انجام ش��ده و 
زيرساخت هايي در اين زمينه مشغول به كار شده اند. 
از س��وي ديگر در عراق اين سياست وجود دارد كه 
وقتي يك محصولي توليد مي شود، تا زماني فروشش 
به پايان نرسد، عراق ورود كالاهاي مشابه را ممنوع 
مي كند. يعني مثلا اگر محصول داخلي ش��ان براي 
يك هفته كفاف مصرف را بدهد، آنها براي همان يك 
هفته ممنوعيت واردات اع��لام مي كنند.وي ادامه 
داد: البته بايد در نظر داشت كه اقتصاد ايران كه بيش 
از 50 س��ال فعاليت كرده و در حوزه مرغ و تخم مرغ 
زيرساخت هاي گس��ترده اي نيز دارد، بارها در اين 
حوزه با مشكل مواجه شده است. پس اين تصور كه در 
كوتاه مدت بناست عراق به خودكفايي در حوزه مرغ 
و تخم مرغ برسد و واردات محصولات مشابه ايراني را 
ممنوع كند، قدري دور از واقعيت خواهد بود و لااقل 

فعلا از اين مسير ما نبايد احساس نگراني كنيم.

قيمت توليدكننده
از روي كالاها حذف مي شود؟

رييس س��ازمان حمايت گفت كه ب��ا توجه اولويت 
اطلاع رساني قيمت هاي مصرف كننده، درج قيمت 
توليدكننده در سامانه جامع تجارت تا اطلاع ثانوي 
اجباري نيست، اما فعلًا قوانين درج قيمت توليد كننده 
روي كالاها به روال قبلي ادامه دارد. روزهاي گذشته 
اخباري از لغو الزام درج قيمت توليدكننده در سامانه 
جامع تجارت منتش��ر ش��د. در اي��ن رابطه صديف 
بيك زاده در گفت وگو با ايس��نا گف��ت: درج قيمت 
توليد كننده روي كالاها ادامه دارد، اما در سامانه جامع 
تجارت تا اطلاع ثانوي الزامي نيست. وي افزود: با توجه 
به اينكه فعلًا اطلاع رساني قيمت هاي مصرف كننده 
در دستور كار است، فعلًا درج قيمت توليدكننده در 
س��امانه اولويت سازمان حمايت نيست. اما به گفته 
مقام مس��وول فعلًا قوانين درج قيمت توليد كننده 

روي كالاها به روال قبلي ادامه دارد.

آمادگي صادرات روغن را داريم
دبير انجمن صنفي روغن نباتي ضمن اشاره به اينكه 
بيش از60 هزار تن روغن خام در گمرك در انتظار 
تغيير تعرفه گمركي اس��ت، گفت: درخواس��ت از 
سرگيري صادرات را براي وزارت جهادكشاورزي و 
صمت ارسال كرديم و آمادگي انجام آن را داريم در 
صورتي كه مجوزهاي لازم داده شود به كشورهاي 
هدف روغن صادر مي كنيم. اميرهوشنگ بيرشك 
در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه در توليد و توزيع 
روغن مشكلي خاصي وجود ندارد و بازار آرامي داريم، 
گفت: كارخانه ها توليدات خود را انجام مي دهند و 
روغن نيز در مغازه ها براي خانوار و صنف و صنعت 
به اندازه كافي موجود اس��ت.وي ادامه داد: قرار بود 
بعد از تغييرات نرخ ارز ترجيحي و آزادسازي يارانه ها 
نرخ تعرفه گمركي تغيير نيز پيدا كند. منتظر مصوبه 
ستاد تنظيم بازار هس��تيم و اميدواريم تعرفه هاي 
جديد هرچه زودتر به گمرك ابلاغ شود.دبير انجمن 
صنفي روغن نباتي اضافه كرد: بيش از 60 هزارتن 
روغن خام در گمرك در انتظار تغيير تعرفه گمركي 
است و اميدواريم به زودي اين محموله هاي روغن 
با تعرفه هاي جديد ترخيص شوند.وي در پاسخ به 
اين سوال كه فعالان صنعت روغن نباتي معتقدند 
بايد صادرات روغن را آغاز كنيم، با توجه به نوساناتي 
كه سال گذشته در تامين و توزيع روغن نباتي وجود 
داشت آيا امكان صادرات وجود دارد؟ گفت: در حال 
حاضر توان توليد كارخانه هاي روغن نباتي در سال 
بيش از 5 ميليون تن است اما ميزان مصرف كشور 
ما در بهترين شرايط و بيشترين ميزان بين 2 ميليون 
تا 2 ميليون و200 هزار تن است. وي در پايان گفت: 
درخواس��ت از س��رگيري صادرات را براي وزارت 
جهادكشاورزي و صمت ارسال كرديم و آمادگي 
انجام آن را داري��م در صورتي كه مجوزهاي لازم 
داده شود روغن خام وارد كشور مي كنيم و پس از 

توليد و بسته بندي صادرات انجام مي شود.

استقبال سرد از پيش فروش بدون 
قرعه كشي خودرو

طرح پيش فروش بدون قرعه كشي سايپا با گذشت 
شش روز از آغاز ثبت نام كماكان ادامه دارد. از دومين 
روز تيرماه پنج محصول سايپا در سامانه يكپارچه 
تخصيص خودرو عرضه شدند كه از بين آنها فقط 
ظرفيت فروش ش��اهين G تكميل شده و تا ظهر 
سه شنبه هفتم تير پيش فروش كوئيك معمولي، 
كوئيك S، كوئيك R و ساينا S ادامه داشت. استقبال 
كم خريداران از طرح پيش فروش بدون قرعه كشي 
سايپا را مي توان از دو منظر بررسي كرد. اول اينكه 
قيمت تمام شده اين خودرو ها مشخص نيست. سايپا 
علي الحساب از متقاضيان اين محصولات 50 درصد 
قيمت خودرو ها را دريافت مي كند و الباقي مبلغ را 
به قيمت روز خودرو ها محاسبه مي كند. موضوع دوم 
به حاشيه سود كمتر خريد و فروش محصولات سايپا 

نسبت به خودرو هاي كارخانه رقيب ارتباط دارد.

جديدترين گزارش هاي اتاق تهران نشان مي دهد

معاون اول رييس جمهور خواستار شد 

روند  منفي  جذب  سرمايه  در ايران

كار كاميون هاي وارداتي به رياست جمهوري كشيد

وزير صمت ابهامات درخواست 60 ميليون دلاري را پاسخ  بدهد

بعد از مدت ها كشمكش در رابطه با تعيين تكليف 
كاميون هاي وارداتي دپو ش��ده در گمرك، موضوع 
در رياس��ت جمهوري ني��ز مطرح و پيش��نهاد رقم 
ح��دود 700 ميليون توماني براي گواهي اس��قاط 
آنها كه از اهم مش��كلات پي��ش روي صاحبان اين 
كاميون ها بوده، ارايه ش��ده است، ولي هنوز نهايي 
نيست. به گزارش ايسنا، در سال 1398 و بر اساس 
م��اده 30 قانون احكام دايمي برنامه هاي توس��عه، 
به منظور نوس��ازي ناوگان حم��ل و نقل عمومي، 
ش��رايط واردات اين كاميون ها از سوي وزارت راه و 
شهرسازي به گمرك اعلام شد و بعد از آن سازمان 
راهداري و حمل و نقل جاده اي و وزارت صمت طي 
ابلاغيه هايي ش��رايط واردات از جمله رديف تعرفه 
كاميون هاي وارداتي، نح��وه واردات، كاميون هاي 
اس��قاطي، مجوزهاي قانوني و مقرراتي و همچنين 
تاييد منش��أ ارز اين كاميون ها را مش��خص و ابلاغ 
كردند، ولي ورود كاميون ه��ا با موانعي مواجه و در 
گمرك دپو باق��ي ماند و صاحبان آنها نتوانس��تند 

نس��بت به ترخيص اقدام كنند. يكي از موانع پيش 
روي صاحبان كالا، افزايش هزينه اسقاط بود كه به 
بيش از يك ميليارد تومان افزايش يافته و اغلب توان 
پرداخت نداش��تند و در اين شرايط كاميون امكان 
پلاك ش��دن نيز نداشت. مدت ها اين مساله مطرح 
بود و صاحبان كاميون ها بارها خواس��تار بررس��ي 
موضوع شدند تا اينكه جريان در دولت مورد مطرح 

و پيشنهاداتي ارايه شده است.
آن طور كه عس��گري-معاون امور گمركي گمرك 
ايران- اعلام كرده اس��ت از سال 1399 كه واردات 
كاميون هاي زير سه سال در دستور كار قرار گرفته، 
حدود 16 هزار و 900 دستگاه وارد گمرك شد كه 
تاكنون بيش از 11 هزار دستگاه ترخيص و 5000 

دستگاه ديگر باقي مانده است.
وي با بيان اينكه بخش��ي از كس��اني كه كاميون را 
ترخيص كرده اند نيز نتوانسته اند پلاك كنند چون 
هزينه اس��قاط قابل توجه اس��ت، گفت: زماني اين 
هزينه حدود س��ه ميليون تومان ب��وده ولي اكنون 

به بيش از 1.3 تا 1.4 ميلي��ارد تومان افزايش پيدا 
كرده و صاحب كالا با مش��كل مواجه شده است، از 
اين رو موضوع در جلساتي با دولت و حتي در حضور 
ش��خص رييس جمهور مطرح ش��د.معاون گمرك 
گفت كه طي بررسي هاي صورت گرفته در معاونت 
اقتصادي دولت، پيشنهاد شد كه يك مبلغ به عنوان 
عدد ميانگين به جاي گواهي اسقاط در نظر گرفته 
شود كه بتوانند ترخيص شوند؛ اين عدد بين 700 تا 
750 ميليون تومان پيش بيني شده است. عسگري 
اين را هم گفت كه پيش��نهاد مطرح ش��ده فعلا در 
معاونت اقتصادي تصويب شده ولي بايد نهايي و به 
گمرك جهت اجرا ابلاغ شود كه هنوز به اين مرحله 

نرسيده است.
پيش از اين، موضوع صدور كد رهگيري بانك جهت 
تاييد منشأ ارز نيز مورد تاكيد عسگري قرار گرفته و 
گفته بود كه بانك ها همكاري لازم را در اين زمينه 
نداش��ته اند ولي اعلام اخير او از اي��ن حكايت دارد 
كه مشكل تاييد منش��أ ارز نيز برطرف شده است. 

گفتني اس��ت كه جري��ان واردات كاميون هاي زير 
س��ه س��ال كه بر اس��اس تكليف قانون بوده بسيار 
پرحاش��يه پيش رفته اس��ت؛ به ط��وري كه حتي 
در ش��هريور 1400 پاي معاونان دادس��تان تهران 
به اي��ن ماجرا باز ش��د و طي بازدي��دي از گمرك، 
جهت اقدام دس��تگاه هاي ذيربط ب��راي ترخيص، 
15 دس��تور صادر كردند.تعيين تكليف و ترخيص 
كاميون هاي وارداتي از ششم مهرماه پارسال رسما 
در دس��تور كار قرار گرفت و بايد تا ششم آبان ماه به 
پايان مي رسيد اما گزارشي كه در آن زمان ارونقي-

معاون پيش��ين گمرك ايران- به معاون دادستان 
تهران اعلام كرده بود نشان داد كه گرچه ترخيص 
ساير كاميون هاي وارداتي از گمرك ها در حال بود 
اما طبق بررس��ي هاي صورت گرفته، تعلل، قصور و 
تخلفات متعددي از س��وي برخي از دس��تگاه ها و 
مراجع ذيصلاح و همچنين برخي از واردكنندگان 
اين كاميون ه��ا انجام كه موجب تعل��ل در تعيين 

تكليف و ترخيص اين كاميون ها شده بود.

معاون اول رييس جمهور در واكنش به »درخواست 
ويژه 60ميليون دلاري وزارت صمت از بانك مركزي 
براي يك شركت لوازم خانگي«، در نامه اي به فاطمي 
امين وزير صمت خواس��تار پاسخگويي به ابهامات 
مط��رح در اي��ن گزارش ش��د. به گزارش تس��نيم، 
مديرعامل گروه صنعتي انتخاب الكترونيك آرمان 
اواخر س��ال گذش��ته در نامه اي به سرپرست دفتر 
لوازم خانگي وزارت صمت اع��لام كرد: »با توجه به 
مش��كلات مربوط به كمبود نقدينگي و سرمايه در 
گردش مجموعه كارخانجات گروه صنعتي انتخاب 
الكتروني��ك و تأخي��ر در تأمين ارز اج��زا و قطعات 
خطوط توليد اين كارخانه قريب به 60 ميليون يورو 
اقلام مورد نياز خود خطوط توليد به گمركات كشور 
وارد ش��ده اس��ت و در انتظار تأمين ارز و تخصيص 
اس��ت.« همچنين تحميل هزينه ه��اي مضاعف به 
توليدكنندگان به دليل ح��ذف ارز 4200توماني از 

مبناي محاس��باتي حقوق ورودي و سود بازرگاني 
تعرفه ه��اي تج��اري واردات لوازم خانگ��ي و طبعاً 
اثرگذاري بر بهاي تمام ش��ده كالاه��اي ايراني و از 
طرفي دس��تورات مقام عالي وزارت در جلسه دهم 
اس��فند ماه جهت تثبيت قيم��ت محصولات لوازم 
خانگي در سه ماهه ابتدايي سال جديد خواهشمند 
است دس��تور فرماييد جهت ترخيص اقلام ليست 
پيوست مربوطه به مواد اوليه و اجزا و قطعات مصرفي 
خطوط توليد مجموع��ه كارخانجات گروه صنعتي 
انتخاب عاج��لًا در اين روزهاي پاياني س��ال بدون 
دريافت كد رهگيري تأمي��ن ارز بانكي از گمركات 

كشور ترخيص گردد.«
دو روز پس از ارسال اين نامه در 24 اسفند ماه 1400، 
يكي از مس��وولان وزارت صمت با ارسال نامه اي به 
معاون ارزي بانك مركزي اعلام كرد: »گروه صنعتي 
انتخاب الكترونيك آرمان در خصوص بيان مشكلات 

تخصيص ارز جهت واردات اجزا و قطعات مورد نياز 
خطوط توليد مطالبي را مطرح كرده اس��ت نظر به 
اهميت و لزوم فراهم س��ازي بستر مناسب به منظور 
تداوم رون��د فعاليت هاي توليدي و اش��تغال واحد 
خواهشمند اس��ت دس��تور فرماييد جهت تسريع 
در تخصيص و تأمين ارز و صدور كد رهگيري س��اتا 
طبق ضوابط و مقررات اقدام لازم معمول و نتيجه را 

منعكس نمايد.«
حال دفتر معاون اول رييس جمهور با ارسال نامه اي 
به فاطمي امين وزي��ر صنعت، معدن و تجارت اعلام 
كرد: گزارش خبر منتشره در خبرگزاري تسنيم تحت 
عنوان »درخواس��ت ويژه 60ميلي��ون دلاري وزارت 
صم��ت از بانك مركزي براي گ��روه انتخاب/ واردات 
كالاي اساس��ي اولوي��ت دارد يا ل��وازم خانگي؟« به 
استحضار جناب آقاي دكتر مخبر معاون اول محترم 
رييس جمهور رسيد؛ مراتب حسب نظر ايشان جهت 

استحضار ايفاد مي گردد. البته آذرماه سال گذشته هم 
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
نامه اي به دبيركل بانك مركزي خواس��تار تخصيص 
اعتبارات خاص و خارج از مقررات محدوديت ذي نفع 
واحد ب��ه ارزش 214 ميلي��ون دلار و 3231 ميليارد 
تومان )مجم��وع بيش از 9 هزار ميلي��ارد تومان( به 
گروه صنعتي انتخاب شده بود كه دي ماه همان سال 
مديريت كل عمليات پولي و اعتباري اداره اعتبارات 
بانك مركزي به درخواس��ت وزارت صمت پاسخ داد 
و با برش��مردن دلايل متعدد، و تأكيد بر اينكه قائل 
شدن استثنائات بيشتر در خصوص ضوابط آيين نامه 
تسهيلات و تعهدات كلان ريسك ها و تبعات منفي 
براي ش��بكه بانكي به دنبال خواهد داشت، تصريح 
كرد: در حال حاضر مستثني شدن برخي بنگاه هاي 
دولتي از مف��اد آيين نامه موصوف مورد تأييد بانك 

مركزي جمهوري اسلامي ايران نيست.

ادامه از صفحه اول

 اين مردم
 تكليفشان چيست؟

 مدارس درس مي خواندند حالا به خاطر عدم توانايي 
مالي والدينشان مجبورند به مدارس دولتي بروند. 
چقدر اين مدارس دولت��ي ظرفيت پذيرش دارند، 
ضربه روحي كه به اين دانش آموزان وارد مي شود را 
چه كسي مي تواند جبران كند. كودكاني كه به دليل 
افزايش اجاره بها مسكن و عدم توانايي والدينشان 
مجبور به ترك محله و مدرس��ه اي مي شوند كه به 
آن عادت دارند، تكليفشان چيس��ت. بار اين همه 
ناملايماتي را چطور مي توانند بر ش��انه هاي نحيف 
خود تحمل كنند. وقتي از ت��ورم حرف مي زنيم از 
زندگي انس��ان هايي مي گوييم كه ممكن است در 
يك بازه زماني كوتاه از هم پاشيده شود، وقتي از تورم 
حرف مي زنيم از انسان هايي مي گوييم كه ديگر توان 
پرداخت هزينه هاي درماني خود را ندارند و چشم 
انتظار مرگ مي مانند. وقتي از تورم حرف مي زنيم 
از كساني مي گوييم كه اين روزها مجبورند به خاطر 
نداري در كنار خيابان ها زندگي كنند. در جامعه اي 
كه رفاه نسبي وجود نداشته باشد، نه شادي هست، 
نه پوياي��ي و نه حتي اميد به آين��ده. پس از چنين 
جامعه اي نمي توانيم انتظار داشته باشيم چشم انداز 
روشني براي خود از آينده ترسيم كنند، نمي توانيم 
انتظار داشته باش��يم بدون داشتن اين چشم انداز 
روشن به فكر فرزند آوري باشند، نمي توانيم انتظار 
داشته باشيم كه موتور محركه پويايي جامعه باشند. 

اين مردم نااميدند.
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خبرروز

۷۱۵ هزار گردشگر خارجي به ايران آمدند
معاون گردشگري كش��ور از ورود بيش از ۷۱۵ هزار گردشگر خارجي در سه ماهه اول سال ۱۴۰۱ به ايران خبر داد و گفت: 
در سال گذشته نيز يك ميليون و ۹۵۷ هزار نفر به ايران آمده بودند. علي اصغر شالبافيان درباره   آمار كل گردشگران ورودي 
در س��ه ماهه نخس��ت س��ال ۱۴۰۱ بيان كرد: در اين مدت ۷۱۵ هزار و ۵۱۹ گردش��گر خارجي به ايران آمده اند كه عراق، 
تركيه، آذربايجان، افغانس��تان و پاكستان جزو ۵ كشور نخست در ورود گردشگران به ايران هستند. او همچنين درباره آمار 
كل گردش��گران ورودي به ايران در سال ۱۴۰۰ نيز گفت: در ۱۲ ماه سال گذشته بيش از يك ميليون و ۹۵۷ هزار گردشگر 

خارجي به ايران آمده بودند كه مبدا سفر بيشتر آنها كشورهاي همسايه بوده است.

ادامهازصفحهاول

 ماليات ستاني از رمزارزها
يك بام و دو هوا

نظر گرفت��ه و ملاك عمل خواهد بود. تفكيك 
دسته اول و دوم با گروه سوم و نيز حذف امكان 
ارايه اطلاع��ات خريد و ف��روش در خصوص 

دسته سوم نيز محل تامل است.
۴- اخ��ذ مالي��ات از صرافي ه��ا و پلتفرم هاي 
رم��زارز و ع��دم اعم��ال وظاي��ف حاكميتي 
در اي��ن خصوص اع��م از سياس��ت گذاري و 
مقررات گذاري، ايجاد ش��فافيت، امنيت مالي 
و پولي، تبيين روابط و س��از و كارهاي اجرايي 
مربوط، پاس��خگويي طرفين رابطه اقتصادي 
)يعن��ي معامله گ��ران از س��ويي و صرافان و 
پلتفرم ها از سوي ديگر( در تناقض است. دولت 
چشم به درآمد حوزه اي دوخته است كه نه آن 

را به رسميت شناخته و
 نه حمايتي از مالكي��ن و فعالان آن مي كند و 
نه در مقام س��اماندهي آن بر مي آيد. اين نوع 
ماليات ستاني را مي توان از مصاديق يك بام و 

دو هوا دانست. 
۵- سردرگمي صرافي ها و پلت فرم هاي رمزارز 
در تعامل آنها با مشريان خود كه معامله گران 
اصلي رمزارز تلقي مي شوند، تاثيرگذار است. 
چنين وضعي موج��د قواعد قراردادي مبهم و 
در برخي موارد متغير تحميلي بر مش��تريان 
مي شود كه ناشي از عدم تعيين تكليف دولت 
در ايج��اد نظام حقوقي منطق��ي بر اين حوزه 
اس��ت. چنين امري در نهايت مي تواند منجر 
به خريد و فروش مستقيم رمزارز توسط مردم 
ش��ود كه به دليل پيچيدگ��ي و عدم حمايت 
حلقه واسط در اين حوزه )صراف ها و پلت فرم 
ها( مي تواند به از دس��ت دادن اموال و ارزش 
دارايي آنها منجر ش��ود. به عبارت ديگر رابطه 
مستقيمي بين تعلل دولت در سياست گذاري 
در اين خصوص و نيز عدم امنيت حاكم در اين 

حوزه وجود دارد. 
6- اثر ديگر تعلل دولت )و ش��ايد بتوان گفت 
ناتوان��ي دول��ت از ايجاد فض��اي امن حقوقي 
در اين ح��وزه( عدم ام��كان اخ��ذ ماليات از 
معامله گران اصلي رمزارز و دارندگان آن است. 
اخذ ماليات از صراف ها و پلتفرم ها )به ترتيبي 
كه بيان ش��د( يا اخذ كارمزد از مش��تريان به 
معناي اخ��ذ ماليات بر درآمد دارندگان اصلي 
رمزارز نيست. به بيان ديگر درآمد اين بخش از 
اقتصاد از شمول مالياتي خارج مانده و اين در 
حالي است كه هيچ دليلي بر خروج آن وجود 
ندارد. شناسايي نظام حقوقي منطقي و كارآمد 
بر اين حوزه كه مي توان��د موجد امنيت مالي 
و رواني براي معامله گران از س��ويي و صرافان 
و پلتفرم هاي مالياتي داش��ته باش��د مي تواند 
تاثيرات شگرفي بر افزايش درآمد مالياتي و نيز 

تحقق عدالت مالياتي نيز داشته باشد.

رويداد

بيمارستان هاي فرسوده در تهران؛ از نامه نگاري تا اقدام

مع��اون توس��عه مديري��ت و مناب��ع دانش��گاه علوم 
پزشكي شهيد بهشتي با اش��اره به قدمت بالاي عمده 
بيمارستان هاي تهران و با بيان اينكه انجام فعاليت هاي 
بهداشتي و درماني براي تامين سلامتي مردم است، گفت: 
بنابراين در مراكز بهداشتي- درماني اهميت ايمني چه از 
نظر سازه اي، تاسيساتي، خطرات آتش نشاني، مخاطرات 
و بحران هاي طبيعي و... اهميت قابل توجهي دارد. دكتر 
محمود خدادوست با بيان اينكه اساسا مراكز بهداشتي- 
درماني و بيمارستان ها بايد از عالي ترين سطح ايمني از 
همه نظر برخوردار باشند، تصريح كرد: چراكه در مواقع 
بروز يك اتفاق تهديد كننده امنيت فيزيكي جان انسان ها، 
اين مراكز به عنوان محل نجات دهنده جان انس��ان ها 
عمل مي كنند و مصدومين و بيماران بايد در اين مراكز 
تحت درمان قرار گيرند. لذا بر هيچكس اهميت ايمني 

بيمارستان ها و مراكز درماني پوشيده نيست.

    قدمت بالاي
 مراكز بهداشتي- درماني موجود در تهران 
او با اشاره به جمعيت زيادي كه در شهر بزرگي مثل تهران 
متمركز شده، با وجود اينكه محل مراكز ارجاعي بيماران 
است، يعني جايي كه از همه نقاط كشور ساير پزشكان 
بيم��اران خ��ود را در صورت عدم بهبودي به پزش��كان 
متخصص تهران ارجاع مي دهند؛ توضيح داد: متاسفانه 
عمده بيمارستان ها و مراكز بهداش��تي-  درماني شهر 
تهران قدمت چندين ساله و حتي بالاي ۴۰ سال دارند 
كه با شرايط استاندارد ايمني فاصله زيادي دارند و در طول 
اين سال ها نيز به علت كمبود بودجه و منابع به بحث هاي 
ايمن سازي و مقاوم سازي آنها توجه جدي نشده است. 
دانشيار دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهشتي با بيان اينكه 
مقاوم سازي مراكز بهداش��تي- درماني و بيمارستان ها 
براي ما )مسوولان توسعه دانشگاه( جزو اولويت هاست، 
بيان كرد: در س��ال هاي گذشته اين مساله را به كرات به 
كميسيون مجلس، سازمان برنامه و بودجه و نيز وزارت 

بهداشت به طور مكتوب نوشتيم و تاكيد كرديم كه حتما 
بايد يك بودجه اختصاصي براي اين امر در نظر گرفته شود؛ 
حتي خواستار اين شديم تا يك بودجه معيني را در برنامه 
بودجه كشور قرار دهند و منابعي اختصاصي و مضاعف 
براي بحث هاي ايمن سازي و مقاوم سازي مراكز بهداشتي 

درماني و بيمارستان ها در تهران اختصاص داده شود.

    ايمني سازه اي در مراكز 
بهداشتي - درماني در برخي استان ها 

او با اشاره به اينكه در بسياري از استان ها و شهرستان ها با 
توجه به قدمت شهرستان يا استان برخي بيمارستان ها و 
مراكز بهداشتي درماني جديد و نو، ساخته شده است، كه 
مي تواند برخي از مشكلات آن جا را پوشش دهد،  يادآور 
شد: متاسفانه در شهر تهران متناسب با افزايش جمعيت و 
گذشت زمان مراكز جايگزيني كه بتواند از ايمني مناسبي 
برخوردار باشد در طول اين سال ها آن هم در بخش دولتي 
به ندرت ساخته شده است. خدادوست يكي از مشكلات 
اصلي تهران ب��زرگ را با در نظر گرفت��ن وضع و تعداد 
بيمارستان هاي موجود، كمبود سرانه تخت بيمارستاني 
براي اين پوش��ش جمعيت تهران دانس��ت و افزود: اگر 
بس��ياري از بيمارس��تان هاي ما به دليل ناايمن بودن و 
مشكلات زير ساختي يا فرسودگي ناشي از زير ساخت از 
رده خارج شوند، به طريق اولي تهران به سرانه تخت قابل 
توجه نياز خواهد داشت؛ بنابراين مسوولان امر بايد به اين 

مساله يك توجه جدي و مضاعفي داشته باشند.

    حفظ وضع موجود در حالت مطلوب
 معاون توسعه مديريت و منابع دانشگاه علوم پزشكي 
شهيد بهشتي با اشاره به اينكه اگر بخواهيم مراكز و 
بيمارستان هاي ناايمن را نگه داريم طبيعتا به يك 
بودجه مضاعفي براي حفظ وضع موجود نياز است، 
توضيح داد: چراكه وقتي ساختماني داراي زيرساخت 
ناايمني باشد هزينه هاي نگهداري آنها در وضع فعلي 

هم افزاي��ش مي يابد. همچنين ب��راي حفظ وضع 
موجود در شرايط مطلوب به هزينه و منابع نياز است.

     مراكز بهداشتي - درماني فرسوده 
در تهران  شناسايي و ارزيابي شده است

او با اش��اره به اينكه در يك س��ال اخير با هماهنگي 
دفتر فني، س��ازمان آتش نش��اني و نظام مهندسي 
ارزيابي از مراكز بهداش��تي- درماني تحت پوشش 
دانشگاه ها انجام شده است، عنوان كرد: آنهايي كه 
نياز به مقاوم س��ازي دارند، آنهايي كه نياز به برخي 
اصلاحات زيرساختي دارند يا حتي آنهايي كه بايد از 
رده خارج شوند و به جاي آنها بيمارستان ها و مراكز 
بهداش��تي- درماني جديد ساخته شود تا حدودي 
انجام شده است. دانشگاه هاي مستقر در تهران اين 
ارزيابي را دارند كه كدام يك از بيمارستان هاي دولتي 

و حتي خصوصي نياز به تقويت زيرساختي دارند.

    اضافه شدن بيمارستان هاي جديد 
به مدار درمان در تهران

او با اش��اره به اينكه در س��ال هاي اخير هم براي خود 
تهران بزرگ و نيز شهرستان هاي اطراف براي افزايش 
تخت بيمارستاني اقدامات خوبي صورت گرفته است، 
كه احتمالا تا پايان سال به چرخه مدار ما اضافه خواهند 
شد، افزود: براي مثال بيمارستان شهداي تجريش با ۸۳۰ 
تخت، بيمارستان مهدي كلينيك دانشگاه علوم پزشكي 
تهران با ۱۰۰۰ تخت، بيمارستان الغدير بوم هن با ۱6۰ 
تخت وارد مدار مي شوند. حفظ وضعيت موجود در حالت 
مطلوب، مقاوم سازي و در نهايت ساخت مراكز بهداشت 
درماني جديد از بهترين راهكارهاي اين حوزه هستند. او 
در ادمه افزود: هنوز بيمارستاني از كاركرد خارج نشده و 
فعلا از سال گذشته بسياري از بيمارستان هايي را كه زير 
ساخت ناايمن داشتند، شروع به تقويت زيرساخت هاي 

آنها كرديم كه اين كار همچنان ادامه دارد.

نرخ حق بيمه دانشجويان اعلام شد
مع��اون بيم��ه اي س��ازمان تامي��ن 
اجتماعي نرخ حق بيمه دانش��جويي 
را اعلام كرد و گفت: ن��رخ حق بيمه 
سطح ۱۲ درصد با توجه به دستمزد 
ش��وراي عالي كار، ۵۱۸ هزار تومان، 
نرخ حق بيمه سطح ۱۴ درصد، 6۰۴ 
هزار توم��ان و نرخ حق بيمه س��طح 
۱۸ درصد، ۷۷۷ هزار تومان اس��ت. 

مهرداد قريب با بيان اينك��ه تامين اجتماعي به 
عنوان بزرگ ترين سازمان بيمه گر بيش از نيمي 
از جمعيت كشور را تحت پوشش دارد گفت: ۱۵ 
ميليون بيمه ش��ده اصلي داريم و شمار كل افراد 
تحت پوش��ش ما با احتس��اب افراد تحت تكفل 
و مس��تمري بگيران به بي��ش از ۴۵ ميليون نفر 
مي رس��د. او افزود: اين اقشار از خدمات ۱۸گانه 
تامي��ن اجتماع��ي از درمان گرفته ت��ا تعهدات 
كوتاه مدت و بلندمدت استفاده مي كنند. معاون 
بيمه اي سازمان تامين اجتماعي با اشاره به اينكه 

بر اساس اصل ۲۹ قانون اساسي يكي 
از تكاليف دولت اين اس��ت كه تمام 
آح��اد جامعه را تحت پوش��ش بيمه 
پايه همگاني ق��رار دهد گفت: تامين 
اجتماعي اي��ن ظرفي��ت را دارد و از 
زمان ورود دكتر موسوي، مديرعامل 
جديد سازمان، تاكيد اين بود كه بايد 
براي تمام آحاد جامعه را برنامه ريزي 
كرده و در مدت زماني تحت پوشش قرار دهيم، 
در همين راستا طرح بيمه فراگير خانواده ايراني 
طراحي شد. جلسات مختلفي با نهادهاي مختلف 
داشتيم تا بتوانيم از اين ظرفيت استفاده كنيم و 
مردم از خدمات تامين اجتماعي بهره مند شوند. 
او نرخ حق بيمه دانشجويي را اعلام كردو گفت: 
نرخ حق بيمه سطح ۱۲ درصد با توجه به دستمزد 
شوراي عالي كار، ۵۱۸ هزار تومان، نرخ حق بيمه 
سطح ۱۴ درصد، 6۰۴ هزار تومان و نرخ حق بيمه 

سطح ۱۸ درصد، ۷۷۷ هزار تومان است.

شركت ۲۰ درصد دانش آموزان در طرح »جبران افت يادگيري«
معاون آموزش متوسطه در مورد طرح 
»جبران افت يادگي��ري« گفت: بعد 
از آم��وزش حضوري بايد براي تثبيت 
يادگيري در دانش آموزان برنامه ريزي 
ويژه تري انجام مي داديم. محمد مهدي 
كاظم��ي اظهاركرد: بع��د از آموزش 
حضوري بايد ب��راي تثبيت يادگيري 
در دانش آموزان برنامه ريزي ويژه تري 

انجام مي داديم. او افزود: با مجوز ستاد ملي كرونا 
اعتباري پيش بيني شد تا براي دانش آموزاني كه 
ح��د نصاب نمره قبولي را در دوره متوس��طه و در 
برخي دروس را كسب نكرده اند، يك برنامه جبران 
افت تحصيلي، تثبيت و تعميق يادگيري داش��ته 
باشيم. معاون آموزش متوس��طه ادامه داد: گروه 

دومي از دانش آموزان نيز هستند كه 
نمره قبولي را كسب كرده اند اما نمره 
پاييني داشتند، اين دانش آموزان بنابر 
نظر مدير و ش��وراي مدرسه، ضرورت 
دارد كه براي يادگيري بيش��تر دوره 
جب��ران اف��ت را بگذرانن��د به همين 
منظور ب��راي ايجاد انگي��زه درآن ها 
مصوبه اي از ش��وراي عالي آموزش و 
پرورش گرفتيم تا نمره بالاتر جايگزين نمره قبلي 
شود. او از مشاركت ۲۰ درصدي دانش آموزان در 
اي��ن طرح خبرداد و گفت: ش��ركت در اين طرح 
براي دانش آموزان مدارس دولتي رايگان است و 
مدارس غيردولتي هم مي توانند براي خودشان 

اين طرح را اجرايي كنند. 

صدور مجوز استفاده از واكسن پاستوكووك به عنوان دز يادآور
مديرگ��روه تحقيق��ات بالين��ي و 
اپيدميولوژي انستيتو پاستور ايران گفت: 
مجوز استفاده از واكسن پاستوكووك به 
عنوان دز يادآور همه واكسن هاي كشور 
صادر ش��د و دسترس��ي كافي به اين 
واكس��ن در همه مراكز واكسيناسيون 
است. آميتيس رمضاني افزود: با توجه به 
ظهور واريانت  هاي جديد واكسن گريز و 

وجود شواهدي مبني بر افت تدريجي سطح ايمني 
حاصل از واكسيناسيون كوويد۱۹، تزريق دز يادآور 
بعد از چند ماه، به ويژه براي واكس��ن هاي مبتني 
بر پلتفرم ويروس غيرفعال، حائز اهميت اس��ت. او 

ادام��ه داد: مطالعات اخير نش��ان داده 
كه واكس��ن  هاي كوويد-۱۹ با پلتفرم 
پروتئيني توليد شده در انستيتو پاستور 
ايران، مي توانند نقش مهمي در ادامه 
برنامه واكسيناسيون عليه اين بيماري 
در كشور داشته باشند. لازم به ذكراست 
تاكنون 6۴ ميليون و 6۳۷ هزار و ۲۹۴ 
نفر دُز اول، ۵۷ ميلي��ون و ۹۸6 هزار و 
۹۵۹ نف��ر دُز دوم و ۲۷ ميليون و ۷۲۸ هزار و ۱۵۸ 
نفر، دُز سوم واكسن كرونا را تزريق كرده اند و مجموع 
واكسن هاي تزريق شده در كشور به ۱۵۰ ميليون و 

۳۵۲ هزار و ۴۱۱ دُز رسيد.

رويخطخبر

تعادل|
 مساله پرداخت سهم بالايي از هزينه هاي 
درمان توسط مردم مربوط به ديروز و امروز 
نيس��ت، سال هاست كه اين مش��كل در حوزه بهداشت 
و درم��ان وجود دارد و هيچ كدام از بيمه ها نتوانس��ته اند 
هزينه هاي درمان را به نوعي پوشش دهند كه نيازي به 
پرداخت از س��وي مردم نباشد، اين در حالي است كه در 
اكثر كشورهاي دنيا رابطه مالي بين پزشك و بيمار از بين 
رفته است. اما در ايران اين رابطه مالي نه تنها از بين نرفته 
كه باعث بروز اختلالاتي هم در اين حوزه شده، مساله زير 
ميزي هايي كه توسط برخي پزشكان از بيماران دريافت 
مي ش��ود، هزينه هايي كه به صورت دلار و سكه از بيمار 
طلب مي شود و... اما به گفته كارشناسان اين حوزه از بين 
رفتن رابطه مالي بين پزشك و بيمار در صورتي امكان پذير 
است كه سرانه بهداشت و درمان واقعي باشد، مشكلي كه 
سال هاست در اين حوزه وجود دارد، ميزان سرانه درمان 
آنقدر نيست كه باعث شود بيماران ديگر نيازي به پرداخت 
پول براي هزينه هاي درمان خود نداشته باشند. در واقع هر 
سال كه بودجه پيشنهادي دولت براي تصويب به مجلس 
مي رود، سرانه بهداشت و درمان هميشه در پايين ترين 
رده هاي اولويت بندي بودجه قرار مي گيرد، در حالي كه 
در اكثر كشورهاي دنيا سرانه بهداشت و درمان در راس 
اولويت بندي ها است. در همين دوران كرونا بسياري از افراد 
درمان مجبور به پرداخت هزينه هاي زيادي شدند اين در 
حالي بود كه اعلام شد درمان كرونا به صورت رايگان انجام 
مي شود. در حال حاضر رقم مشخصي براي سرانه درمان 
هر فرد در ايران اعلام نش��ده است، اين در حالي است كه 
طي سال هاي گذشته چانه زني هايي از سوي كميسيون 
بهداشت و درمان در اين مورد صورت مي گرفت كه البته 
طي سال هاي اخير با توجه به بدهي هاي فراوان دولت به 
وزارت بهداشت ودرمان اين چانه زني هم از ميان برداشته 
ش��د و هيچ كس نمي داند چرا و چگونه اس��ت كه طي 
سال هاي متمادي سرانه درمان هيچ وقت اولويت دولت ها 
نبوده و نيس��ت. به همين خاطر است كه هنوز سهم 
مردم از پرداخ��ت هزينه هاي درماني علي رغم تمام 

وعده ها ۷۰ درصد است و بس��ياري از افراد به دليل 
همين هزينه هاي بالا از چرخه درمان خارج مي شوند. 

    سرانه درمان در كشورهاي پيشرفته
 300  برابر ايران است

دكتر ايرج خسرونيا، رييس انجمن متخصصان داخلي در 
اين باره به »تعادل« مي گويد: سال هاست كه مساله سرانه 
بهداشت و درمان در ايران به معضلي لاينحل تبديل شده 
است، در شرايطي كه بيمارستان هاي دولتي در آستانه 
ورشكس��تگي قرار دارند و دولت بدهي كلاني به وزارت 
بهداشت و درمان و سازمان هاي بيمه گر دارد، ديگر نيازي 
نيست تا از بي توجهي به سرانه بهداشت و درمان در كشور 
حرفي به ميان بيايد، چون همه چيز آشكار است. در حال 
حاضر بسياري از مردم به دليل هزينه هاي بالاي درمان 
ترجيح مي دهند درمان خود را پيگيري نكنند، بسياري از 
افراد ديگر توان پرداخت اين هزينه ها را در شرايط اقتصادي 
كنوني ندارند، افزايش قيمت دارو و البته كمبود آن نيز به 

معضلي ديگر در اين زمينه تبديل شده است. 
او مي افزايد: بارها اعلام كرده ايم تا زماني كه سرانه بهداشت 
و درمان در كشور واقعي نشود، نمي توانيم مشكلات موجود 
را از س��ر راه برداريم. از سويي پزشكان به دليل بالا رفتن 
هزينه هاي مطب و... مجبورند ويزيت خود را افزايش دهند 
و از سوي ديگر مردم توان پرداخت ندارند، به همين دليل 
است كه بيمارستان هاي دولتي مملو از بيماراني است كه 
براي درمان بيماري هاي خود با مشكلات زيادي از جمله 
كمي نيرو، نبود امكانات لازم و... دست و پنجه نرم مي كنند. 
ما درحالي با كمبود پزشك و پرس��تار مواجه ايم كه هر 
ساله به دليل همين مشكلات و البته توجه نكردن دولت 
به خواسته پزشكان و پرستاران بسياري از آنها مهاجرت 
مي كنند. متاسفانه ايران از نظر اس��تاندارد هاي لازم در 
حوزه پرستاري، در زمينه سرانه بهداشت و درمان و... بسيار 
عقب تر از ديگر كشورهاي دنياست. نگاهي به آمار سرانه در 
كشورها پيشرفته و مقايسه آن با ايران نشان مي دهد كه 
تفاوت ۳۰۰ برابري در اين زمينه وجود دارد همين مساله 
نشان دهنده عمق فاجعه اي است كه در اين زمينه رخ داده 

است.  رييس انجمن متخصصان در ادامه مي گويد: وضعيت 
در بيمارستان هاي خصوصي هم خوب نيست، در واقع نه 
تنها بيمارستان هاي دولتي با مشكلات عديده مواجه اند 
كه بيمارستان هاي خصوصي نيز از اين مساله مستثني 
نيستند. وقتي سرانه بهداش��ت و درمان در كشور واقعي 
نباشد، مشكلات به تمام شاخه هاي درماني نفوذ مي كند. 
ما حتي بر اساس قوانين هم عمل نمي كنيم، در قانون بايد 
سهم افراد از پرداخت هزينه هاي درماني ۳۰ درصد باشد و 
سهم سازمان هاي بيمه گر و دولت ۷۰ درصد در حالي كه 
واقعيت كاملا برعكس است مردم مجبور به پرداخت ۷۰ 

درصد از هزينه هاي درماني خود هستند.

    قيمت هايي كه هيچ وقت واقعي نشدند
از سوي ديگر رييس سازمان نظام پزشكي كشور با 
بيان اينكه رشد قيمت ها در حوزه سلامت، چندين 
برابر تورم معمول است، در عين حال بر لزوم حذف 
رابطه مالي ميان پزشك و بيمار تاكيد كرد و گفت: 
زماني كه در بحث تعرفه فرياد مي زنيم كه قيمت هاي 
خدمات پزشكي را نيز واقعي لحاظ كنيد، براي دفاع 
از حقوق مردم اس��ت و همچنين براي اين است كه 

اعتماد بين مردم و جامعه پزشكي تخريب نشود.
دكتر محمد رييس زاده درب��اره وضعيت تورم در حوزه 
س��لامت و هزينه هاي بخش خصوصي درمان به ايسنا 
گفت: ما در حوزه تجهيزات پزش��كي در س��ال ۱۴۰۱ 
نس��بت به ۱۴۰۰ بالاي ۲۰۰ درصد رش��د داشتيم، در 
تجهيزات مصرفي بالاي ۱۳۷ درصد رش��د داش��تيم و 
در هزينه هاي پرس��نلي بالاي ۵۷ درصد رشد داشتيم. 
ميانگين اينها تقريبا سه برابر عدد تورمي اعلامي بانك 
مركزي اس��ت. يك دس��تگاه تصويرب��رداري كه ۴۰۰ 
ميليون تومان بوده، اكنون س��ه ميليارد تومان اس��ت. 
بسياري از اين تجهيزات وارداتي هستند و ارز ترجيحي  
برايشان حذف ش��ده و وضعيت را دش��وار كرده است. 
در زمينه كيت هاي آزمايش��گاهي يا توليد دارو و... نيز 
همين طور بوده است. رشد قيمت ها در حوزه سلامت، 
چندين برابر تورم معمول اس��ت. از طرفي هم در بحث 

تعرفه هاي پزش��كي برخلاف قانون، ن��ه قيمت واقعي 
لحاظ مي شود و نه زمان اعلام تعرفه ها طبق قانون رعايت 
مي شود. از يك طرف افزايش قيمت ها چندين برابر نرم 
جامعه است و از طرفي افزايش تعرفه ها كمتر از حدي 
اس��ت كه قانون تعيين كرده و اين موضوع مش��كلات 

جامعه پزشكي و حوزه سلامت را مضاعف كرده است.

    چالش تعرفه هاي غيرواقعي
رييس زاده با تاكيد بر لزوم حذف رابطه مالي ميان بيمار 
و پزشك، افزود: زماني كه در بحث تعرفه فرياد مي زنيم 
كه قيمت هاي واقعي را لحاظ كنيد، براي دفاع از حقوق 
مردم است و همچنين براي اين است كه اعتماد بين 
مردم و جامعه پزش��كي تخريب نش��ود. بنابراين ما 
اولين مطالبه گر اصلاح روابط مالي بين پزشك و بيمار 
هستيم. زيرا مهم ترين سرمايه جامعه پزشكي اعتماد 
مردم اس��ت. در ذهن مردم جامعه پزشكي قداستي 
دارد. در مطالعات جامعه شناسي باز هم جامعه پزشكي 
جزو يكي از سه قشر مرجع و مورد اعتماد مردم است. 
در مجموع در هر صنفي ممكن است تخلفاتي وجود 
داشته باش��د، اما مردم مي دانند كه بالاي ۹۵ درصد 
همكاران ما دارند با همين وضع موجود در مراكز دولتي 

و خصوصي به مردم خدمت ارايه مي دهند.

    ارايه سالانه بيش از ۹00 ميليون نفر خدمت 
در كشور 

او با بيان اينكه سالانه بالاي ۹۰۰ ميليون نفر خدمت 
در كشور ارايه مي شود، گفت: حجم تخلفات در مقابل 
اين ميزان ارايه خدمت، از نظر آماري صفر است، اما به 
هر دليلي برجسته س��ازي مي شود. البته اعتراضات و 
اشكالات هم وجود دارد، اما در مقايسه با حجم خدمات 
از نظر آماري عدد آن صفر است و به همين دليل هنوز 
هم جامعه پزشكي جزو اقشار مورد احترام مردم است 
و حفظ اين سرمايه برايمان بسيار اهميت دارد. چيزي 
كه به اين سرمايه آسيب مي زند، روابط مالي بين مردم 
و حوزه سلامت اس��ت. ما به عنوان جامعه پزشكي و 
نظام پزش��كي اولين مطالبه گر اصلاح اين رفتارها و 
روابط مالي هستيم. ما از همه بيشتر آسيب مي بينيم 
و از همه بيشتر دل مان مي خواهد اين مشكلات رفع 
شود. رييس زاده گفت: اگر تلاش و پيگيري مي كنيم 
كه تعرفه ها واقعي شود، به اين معناست كه سازمان هاي 
بيمه گر تعهدات ش��ان را بهتر انجام دهند تا به مردم 
فش��اري وارد نش��ود. از طرفي هم رفتار همكاران ما 
اصلاح خواهد ش��د. ريش��ه رفع همه اينها در رعايت 
قانون است و قانون هم مشخص كرده كه سازمان هاي 
بيمه گر بايد نقش خودشان را بر اساس قيمت واقعي و 

منابع و مصارف لحاظ كنند و قبل از پايان سال و قبل 
از قانون بودجه تعرفه را اعلام كنند تا بودجه را متناسب 

با افزايش تعرفه براي سازمان هاي بيمه گر ببينند. 

   آدرس غلط دادن در تعرفه گذاري 
او با بيان اينكه مردم و جامعه پزشكي بايد در كنار هم 
باشند، گفت: سازمان هاي بيمه گر بايد تعهدات شان را 
خوب ايفا كنند تا روابط مردم و جامعه پزشكي به هم 
نخورد و به هيچ يك ظلم نشود. در اين زمينه مقداري با 
بي مسووليتي و آدرس غلط دادن مواجهيم كه در برخي 
رسانه ها هم اين موضوع وجود دارد. يعني به جاي اينكه 
رابطه را حفظ كنند، به اشتباه مردم و جامعه پزشكي را 
رودرروي هم قرار مي دهند و آن كسي كه وظيفه دارد، 

قِسر درمي رود. اين موضوع بايد اصلاح شود.

   سهم ۷0 درصدي مردم 
در پرداخت هزينه هاي درماني

وي با بيان اينكه در حال حاضر ۷۰ درصد هزينه هاي 
درماني را مردم مي پردازن��د و ۳۰ درصد را بيمه ها 
تقبل مي كنند، گفت: در حالي كه در قانون برعكس 
است و بايد ۷۰ درصد هزينه تحت پوشش بيمه اي 

باشد و پرداخت از جيب مردم هم ۳۰ درصد باشد.

سهم 7۰ درصدي مردم از هزينه هاي درمان

قانوني كه هيچ وقت اجرا نشد

گزارش

سرانه درمان واقعي نشود شرايط بحراني تر خواهد شد
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